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یک عقاب همیشه تنهاست
»تعطیلی شــنبه برای همیشــه منتفی شــد.« تبریک عرض می کنیم خدمت مسئولان عزیزی 
کــه بعــد از گذشــت ماه ها بالاخره درســت ترین تصمیــم ممکن را گرفتند! هرچه کمتــر با دنیا ارتباط 
داشــته باشــیم بهتر اســت. اگر پنجشنبه ها تعطیل شــود، در دو روز کاری دنیا، ما تعطیلیم و وقتی 
آنها تعطیلند ما سر کاریم!  سه روز در ارتباطیم که امیدواریم با درایت مسئولان، این سه روز هم 
بــه بهانه هــای مختلــف، از جمله آلودگی، ســرما، گرما و... تعطیل شــود و مثل یک عقاب همیشــه 

تنها، در آسمان اوج بگیریم!

»لولی ملول«

عصر جدید را می توان عصر تغییرات 
و  مقــولات  از  بســیاری  در  تحــولات  و 
مناســبات اجتماعــی، فرهنگی، اقتصادی و 
حتی علمی نامید. در واقع ســاختار شــکنی 
و تنــوع یکی از مشــخصه های بــارز زندگی 
در عصــر جدیــد مــی باشــد که ایــن چالش 
جدیــد با وجود داشــتن آثار و تبعات مثبــت از برخی جهات، خود 

باعث بروز گرفتاری ها و مشکلات عدیده نیز شده است.
بــه عنــوان مثال پر رنگ شــدن برخــی رویکرد هــا و تفکرات 
نظیر گرایشــات ماتریالیســتی در جامعه باعث شــده اســت لذت 
جویی به یک اصل اساسی در زندگی افراد بدل شود و بسیاری از 
کارشناســان و صاحبنظران نیز در برنامه ها، نوشــته ها، ســمینار 
هــا و ... دائــم از حال خوب و لــذت بردن از زندگی دم می زنند و 
ســایر نیاز های اجتماعی و عاطفی نوع بشــر را نادیده می گیرند. 
بــدون شــک لــذت جویــی یک بخــش از نیاز هــای اجتماعی بشــر 
است و اگر فرد تمام تلاش و حواس خود را معطوف کسب لذات 
دنیــوی کنــد، نــه تنها به ســر منــزل مقصــود نخواهد رســید بلکه 
در ایــن نگــرش تنها مســیر پوچ گرایــی و نهیلیســم را ریل گذاری 

خواهد کرد.
اما در میان مراودات اجتماعی ازدواج یکی از پیچیده ترین 
تعاملات بشــری در همه اعصار و دوران بوده و هســت. کارکرد 
های عاطفی، جنســی، اجتماعی، اخلاقی و روانی ازدواج آن را 
در زمــره یکــی از حیاتــی تریــن و اصولی ترین مــراودات جامعه 
بشری قرار داده است تا جایی که بسیاری از کارشناسان علوم 
اجتماعی از ازدواج ســالم به عنوان زیر بنای یک جامعه ســالم 
یــاد مــی کنند. ازدواج ســالم را می توان ســر منشــا بســیاری از 
تحــولات اجتماعــی نظیــر ازدیــاد نســل، خلق خانــواده، حمایت 

مادی و معنوی از همنوع، تکامل فردی و اجتماعی و ... قلمداد 
کرد. در واقع ارتباط جسمانی، تخالف جنسی، پایایی و قرارداد 
اجتماعی، چهار خصلت اساســی ازدواج محسوب می شوند که 
هــر کــدام از ایــن موارد نقشــی ســازنده و اثر گــذار در تعاملات 
جوامــع انســانی ایفــا می کنند. علــی رغم تفاوت هــای ظاهری 
در بیــن ملــل و اقوام، مقوله ازدواج و تشــکیل خانواده در همه 
ادیــان و فرهنــگ هــا، امــری طبیعــی و رایــج تلقــی می شــود و 
فصــل مشــترک همــه اقــوام و ملیــت ها به شــمار مــی رود. در 
حقیقــت بنیــان جامعــه بر اســاس موقعیت و ســاختار خانواده 
هــا قــوام و دوام مــی یابــد و اگر خانــواده ها دارای ســاختار بی 
عیب و محکمی باشند، بدون شک گرایش جامعه نیز به سمت 
هنجــاری هــا و تبــری از ناهنجــاری هــا خواهد بــود. اولین گام 
در تشــکیل خانــواده نیــز ازدواج می باشــد. ازدواج همچنین در 
تکامــل شــخصیت فــردی و اجتماعــی افــراد، مســئولیت پذیری، 
بهداشــت روانــی و کاهــش رفتارهــای مخــرب اجتماعــی نقــش 
بســزایی دارد. اما با وجود تعدد کارکرد های مثبت و تاثیر گذار 
ازدواج ، در عصر حاضر به دلیل تغییر نگاه افراد به این مقوله 
و پررنــگ تــر جلوه دادن بحث لذت جویی، ارج و منزلت ازدواج 
در برخی مواقع از خرید یک دســت پوشــاک نیز پائین تر آمده 
اســت و زوجیــن به آســانی شــمردن یک تــا ده آتــش جدایی از 
یکدیگــر را بــاد می زنند. چرا که تنوع اســاس و پایه لذت جویی 
اســت و اگر نگاه فرد به مقوله ازدواج لذت جویی صرف باشــد، 
صدای خرد شدن پایه های چنین ازدواجی را می توان از همان 

روزهای اول ازدواج شنید!
امید که در دنیای جدید بتوانیم مانع از فروپاشی ساختارها 
و کارکرد های ازدواج باشیم و همچنان شاهد کارکرد های مثبت 
عاطفی، جنسی، اجتماعی، اخلاقی و روانی آن در جامعه باشیم.

ســخنگوی دولــت درباره گرانــی صیفی جات: 
»وزیر جهاد کشــاورزی اعلام کرد گاهی افراد بیش 

از نیاز خرید می کنند.«
بالاخــره  مســئولان تیزبین متوجه شــدند ما 
بیشتر از نیاز روزانه صیفی جات می خریم. در واقع 
فهمیدند آن قدر زیاد می خریم که کشــور با مشکل 
مواجه شده است. هرچه فکر می کنم متوجه نمی شوم چرا بعضی از ما بیشتر 
از نیــاز صیفی جــات می خریــم؟ چیــز دیگــری نمی توانیم بخریــم؟ صیفی جات 
خیلی ارزان اســت؟ می خریم که یخچال مان خالی نباشــد یا حیوانات خانگی 

صیفی خور زیاد داریم؟
از بین این احتمالات فقط آخری بیشــتر باعقل جور درمی آید. احتمال 
دارد ما در منزل تعدادی بز نگهداری می کنیم که خیلی علاقه به خوردن همه 

چیز دارند و الان مدتی است با صیفی جات شکم شان را سیر می کنیم.
ایــن بزهــا مــدام رژیــم غذایــی خــود را عــوض می کننــد و تا بــه خوراکی 
موردنظر نرسند آرام نمی گیرند. فکر می کنید علت گرانی سیب زمین چه بود؟ 
بلــه همیــن بزهــا. چند وقــت پیش که لاســتیک خودروها گران شــده بود هم 
علت بز بود! این ها یک هو تصمیم گرفتند لاستیک بخورند! گاهی هم بی دلیل 
علاقه منــد بــه خــوردن خانه و مســکن می شــوند. بعد از آن هم یک هو تشــنه 
می شــوند و دل شــان بنزین می خواهد. بعد از آن کمی آتش می گیرند و دود 
می کنند. همین باعث آلودگی هوا می شــود. همان طور که در حال دود کردن 
هســتند گرســنه می شــوند و دنبال غذا می گردند. این بار سراغ مرغ، گوشت، 

ماهی و مخصوصاً تن ماهی می روند. 
امــا طبیعی تریــن خوراکــی کــه در طــی دوران زندگی شــان می خورنــد، 
جنگل هــا و مراتع اســت. آنهــا گاهی تصمیم می گیرند به اصــل خود برگردند، 

بروند در طبیعت و تا می توانند زمین خواری کنند. 
خــدا نکنــد روزی چیــزی کــه می خواهنــد در اختیارشــان نباشــد. آن قدر 
محکم ســم به زمین می کوبند که کل کشــور چندســانتی پایین می رود و دچار 
فرونشســت می شــود. بعد از این همه جنب وجوش، تشــنه می شوند. این بار 

سراغ آب می روند و کل ذخیرۀ سدها خالی می شود!
ایــن بزهــا موجــودات عجیبی هســتند. درحالی که همه جا وجــود دارند، 
هیچ کس توانایی دیدن شان را ندارد. قابلیت نامرئی شدن دارند و معمولاً هم 

یادشان می رود چطور می توانند مرئی شوند. 
مانده ایم باوجود این که  تمام مشــکلات کشــور زیر سرشــان است، چرا 
باز بعضی مردم علاقه دارند به عنوان حیوان خانگی از آنها نگهداری کنند؟ ما 

مردم هم کارهای عجیبی می کنیم!

فعال شــدن ظرفیــت ذخایــر شناســایی 
شــده ســال جــاری  سیســتان و بلوچســتان 
تحولی عظیم در اشتغالزایی و  اقتصاد کشور 
و استان ایجاد و این خطه را به بهشت مواد 

معدنی تبدیل کرده است.
بــا  بلوچســتان  و  سیســتان  اســتان 
مســاحت 181775 کیلومتــر مربــع، دارای 26 شهرســتان می باشــد 
که بیش از 11.5 درصد مســاحت کشــور را به خود اختصاص داده 
اســت. وجــود دریــای عمــان در جنوب، کــوه آتشفشــانی تفتان در 
مرکز، منطقه آبرفتی دشــت سیســتان در شــمال و دشــت مستعد 
کشــاورزی دلــگان در غــرب، تنــوع اقلیمی منحصر به فــردی را رقم 

زده است.
منطقــه سیســتان و بلوچســتان  بــا داشــتن مــرز طولانــی بــا 
بــه  بنــدر چابهــار دسترســی  از طریــق  و  پاکســتان  و  افغانســتان 
دریاهــای آزاد و اقیانوس هــای پهناور، توان    بالقوه زیادی در زمینه 
ترانزیــت کالا و انــرژی و همچنیــن قرارگیــری در کریــدور ترانزیــت 
شــمال - جنــوب قابلیت ایجــاد منطقه آزاد را داشــته و می تواند در 

آینده توسعه و امنیت کشور، نقش مهمی ایفا کند.
ایــن در حالــی اســت کــه ؛ راه آهــن »چابهار - زاهــدان- میلک 
- ســرخس « بــا هــدف ایجــاد کریــدور ریلــی شــرق کشــور، اتصــال 
بندر شــهید بهشــتی چابهار به عنوان تنها بندر اقیانوســی کشور به 
شــبکه ریلی، کمک به توســعه ســواحل مکران و اتصال کشورهای 
آســیای میانه و افغانســتان به آبهای آزاد در دســت احداث اســت 
کــه عامــل ایجاد توســعه و رشــد اقتصادی سیســتان و بلوچســتان 
و منطقــه اســت. بنابرایــن نقش لجســتیکی منطقه آزاد سیســتان 
و برخــورداری از ســه ظرفیــت حمل ونقلــی جــاده، ریل و فــرودگاه، 

قابلیت لجستیکی خاصی به این منطقه بخشیده است.
زمینــه  در  ملــل  نظــر محققــان ســازمان  اعــلام  اســاس  بــر 
حمل ونقــل بین المللــی، حــدود نیمــی از حمل ونقــل جهــان، میان 
خــاور دور بــا ســایر نقــاط دنیــا انجــام می شــود و از مجمــوع ســه 
کریــدور حمل ونقــل جهانی که کارشناســان ســازمان ملل برای این 
امــر پیش بینــی کرده انــد، دو کریــدور از ایــران می گــذرد و چابهــار 
می باشــد.  جهــان  غربــی   – شــرقی  کریــدور  نقطــه  جنوبی تریــن 

همچنیــن ؛ بنــدر چابهــار، محــل تلاقــی دو کریــدور ترانزیتــی مهم 
جهان به نام های شمال – جنوب و شرق – غرب قرار گرفته است 

که این امر از مهمترین مزیت های محور شرق کشور می باشد.
از دیگر  فرصت های چشمگیر تجاری سیستان و بلوچستان ، 
وجود مبادی متعدد قانونی واردات و صادرات و  گمرک ها از جمله 
:  گمرک زاهدان ، زابل ، میلک ، ســراوان ، میرجاوه ، ایرانشــهر ، 
چابهار  و بازارچه های مرزی پررونق از جمله : بازارچه مرزی میلک 
،  جالــق ، میرجــاوه ،  کوهــک ، پیشــین ، ریمــدان اســت که نقش 
مهمی در توسعه صادرات ، واردات، ورود موقت، صادرات قطعي، 
خروج موقت، ترانزيت داخلي، مبداً ترانزيت خارجي، مقصد كارنه 
تيــر، امــور مســافری، امانات پســتي و قضایی با کشــورهای اطراف 

ایفا می نماید.
عــلاوه بــر ایــن فرصــت هــای ســرمایه گــذاری در بخــش های 
صنایــع معدنــی، فلــزات گران بهــا، صنایع پوشــاک، صنایع فلزی و 
صنایــع دریایــی نیز وجــود دارد که نیاز به  ســرمایه گذاران بیش از 

67 میلیون دلار و 85 هزار میلیارد ریال دارد.
از ســوی دیگــر شناســایی 1۳1 میلیــون تــن ذخایــر معدنی در 
این استان در سالجاری مامنی جذاب برای جذب سرمایه ها است 
که عمده ذخایر شناســایی شــده امسال در سیســتان و بلوچستان 
در بخش های مختلف نظیر طلا، مس و فلدســپات اســت و معادن 
و ذخایــری ماننــد مــس، آنتیمــوان، تیتانیــوم، ســنگ آهــن و آهن 
پلاســری،  ســرب، روی، طــلا، منگنــز، کرومیــت، قلــع، تنگســتن و 
کانســارهای غیرفلزی نظیر تالک، منیزیت،  گل ســفید، فلدسپات، 
کائولن، ســیلیس و ســنگ های ســاختمانی بویژه گرانیت است  که 
فعال شــدن آن هــا ظرفیت تحولــی عظیم در اشــتغالزایی و  اقتصاد 
کشــور و اســتان ایجاد و این خطه را به بهشــت مواد معدنی ایران 

تبدیل خواهد کرد.
همچنیــن ؛   سیســتان و بلوچســتان مملــو از ذخایــر غنــی و 
متنــوع معدنــی فلــزی و غیرفلــزی اســت، برخــی از معــادن ایــن 
اســتان بــه دلیل ظرفیت های بــالای ذخایر در رتبه هــای اول و دوم 
کشــوری قرار گرفتند به گونه ای که این اســتان رتبه نخست معادن 
 آنتیمــوان و رتبــه دوم معــادن منیزیت کشــور را بــه خود اختصاص 

داده است.

 deep ورود  بــا  بــاور  قابــل  غیــر  تنشــی 
شــد.  وارد  مصنوعــی  هــوش  بــازار  بــه   seek
دیپ ســیک)deepseek( تازه ترین و ارزانترین مدل 
هــوش مصنوعی جهان هســت. این شــرکت 2۰ تا 
5۰ برابر ارزان تر از مدل »اُ وان« شــرکت اپُنِ ایِ آی 

است.
یک شرکت هوش مصنوعی چینی به نام »دیپ سیک« با فناوری جدید 
خــود، کــه برخــی آن را بــا مــدل »چت جی پی تی« محصول شــرکت آمریکایی 
ِــن ایِ آی« مقایســه می کننــد، توجهــات جهانــی را بــه خــود جلــب کــرده و  »اپُ

بازارهای جهانی را به لرزه انداخته است.
شــرکت چینــی ســازنده دیپ ســیک، مســتقر در هوانگژو، ماه گذشــته 
مقاله ای منتشــر کرد که در آن مدعی شــده بود توســعه این دســتیار هوش 

مصنوعی با کمتر از شــش میلیون دلار ســرمایه گذاری و با توان محاســباتی 
تراشــه های اچ8۰۰، ســاخت شــرکت انویدیا، انجام شــده است. این مبلغ 1۰ 
برابر کمتر از چیزی است که شرکت آمریکایی متا برای ساخت فناوری جدید 

هوش مصنوعی خود هزینه کرده است.
نرم افــزار رابــط ایــن دســتیار هــوش مصنوعــی اکنــون با پیشــی گرفتن 
از رقبــای خــود در صــدر جــدول بیشــترین تعــداد دانلود شــده در اپ اســتور، 
سکوی توزیع نرم افزارها متعلق به شرکت اپل، قرار دارد.این خبر بسیاری از 
سرمایه گذاران در عرصه های مرتبط با هوش مصنوعی را به این تردید انداخته 
که آیا سرمایه گذاری های چند میلیارد دلاری که برخی از غول های فناوری در 

آمریکا برای توسعه هوش  مصنوعی تبلیغ می کنند به صرفه است یا خیر.
در پی این تحول، سهام بسیاری از شرکت هایی که مستقیم یا غیرمستقیم 

با صنعت هوش مصنوعی در ارتباط هستند افت چشم گیری کرد.

ویژگی های دیپ سیک
ریزپردازنده هــا کاربردی کلیدی در توســعه مدل هــای هوش مصنوعی 
دارند و به همین دلیل سال هاست که در کانون رقابتی صنعتی میان ایالات 
متحده و چین قرار گرفته اند.دیپ سیک این ایده را که تنها شرکت های بزرگ 
صنعــت فنــاوری، کــه همگــی در آمریکا مســتقر هســتند، می تواننــد هزینه 

توسعه هوش مصنوعی را بپردازند با تردید مواجه کرده است.
از زمانــی کــه شــرکت آمریکایی اپُــن ایِ آی بــا راه اندازی دســتیار هوش 
مصنوعــی چت جی پی تــی انقلابــی در ایــن صنعــت ایجــاد کــرد، بســیاری از 
کارشناســان گمــان می کردنــد که هیچ شــرکتی نمی تواند بــدون صرف صدها 
میلیــون دلار بــرای ریزپردازنده هــای تخصصــی وارد رقابــت در بــازار هــوش 

مصنوعی شود.
ادامه در صفحه 2

ازدواج پیچیده ترین مراوده اجتماعی

وحید حاج سعیدی 

بزها مقصرند

راضیه حسینی

سیستان و بلوچستان بهشت گم شده مواد معدنی گرانبها

دکتر احمد علی جهانتیغ - کارشناس علوم سیاسی و پژوهشگر مدیریت شهری

چرا غول چینی هوش مصنوعی، بازار جهانی را تکان داد؟

مهنوش صالحی، کارشناس ارزیابی اقتصادی
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مدیریت شهری

همین صفحه

یادداشت

چرا غول چینی هوش مصنوعی، 
بازار جهانی را تکان داد؟
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 ازدواج پیچیده ترین 
مراوده اجتماعی

وحید حاج سعیدی 

همین صفحه
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بزها مقصرند

راضیه حسینی
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منطقــه  کشــورهای 
جملــه  از  خاورمیانــه 
عربستان ســعودی از توافق 
هســته ای با ایران استقبال 

خواهند کرد

داخلی بین الملل

یادداشت

 چهارمین اقتصاد بزرگ آسیا 
در خطر است

انتظار می رود صادرات کره جنوبی در ژانویه، برای اولین  
بــار در 16 مــاه گذشــته، بــه دلیــل عــدم قطعیــت تعرفه هــای 
ایــالات متحده و کندتر شــدن بخش فنــاوری، کاهش یابد که 
خطرات سیاست های دولت ترامپ برای اقتصادهای متکی به 

تجارت را منعکس می کند.
بر اســاس نظرســنجی رویترز که روز جمعه منتشــر شد، 
پیش بینــی می شــود که محموله های خروجــی پس از افزایش 
6.6 درصدی در ماه گذشته، در ژانویه، نسبت به مدت مشابه 
ســال قبــل، 1۳.5 درصــد کاهــش داشــته باشــند. ایــن اولین 
ســقوط ســالانه از ســپتامبر 2۰2۳ خواهــد بــود و بــا توجــه به 
نشــانه هایی از کاهش سرعت رشــد در ماه های اخیر به دلیل 
عــدم اطمینان در مورد سیاســت های تعرفــه ای ایالات متحده، 
رخ می دهــد. بــر اســاس داده هــای اداره گمــرک کــره جنوبــی، 
ارزش محموله هــا نســبت بــه ســال قبل، 7.7 درصــد افزایش 
یافته اســت. این در مقایســه با افزایش ۴.۳ درصدی بود که 
در ابتــدا بــرای دســامبر گــزارش شــده بــود. داده هــای ماهانه 
چهارمیــن اقتصــاد بــزرگ آســیا، اغلــب در ژانویــه و فوریــه بــه 
دلیــل تغییــرات زمان بنــدی تعطیــلات ســال نــو قمــری کــه بر 
مقایســه ســالانه بــا تفاوت هــای روز کاری تاثیــر می گــذارد، 
متغیر می شــود. در ارقام ارائه شــده تعطیلات سال نو قمری، 
صــادرات 1۰.۳ درصــد کاهــش یافــت کــه کمتــر از کاهــش 1۴ 
درصدی بررسی شده توسط بلومبرگ است. واردات کلی، 6.۴ 
درصــد کاهــش یافــت که منجر به کســری تجــاری 1.۹ میلیارد 
دلاری شــد. کره جنوبی یکی از بزرگترین صادرکنندگان جهان 
اســت که محصولات فناوری، هســته اصلی درآمد آن اســت. 
تهدیدهــای تعرفــه ای ترامپ خطری جدی بــرای اقتصاد متکی 
بــه تجــارت ایــن کشــور ایجــاد کــرده اســت کــه صادراتــش در 
ماه های اخیر، کند شــده اســت. به گفته اقتصاددانان، درصد 
کاهــش دو رقمــی محموله هــای کــره ای کــه بــرای کل ژانویــه 
پیش بینی می شود، بیشترین میزان در یک تا یک سال و نیم 
گذشــته خواهــد بود، که با تأثیــرات نامطلوب تقویمی از چهار 

روز تعطیلات این هفته، تشدید شد.

بانک آمریکایی ۴ میلیارد دلار طلا 
تحویل می دهد

شــرکت جــی پی مــورگان چیــس، در فوریه، شــمش طلا 
بــه ارزش بیــش از ۴ میلیــارد دلار را در برابــر قراردادهای آتی 
در نیویورک تحویل خواهد داد و این درســت زمانی اســت که 
افزایــش قیمت ها و تهدید تعرفه های وارداتی، باعث افزایش 
تقاضــای جهانی برای ارســال این فلــز گرانبها به ایالات متحده 

شده است.
بانک جی پی مورگان چیس که بزرگترین فروشنده شمش 
در جهــان اســت، یکــی از چندین مؤسســه ای بود که پنج شــنبه 
گذشــته، )۳۰ ژانویه( برنامه های خود را برای تحویل شــمش در 
برابر قراردادهای معامله شــده در بــازار کامکس گروه CME که 
در ماه فوریه منقضی می شــود، اعلام کرد. اعلامیه های تحویل 
که در مجموع ۳۰ میلیون اونس طلاست، دومین اعلامیه بزرگ 
در تاریــخ داده هــای بــورس  از ســال 1۹۹۴ بود.تــرس از وضــع 
تعرفه های وارداتی پس از انتخاب دونالد ترامپ به عنوان رئیس 
جمهور آمریکا، باعث شده است که قیمت قراردادهای آتی طلا 
در بازار کامکس)Comex( نسبت به قیمت  معاملات نقدی طلا 
در لنــدن، افزایش یابد. قیمت های نقدی در هفته گذشــته، به 
بالاترین حد خود رســید، اما نرخ پریمیوم بالا در بازار کامکس، 
فرصــت آربیتــراژ ســودآوری را بــرای تعــداد معــدودی از بانک ها 
ایجاد کرده اســت که می توانند به ســرعت شــمش را بین مراکز 
تجاری کلیدی جابجا کنند.وضعیت مشابهی در سایر قراردادهای 
بازار کامکس شــکل گرفته و اختلاف آنقدر زیاد شــده اســت که 
معامله گران شروع به فروش نقره به این کشور کرده اند. قیمت 
ارزان و حجم این فلز گرانبها، معمولا هزینه حمل و نقل هوایی 
آن را توجیه می کند. یکی از کارشناسان صنعت اظهار کرد: این 

اولین بار است که چنین اتفاقی را می بینند.

چرا غول چینی هوش مصنوعی، 
بازار جهانی را تکان داد؟

ادامه از صفحه اول
امــا محدودیــت صــادرات ریزپردازنده هــای پیشــرفته بــه چیــن، 
مهندســان دیپ ســیک را مجبــور کرد که بــه صورت کارآمدتــری از توان 
محاسباتی تراشه هایی که در اختیار داشتند استفاده کنند و بخشی از 
محاســبات خود را بر دوش پردازشــگرهای گرافیکی بگذارند که معمولاً 
بــرای بازی هــای کامپیوتــری مــورد اســتفاده قــرار می گیرنــد و بــه طــور 

گسترده ای در دسترس و ارزان هستند.
ایــن به خصوص برای شــرکت هایی مانند انویدیــا، از بزرگ ترین 

تولیدکنندگان ریزپردازنده ها در جهان، خبری نگران کننده است.
کاهــش چشــم گیر  بــرای  کــه دیپ ســیک  از شــیوه هایی  یکــی 
هزینه های پردازشــگر خود اســتفاده کرده، کاربرد »سامانه های خبره« 
در مدل هــای خــود اســت. بــه ایــن معنا که بــه جای ســاخت یک مدل 
هوشمند همه چیزدان، آن را به بخش های مختلفی تقسیم کرده و هر 

بخش مدل تنها زمانی فعال می شود که به آن نیاز است.
تحــول دیگری که دیپ ســیک در صنعت هــوش مصنوعی ایجاد 
کــرده، متن بــاز بــودن آن اســت. نرم افزارهــای متن بــاز آن دســته از 
نرم افزارها هستند که کدهای سازنده آن برای اصلاح و توزیع احتمالی 

مجدد، آزادانه در دسترس عموم قرار می گیرد.
متن بــاز بــودن دیپ ســیک نیــز به دیگــران نیــز اجــازه می دهد تا 

محصولات خود را با استفاده از همان فناوری بسازند و توزیع کنند.
مقایســه دقیــق تــر با چــت جی پی تــی: در متن به طــور کلی به 
مقایسه دیپ سیک با چت جی پی تی اشاره شده است. برای تکمیل 
مطلب می توان به طور دقیق تر به وجوه تشابه و تفاوت این دو مدل 
هوش مصنوعی پرداخت. به عنوان مثال می توان به این موضوع اشاره 
کرد که دیپ ســیک در برخی از وظایف خاص، مانند ترجمه زبان های 

مختلف، عملکرد بهتری نسبت به چت جی پی تی دارد. 
تاثیــر دیــپ ســیک بر بــازار کار: ورود دیپ ســیک به بــازار هوش 
مصنوعــی مــی تواند تاثیرات قابل توجهی بر بازار کار داشــته باشــد. با 
توجه به قیمت پایین تر دیپ ســیک نســبت به سایر مدل های هوش 
مصنوعــی، ممکن اســت شــرکت ها بــرای کاهش هزینه هــای خود به 
استفاده از این مدل روی آورند. این موضوع می تواند منجر به کاهش 

فرصت های شغلی در برخی از زمینه ها شود. 
نگرانی های امنیتی: متن باز بودن دیپ ســیک می تواند مزایای 
زیادی داشته باشد، اما در عین حال نگرانی هایی را نیز در مورد مسائل 
امنیتــی ایجــاد مــی کنــد. بــا توجه بــه اینکه کد منبــع این مــدل به طور 
عمومی در دســترس اســت، احتمال ســوء اســتفاده از آن برای اهداف 

مخرب وجود دارد.

سوت زنی مالیاتی، رسمی شد
عصراقتصــاد - رئیس ســازمان امــور مالیاتی دســتورالعمل نحوه 
گزارش دهی فرار مالیاتی و تعیین پاداش برای آن را به ادارات کل امور 

مالیاتی ابلاغ کرد.
ســید محمــد هــادی ســبحانیان معــاون وزیــر اقتصــاد و رئیــس 
کل ســازمان امور مالیاتی در بخشــنامه ای دســتورالعمل نحوه تشــویق 
گزارشــگران فــرار مالیاتی موضوع مــاده ۳7 اصلاحیه آیین نامه اجرایی 
مــاده ۳1۹ قانــون مالیات های مســتقیم را برای اجرا بــه ادارت کل امور 
مالیاتی ابلاغ کرد.بر اساس این دستورالعمل، گزارشگران، فرار مالیاتی 
را در ســامانه ثبــت کــرده و کــد رهگیــری دریافــت می کننــد؛ واحدهای 
اجرایــی نیــز موظفنــد حداکثــر ظــرف 2۰ روز پــس از ثبــت هــر گزارش 
در ســامانه، نتایــج بررســی اولیه را بر اســاس کد رهگیــری اعلام کنند.

کارگــروه احــراز تخصیص پاداش، هر ۳ ماه یک بــار در ادارات کل امور 
مالیاتــی تشــکیل می شــود و ارقام متعلقه را به ســازمان امــور مالیاتی 
اعــلام می کنــد. پاداش گزارش فرار مالیاتــی حداکثر تا نیم درصد مبلغ 
اصــل مالیات تشــخیصی یــا ۳ برابــر معافیت مالیاتــی مربوطه تعیین 
خواهد شد.اگر مالیات متعلقه وصول شود، حداکثر تا یک درصد اصل 
رقم مالیات متعلقه به عنوان پاداش به گزارشگر فرار مالیاتی پرداخت 

می شود. پرداخت پاداش با حفظ محرمانگی انجام می شود.

دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی:

بلیت پروازهای عتبات گران نشده است
در حالی که رئیس سازمان حج و زیارت می گوید افزایش قیمت 
پروازهــای عتبــات، کاروان هــای زیارتــی را بــرای رفــت و برگشــت دچــار 
چالــش کــرده اســت، دبیر انجمن شــرکت هــای هواپیمایی اعــلام کرد 
که نرخ بلیت پروازهای عتبات عالیات نســبت به ســال گذشــته تغییر 
چندانی نداشته و اصولا نرخ بلیت پروازهای خارجی تابع عرضه و تقاضا 

و نرخ ارز است.
چنــدی پیــش رئیس ســازمان حج و زیــارت اعلام کــرد که یکی از 
دغدغه های کاروان های زیارتی عتبات عالیات عراق تهیه بلیت هواپیما 
برای اعزام زائران است و افزایش قیمت ها در پروازها به نحوی است که 
حتی برای کاروان هایی که قرار بوده هوایی به کشور بازگردند مشکلاتی 

را ایجاد کرده است.
در این زمینه مقصود اســعدی ســامانی - دبیر انجمن شــرکت های 
هواپیمایــی - در گفت وگــو با ایســنا، تصریح کرد: قیمت بلیــت پروازهای 
عتبات نسبت به سال گذشته تغییر چندانی نداشته و البته این نکته نیز 
حائز اهمیت است که قیمت بلیت پروازها براساس عرضه و تقاضا و نرخ 
ارز تعیین می شــود. وی افزود: بلیت پرواز رفت و برگشــت برای نجف به 
طــور مثــال در تاریخ ١5 بهمن )اعیاد شــعبانیه( حــدود 1۴ میلیون تومان 
است. دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی در پاسخ به اینکه آیا شرکت های 
هواپیمایــی امــکان کاهش قیمت بلیت هــای این مســیر را دارند یا خیر؟ 
گفت: امکان کاهش قیمت پروازهای عتبات بستگی به عرضه و تقاضا و 
نرخ ارز دارد، زیرا پروازهای خارجی تابع عرضه و تقاضا و هزینه ارز هستند. 
البته هزینه خدمات فرودگاهی و عوارض در فرودگاه نجف بسیار بالاست 
و تقریبا یکی از گران ترین فرودگاه های دنیا است؛ به طوری که هر پرواز 
با هواپیمای ٧٣٧ حداقل ١٠ هزار دلار هزینه ارزی برای شرکت هواپیمایی 
مربوطه به همراه دارد. ضمن اینکه هر لیتر سوخت هواپیما حدود ١.٧ دلار 

در فرودگاه نجف عرضه می شود.

قالیباف بخش اول قانون بودجه را به 
رئیس جمهور ابلاغ کرد

عصراقتصاد - رئیس مجلس شــورای اســلامی بخــش اول قانون 
بودجه سال 1۴۰۴ کل کشور را برای اجرا به رئیس جمهور ابلاغ کرد.

محمد باقر قالیباف رئیس مجلس شــورای اسلامی مطابق اصل 
12۳ قانون اساســی، بخش اول قانون بودجه ســال 1۴۰۴ کل کشور را 

برای اجرا به رئیس جمهور ابلاغ کرد.
شــایان ذکر اســت، در اجرای بند ب ماده )182( قانون آئین نامه 
داخلی مجلس شورای اسلامی، لازم است بخش دوم لایحه بودجه به 
تفکیک برنامه دستگاه های اجرایی که دارای اهداف کمی و سنجه های 

قابل ارزیابی باشد، تدوین و به مجلس ارائه شود.

بخشودگی جرائم مالیاتی ابلاغ شد
عصراقتصــاد - بــر اســاس اطلاعیه ســازمان امور مالیاتی شــرایط 

بخشودگی جرائم مالیاتی به مناسبت دهه فجر اعلام شد.
بــه مناســبت فــرا رســیدن دهــه مبــارک فجــر و تکریــم مودیــان 
مالیاتی با رعایت مقررات ماده 1۹1 قانون مالیات های مستقیم، اختیار 
بخشــودگی جرایم قابل بخشش موضوع قوانین مالیات های مستقیم 
و مالیــات بــر ارزش افــزوده هــر ســال و دوره بــرای مؤدیانــی کــه بــرای 
پرداخــت بدهــی ســال یا دوره مربــوط تا تاریخ 2۹ اســفند 1۴۰۳ اقدام 
کنند، در خصوص اشخاص حقیقی تا سقف 5۰۰ میلیون تومان و در 
مورد اشــخاص حقوقی تا ســقف 2 میلیارد تومان به مدیران کل امور 
مالیاتــی تفویض می شــود. بخشــودگی جرایم موضوع ایــن بند فارغ از 
زمان پرداخت بدهی مالیات و عوارض هر ســال دوره اســت و پرداخت 
بدهــی قبــل از ابلاغ این تفویض اختیار مانع اعمال بخشــودگی جرائم 
قابــل بخشــش نخواهد بود. تمام یا قســمتی از تفویــض اختیار مذکور 
در چارچــوب تعیین شــده به معاونــان مدیر کل و روســای ادارات امور 

مالیاتی قابل تفویض خواهد بود.

امکان تمدید و اصلاح پروانه کسب در 
درگاه ملی مجوزها فراهم شد

عصراقتصــاد - در راســتای اجــرای کامــل قانــون تســهیل صــدور 
مجوزهــای کســب وکار و بــا همــکاری دبیرخانــه هیات عالی نظــارت بر 
ســازمان های صنفی کشــور و اتاق اصناف ایران، امکان تمدید و اصلاح 
پروانه های کســب به صورت غیرحضوری از درگاه ملی مجوزهای کشور 

در تاریخ 1۰ بهمن ماه فراهم شده است.
صاحبــان پروانه هــای کســب از ایــن  پــس می تواننــد بــا ورود بــه 
درگاه ملی مجوزها mojavez.ir از قســمت تمدید یا اصلاح درخواســت 
خودشــان را ثبــت کننــد و بعــد از اســتعلام های لازم و پرداخــت هزینه 
تمدیــد یــا اصلاح در ســامانه تخصصــی ایرانیان اصنــاف، تمدید پروانه 

کسب انجام خواهد شد.
-متقاضیان قبل از ثبت درخواست تمدید به نکات ذیل توجه کنند:

1. ثبــت درخواســت تمدیــد، منــوط بــه داشــتن شناســه یکتــا در بانــک 
اطلاعات کســب وکار qr.mojavez.ir است. در صورت نداشتن شناسه 
یکتا، ابتدا از طریق انتخاب گزینه »شناسه یکتا برای مجوزهای قدیمی« 

در صفحه اول درگاه ملی مجوزها اقدام شود.
2. آخرین وضعیت مجوز، نباید ابطال، لغو و یا تعلیق باشد.

۳. دقت شود که قبل از زمان انقضای مجوز، برای تمدید آن اقدام شود.
۴. در صورتیکــه نیــاز به تغییر مکان کســب وکار خود یــا هر تغییری در 
کســب وکار خود دارید و مدت اعتبار مجوز هم به اتمام رســیده اســت، 

ابتدا مجوز خود را تمدید و سپس درخواست اصلاح نمایید.
5. در صورتیکــه بیــش از یک بــار این مجوز را در همان نشــانی دریافت 
کرده ایــد و نیازمنــد تمدیــد هســتید، مجــوز موردنظــر را باتوجه بــه کــد 

درخواست به دقت انتخاب نمایید.

گفتگوی اختصاصی عصر اقتصاد با مشاور ارشد دو رئیس جمهور آمریکا

ورِد دیپلماسی برای طلسم تحریم ها
»جفری کارلینر«: با توافق هسته ای بین ایران و آمریکا، اقتصاد ایران سود زیادی خواهد برد و تنش ها بین ایران و 

همسایگانش کاهش خواهد یافت
فاطمه محمدی پور

»جفــری کارلینــر« معتقــد اســت کــه با 
توافق هســته ای بین ایران و آمریکا، اقتصاد 
ســود  آمریــکا  تحریم هــای  حــذف  از  ایــران 
زیــادی خواهــد بــرد و تنش هــا بیــن ایــران و 

همسایگانش کاهش خواهد یافت.
بــه گزارش عصر اقتصاد حتی یک توافق 
محــدود، که ایده آل ترین حالت آن با اقدامی 
نمادین مانند دســت دادن ترامپ و پزشکیان 
همــراه باشــد، می توانــد به شــدت از تنش هــا 
لابی هــای  تخریبــی  اقدامــات  مانــع  بکاهــد، 
حامی نتانیاهو شــود و زمان و فضای سیاسی 
برای مذاکره بر سر یک توافق پایدار و اساسی 
درباره برنامه هسته ای ایران، رفع تحریم ها و 
حتی شرایط گسترده تر منطقه ای فراهم کند.

بر خلاف گمانه زنی ها درباره بازگشت به 
کارزار »فشــار حداکثری« علیــه ایران، دونالد 
ترامــپ، رئیس جمهوری ایالات متحده آمریکا 
تمایــل خــود را بــرای یــک راه حــل دیپلماتیــک 
جهــت کاهــش تنش ها بــا تهران اعــلام کرده 

است.
آیت الله خامنــه ای، رهبر معظم انقلاب 
ایــران نیــز تصمیم گرفته دیپلماســی با ایالات 
متحــده را تأییــد کنــد. اقتصــاد بیمــار ایران به 
نوعی رفع تحریم ها نیازمند اســت، و این امر 
بدون توافقی با ایالات متحده ممکن نخواهد 
بــود. اختــلاف اصلــی نــه بــر ســر مذاکــره بــا 
آمریکا، بلکه درباره چگونگی انجام آن است.

بــا توجــه بــه اینکــه رهبــران ایــران بارها 
تأکید کرده اند که به دنبال دســتیابی به سلاح 
هســته ای نیستند، دســتیابی به توافقی میان 
واشــنگتن و تهــران بایــد کاملاً ممکــن به نظر 
برسد. مذاکرات فنی در مورد برنامه هسته ای 
ایــران بــه دلیــل پیشــرفت های ایــن برنامــه، 
طولانــی و پیچیــده خواهد بود. ایــن مذاکرات 
همچنیــن بایــد در یــک اســتراتژی منطقــه ای 
نگرانی هــای  کــه  شــود  گنجانــده  گســترده تر 
بــا ســایر بازیگــران  ایــران – همــراه  امنیتــی 
انگیزه هــای  و  کنــد  برطــرف  را   – خاورمیانــه 
دســتیابی به بازدارندگی هســته ای را در وهله 

اول کاهش دهد.
اقتصــاد  راســتا خبرنــگار عصــر  ایــن  در 
گفتگویی با »پروفســور جفری کارلینر« استاد 
دانشــگاه بوستون آمریکا تنظیم نموده که در 

ادامه می آید.

و  کارتــر  دولت هــای  طــول  در 
ریگان، کارلینر بــه عنوان اقتصاددان 
شــورای  در  ســتادی  مدیــر  و  ارشــد 
رئیــس جمهــور  اقتصــادی  مشــاوران 
خدمــت کــرد. او همچنیــن بــه عنوان 
مدیــر اجرایــی دفتــر ملــی تحقیقــات 

اقتصــادی در کمبریج، ماساچوســت و معاون 
مدیر موسســه اقتصاد بین الملل پترســون در 

واشنگتن دی سی خدمت کرده است.
*ترامــپ در اولیــن ســیگنال رســمی خود 
بــه عنــوان رئیس جمهور جدید آمریــکا، رویکرد 
دیپلماتیک تری نسبت به ایران نسبت به دوره 
اول ریاســت جمهوری خود نشــان داده اســت. 
برخلاف سیاست فشار حداکثری قبلی، ترامپ 

اکنــون بــه دنبــال تقویت 
دیپلماسی و اولویت دادن 
به مذاکره با ایران اســت. 
ارزیابی شما از این رویکرد 

چیست؟
خیلــی  ترامــپ 
دوســت دارد دربــاره یــک 

توافــق جدید با ایران مذاکره کند، اما از ایران 
می خواهــد که با ممنوعیت دائمی غنی ســازی 
اورانیوم یا دســتیابی به تســلیحات هســته ای 
موافقــت کنــد، نه توافقی بــا محدودیت هایی 
که مانند برجام 1۰ ســال طول بکشــد. ترامپ 

همچنیــن احتمــالا خواهــان بازرســی 
ایــران  تاسیســات  از  ســرزده  هــای 
اســت. پذیــرش خواســته های ترامپ 
اول  دوره  از  آســان تر  ایــران  بــرای 

ریاست جمهوری وی نیست.
ســوتیتر: ترامــپ خیلی دوســت 
دارد دربــاره یــک توافق جدید بــا ایران مذاکره 
کنــد، امــا از ایران می خواهد کــه با ممنوعیت 
دائمــی غنی ســازی اورانیــوم یــا دســتیابی بــه 

تسلیحات هسته ای موافقت کند
*بــه نظر شــما موانــع منطقــه ای توافق 
ایــران و آمریــکا در مــورد مســئله هســته ای 

ایران چیست؟
ترامــپ حتــی بیشــتر از اوبامــا و بایــدن 
هــای  نگرانــی  بــه  نســبت 
برنامــه  مــورد  در  اســرائیل 
همــدردی  ایــران  ای  هســته 
مــی کنــد. اســرائیل حــق وتو 
بــر توافق جدید بین آمریکا و 
ایــران را نخواهد داشــت، اما 
دیدگاه های این کشور درباره 
ایــران ممکــن اســت مانعــی بزرگ تــر از زمــان 

امضای برجام باشد.
* مشــوق هــای منطقــه ای بــرای توافــق 

هسته ای ایران چیست؟
تحریم هــای  حــذف  از  ایــران  اقتصــاد 

آمریکا ســود زیادی خواهد برد و تنش ها بین 
ایــران و همســایگانش کاهــش خواهد یافت. 
بنابراین کشــورهای منطقه از جمله عربستان 
ســعودی از توافق هسته ای با ایران استقبال 

خواهند کرد. 
انــرژی  امنیــت  *کارشناســان معتقدنــد 
کریدورهــای  امنیــت  و  تولیــد  حفــظ  شــامل 
انرژی، یکی از سیاســت های اصلی امریکا در 
منطقه اســت. تهدیــد امنیت انــرژی، اقتصاد 
سیاسی بین المللی و شبکه تجارت بین الملل 
را بــا مخاطره مواجــه می کند. از این رو حوثی 
هــای یمــن تهدیــدی علیــه منافــع اقتصــادی 
آمریــکا و متحــدان آن در منطقه هســتند. آیا 
این تهدید می تواند در به ثمر رسیدن توافق 

هسته ای ایران موثر باشد؟
حملات حوثی ها به کشتیرانی در دریای 
ســرخ قطعــا به تجــارت بیــن المللــی و منافع 
آســیب  متحــده  ایــالات  متحــدان  اقتصــادی 
رســانده اســت. مصــر متحمل کاهش شــدید 
درآمــد از کانال ســوئز شــده بود و کشــورهای 
اروپایی اکنون هزینه حمل و نقل بیشــتری را 
برای واردات نفت از خلیج فارس می پردازند. 
اما این آسیب ها به منافع اقتصادی آمریکا و 
متحدانش به اندازه ای نیست که تأثیر زیادی 
بــر آنچــه ترامــپ از توافــق هســته ای جدید با 

ایران می خواهد داشته باشد.

مدیر کل دفتر ترانزیت و حمل ونقل بین المللی مطرح کرد

تداوم سخت گیری اروپا در صدور ویزای رانندگان ایرانی

پاسخ ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز به گزارش عصر اقتصاد

ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا حامی تجارت قانونمند است

مدیــر کل دفتــر ترانزیــت و حمل ونقــل 
بین المللی، عنوان کرد که پیش از این سفارت 
آلمان و ســفارت ایتالیا پنجره جــدا برای صدور 
ویــزای راننــدگان ایرانــی داشــتند کــه براســاس 
نوبت دهــی کــه از طــرف انجمــن صنفــی انجام 
می شــد رانندگان به سفارت مراجعه می کردند 
و ویــزای ایــن دو مقصــد را دریافــت می کردنــد 
اما با توجه به سیاســت هایی کــه اتحادیه اروپا 
از لحــاظ کاهش ســطح همکاری ها بــا ایران به 
اجرا رسانده، از سال گذشته پنجره اختصاصی 

صدور ویزا برای رانندگان حذف شد.
جــواد هدایتــی، مدیــرکل دفتــر ترانزیت 
و حمــل و نقــل بین المللــی ســازمان راهداری 
در گفت وگــو با ایلنا دربــاره اعتراض رانندگان 
دربــاره عــدم صدور ویزا بــرای مقاصد اروپایی 
اظهــار داشــت: پیــش از ایــن ســفارت آلمــان 
بــرای صــدور  جــدا  پنجــره  ایتالیــا  ســفارت  و 
ویــزای راننــدگان ایرانی داشــتند که براســاس 
نوبت دهــی کــه از طرف انجمــن صنفی انجام 
می شد رانندگان به سفارت مراجعه می کردند 
و ویــزای ایــن دو مقصــد را دریافــت می کردند 
امــا بــا توجــه بــه سیاســت هایی کــه اتحادیــه 

اروپــا از لحــاظ کاهــش ســطح همکاری هــا بــا 
ایران به اجرا رســانده، از ســال گذشته پنجره 
اختصاصــی صــدور ویزا بــرای راننــدگان حذف 

شد. 
وی ادامه داد: از ســال گذشته رانندگان 
ترانزیــت هــم بــرای دریافــت ویــزا وارد صــف 
عمومــی شــدند بنابراین سیســتم نوبت دهی 
کــه در هفتــه ٣٠ تــا ۴٠ راننده بــرای دریافت 
ویزا به این ســفارتخانه ها معرفی می شــدند، 
عملا حذف شــد. در شــرایطی که رانندگان در 
صف گردشــگران، مهاجران، دانشجویان و ... 
بــرای دریافت ویزا قــرار گرفتند، روند دریافت 
بــرای آنهــا  ویــزا و مــدت زمــان دریافــت آن 

طولانی تر از روال سابق شد.
مدیــر کل دفتــر ترانزیت و حمــل و نقل 
بین المللــی  افــزود: در فصــول مختلــف ســال 
به ویژه پیک ســفر و کار در تابســتان به دلیل 
ازدحام، طبیعتاً در صف دریافت ویزا تا زمانی 
کــه نوبــت بــه راننــدگان برســد، مــدت زمــان 
طولانی می شــود. بنابراین ویزا صادر می شود 

اما محدود و غیر قابل رصد است. 
بــا  امیدواریــم  کــرد:  تاکیــد  هدایتــی 

رویکــرد  و  خارجــه  امــور  وزارت  پیگیری هــای 
سیاست دولت چهاردهم برای بهبود روابط با 
اتحادیه اروپا، نتیجه اقدامات و سیاست های 
خارجــی ایــن باشــد کــه در کوتاه مــدت پنجره 
اختصاصــی صدور ویزا را مجدد برای رانندگان 

باز کنیم و احیا شود. 
وی دربــاره رونــد صــدور ویــزا در صــف 
عمومی بــرای رانندگان گفت: در حال حاضر، 
مختلــف  روش هــای  بــه  را  ویــزا  راننــدگان 
دریافــت می کننــد. شــرکت های حمل ونقل از 
طریــق شــرکایی کــه در اروپــا با آنهــا همکاری 
دارند، نســبت به دریافت ویــزا برای رانندگان 
اقــدام می کننــد. پیــش از این دریافــت ویزا از 
هلنــد و اتریــش کمتــر بــود امــا الان از طریق 
ایــن  بــا  ایرانــی  شــرکت های  همکاری هــای 
کشــورها، ویزای رانندگان این شرکای اروپایی 
پیگیــری می شــود. بخشــی دیگــر از ویــزا هــم 

متاسفانه از طریق دلالان پیگیری می شود. 
مدیــر کل دفتــر  ترانزیــت و حمل و نقل 
بین المللــی  دربــاره مــدت زمــان دریافــت ویزا 
بــرای راننــدگان اظهــار کــرد: مــدت زمــان اخذ 
ویزا به ســطح تجارت ما با کشــور مقصد دارد 

و در چنــد ســال گذشــته ســطح تجــارت ایران 
بــا کشــورهای اروپایــی روند کاهشــی داشــته 
اســت. هــر زمان کــه ســطح همــکاری تجاری 
ایران با اروپا افزایش داشت، بار بیشتر شد و 

تقاضای ویزا هم افزایش یافت.
مشــکل  تنهــا  اینکــه  بــر  تاکیــد  بــا  وی 
رانندگان بحث ویزا نیست و در بحث پوشش 
بیمــه ســبز هم با مشــکلاتی مواجه هســتند، 
گفــت: در ســفارتخانه در برخی از مواقعی که 
قصد ســختگیری را دارند، یکی از اســناد مهم 
بــرای صــدور ویزا، وجود بیمه ســبز اســت اما 

الان رانندگان ایرانی بیمه سبز ندارند.
ابتــدای  از  تقریبــا  داد:  ادامــه  هدایتــی 
ســال  ٢٠٢۴ دسترســی بــه بیمــه ســبز وجود 
نــدارد و راننــدگان بــه اجبــار بیمــه را از بیمــه 
فرانتیــر )مــرزی( دریافــت می  کنند کــه هزینه 
آن بســیار بالاتر از بیمه سبز است بطوری که 
هزینــه بیمه ســبز بــرای یکســال ٧5٠ تا ٨٠٠ 
یــورو بوده اما در حال حاضر بیمه مرزی برای 
ســه مــاه ١٢٠٠ تــا ١5٠٠ یــورو اســت و هزینه 
پوشــش بیمــه ای به بیشــتر از ۴ برابر رســیده 

 است.

در پی انتشار مطلبی با تیتر »کامیون های 
ایرانــی در گــرداب دیپلماســی ناهماهنــگ« در 
روزنامــه سه  شــنبه تاریــخ 18 دی  مــاه 1۴۰۳ به 
کــد خبــر 187۹۳2 در تیتــر اصلــی صفحــه 1 و 
ادامه در صفحه ۳، ســتاد مبارزه با قاچاق کالا 
توضیحاتــی دربــاره رویکــرد این ســتاد و برنامه 
هایی که دنبال می شــود؛ ارائه داده اســت که 
وفــق ماده 2۳ قانون مطبوعــات و جهت تنویر 

افکار عمومی عینا در ادامه منتشر می شود.
ســتاد مرکــزی مبارزه با قاچــاق کالا و ارز، 
همواره بر تســهیل و روان سازی تجارت قانونی 
بــه عنــوان یکــی از اصــول بنیادیــن خــود تأکید 
داشــته و به آن پایبند بوده اســت. در کنار این 
مهــم، تلاش بــرای جلوگیری از خروج ســرمایه 
و منابــع اســتراتژیک کشــور، به  ویژه در شــکل 
قاچــاق، از دیگــر وظایــف ذاتی این ســتاد بوده 
و اقدامات گســترده ای نیز در این راســتا صورت 
پذیرفتــه اســت. با توجه بــه فرمایش های اخیر 
مقــام معظــم رهبری)مدظله العالــی( در جمع 
فعــالان اقتصــادی و تأکیــد ایشــان بــر حمایت 

دولت از بخش خصوصی، ســتاد بیش از پیش 
مســئولیت ســنگین تری در این زمینه بر عهده 

دارد. 
ســتاد مرکــزی مبارزه با قاچــاق کالا و ارز، 
حمایــت از حقــوق راننــدگان را بــه عنــوان یــک 
اولویت اساسی مد نظر داشته است. این ستاد 
همچنیــن در کوران مشــکل ایجاد شــده تلاش 
نمود تا با همکاری ســایر دســتگاه های ذی ربط 
و اســتاندار محترم آذربایجان غربی راهکارهای 
موقت برای تســهیل تــردد کامیون ها و کاهش 
مشکلات رانندگان در مرز، در اسرع وقت اجرا 

شود.
ســتاد مرکــزی مبــارزه بــا قاچــاق کالا و 
ارز، ضمــن درک نگرانی های فعالان اقتصادی 
شــده  ایجــاد  مشــکلات  از  تأســف  ابــراز  و 
بــرای راننــدگان عزیــز ایرانــی و فعــالان حوزۀ 
حمل ونقــل بین المللــی در پــی تصمیــم اخیــر 
دولــت ترکیــه، بر اهمیــت رویکــرد دیپلماتیک 
در حــل و فصــل اینگونــه مســائل از طریــق 
دارد.  تأکیــد  کشــور  دو  مشــترک  کمیســیون 

سیاســت  ســتاد در ایــن زمینــه، بــر ایــن اصل 
اســتوار است که حل مسائل تجاری و گمرکی 
بــا کشــورهای همســایه، از جملــه ترکیه، باید 
در چارچــوب گفت وگــو و مذاکــره و از طریــق 
دســتگاه های ذی ربــط و مجــاری دیپلماتیــک 
پیگیری شود. این رویکرد، با هدف حمایت از 
ترانزیت و تجارت قانونی و گسترش تعاملات 
اقتصــادی قانونمنــد بیــن جمهــوری اســلامی 
ایــران با تمامی کشــورهای همســایه، به طور 

جدی مورد نظر ستاد بوده و هست. 
رویه هــای  در  تــوازن  ایجــاد  منظــور  بــه 
مالیاتــی و تعرفه هــای گمرکــی و جلوگیــری از 
تحمیل هزینه های غیرضروری به رانندگان هر 
دو کشــور اقدامــات اصلاحــی خوبــی در تعامل 
و  دولتــی  بخش هــای  فی مابیــن  گفتگــوی  و 
خصوصی صورت گرفته که از آن جمله می توان 
بــه ســفر اخیرســرکار خانم دکتــر صــادق “وزیر 
محترم راه و شهرسازی” به کشور ترکیه و دیدار 
و مذاکرۀ ایشــان بــا وزرای حمل ونقل و تجارت 
این کشــور در چارچوب گسترش همکاری های 

دو کشــور در حوزه های حمل و نقل و ترانزیت 
اشــاره کرد. دســتاورهای این سفر ان شاالله در 

آینده بیشتر نمایان خواهد شد.
کالا  قاچــاق  بــا  مبــارزه  مرکــزی  ســتاد 
یعنــی  ذاتــی خــود  راســتای وظایــف  ارز در  و 
سیاســت گذاری، هماهنگــی، نظــارت و نقــش 
تنظیم گــر میان دســتگاه ها با نگاهی بلندمدت 
به مقولات ســوخت و ترانزیــت، تمام امکانات 
خــود را بــه کار می انــدازد تا از تجــارت و اقتصاد 
و  ســرمایه گذاران  یعنــی  کشــور  در  قانونمنــد 
فعالان اقتصادی، کارآفرینان و کارگران شریف 

ایرانی، حمایت نماید.
این ســتاد ضمن دعــوت همۀ ذی نفعان، 
خصوصاً رانندگان، فعالان اقتصادی و رسانه ها 
بــرای حــل  بــه حفــظ آرامــش و هم اندیشــی 
مشکلات جاری، انتظار دارد، همگان نسبت به 
همکاری با دســتگاه های مسئول همت گمارند 
تــا بــا اتخــاذ رویکــردی هماهنــگ در چارچــوب 
منافع ملی، مشــکلات پیش آمده حل و فصل 

گردند.

در سایت روزنامه بخوانید:

جوابیه
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افزایش ۲5 درصدی قیمت زعفران
بنابر اعلام نائب رئیس شورای ملی زعفران ایران، افزایش 2۰ تا 
25 درصدی قیمت زعفران در کشور به این دلیل است که زعفران کاران 
دیگــر همــه محصــول خــود را در فصل برداشــت نمی فروشــند و الگوی 

عرضه خود را تغییر داده اند.
غلامرضــا میــری، نائــب رئیــس شــورای ملــی زعفــران ایــران در 
گفت وگــو بــا ایلنــا دربــاره افزایــش قیمــت زعفــران گفــت: افزایش 2۰ 
درصــدی تــا 25 درصــدی قیمــت زعفران از حــدود دو هفته گذشــته به 
این دلیل اتفاق افتاده که الگوی فروش این کالا توســط کشــاورزان در 
سال جاری نسبت به سال های پیشین تغییر کرده است؛ دو ماه پیش، 
همزمان با برداشت زعفران در کشور و اوج عرضه آن کشاورزان در سال 
جــاری برخــلاف ســال های پیش تمــام بار خود را به یک بــاره به فروش 
نرســاندند و تنهــا بــه اندازه نیاز، محصول خود را در بــازار عرضه و باقی 

را ذخیره کردند.
وی ادامــه داد: حــالا و پــس از دو ماه با کاهش عرضه زعفران در 
بــازار و در حالــی کــه تقاضا برای آن وجــود دارد قیمت ها افزایش یافته 
و در واقع این قیمت، نرخ واقعی اســت و کشــاورزان این گونه مانع از 
عرضــه بی رویــه زعفران در بازار شــده اند و شــرایطی را فراهــم آورده اند 
کــه عرضــه و تقاضــا قیمت را تعیین کند و تجربه نشــان داده که با این 
روش ســود حاصل از کشــت محصول نصیب خود کشــاورز می شود نه 
دلالان. زعفران کاران این موضوع را دریافته اند که ملزم به عرضه همه 
محصول خود در فصل برداشــت نیســتند و در تمام فصول سال تقاضا 
برای محصول آنها وجود دارد.  وی در تشریح قیمت های کنونی زعفران 
توضیــح داد: در حــال حاضر زعفران دســته که پیش از این 67 میلیون 
تومــان در هــر کیلــو قیمــت داشــت اکنــون هر کیلــو 7۰ میلیــون تا 81 
میلیون تومان توســط کشاورز فروخته می شود، قیمت زعفران پوشال 
از 7۴ میلیون تومان در هر کیلو به ۹5 میلیون تومان و نگین زعفران 
از 8۰ میلیــون تــا 8۴ میلیون تومــان در هر کیلو به 1۰۰ میلیون تا 1۰5 

میلیون تومان افزایش یافته است. 

بانک ها به تعهدات قانونی خود درباره 
بخش کشاورزی عمل نمی کنند

عصراقتصــاد – بــه گفتــه رئیــس کمیســیون کشــاورزی مجلس، 
بــر اســاس قانــون، 15 درصــد از اعتبــارات تمام بانک هــا باید به بخش 
کشــاورزی اختصــاص یابــد، اما تاکنــون تنها 1.۴ تا ۹ درصــد به این امر 

اختصاص یافته و بانک ها ترک فعل می کنند.
محمدجواد عسکری، رئیس کمیسیون کشاورزی مجلس شورای 
اسلامی اظهار کرد: بخش کشاورزی بزرگ ترین بخش خصوصی اقتصاد 
ایران است که بازدهی آن ۳ برابر صنعت بوده و نزدیک به ۳5 درصد 

اشتغال کشور را به خود اختصاص داده است.
وی افــزود: ایــن حوزه دارای ظرفیت های فراوانی اســت اما برخی 
چالش ها از جمله کمبود نهاده ها، بروکراسی های پیچیده اداری و عدم 

نظارت کافی بر بازار، مانع از رشد مطلوب آن شده است.
عســگری اظهار کرد: ما در بودجه های ســالانه از توســعه بخش 
کشاورزی حمایت کرده ایم و در برنامه 5 ساله هفتم توسعه نیز احکام 
اجرایــی کاملــی را در نظــر گرفته ایــم. اگر ایــن برنامه به طــور کامل اجرا 

شود، اتفاقات مثبتی در این بخش رخ خواهد داد.

صادرات محصولات فولادی و نفتی 
توسط پیله وران ممنوع شد

صــادرات اقــلام محصــولات فــولادی و فلــزات اساســی و گــروه 
فــراورده هــای نفتی و پتروشــیمی توســط پیله وران و مرز نشــینان و 

شرکت های تعاونی تا اطلاع ثانوی ممنوع شد.
بــه گــزارش خبرنــگار اقتصــادی خبرگــزاری تســنیم، بخشــنامه 
گمــرک جمهوری اســلامی ایــران موضــوع ممنوعیت موقــت صادرات 
اقــلام مربــوط بــه کدتعرفــه هــای مشــمول بند 1 مــاده 8 آییــن نامه 
اجرایی تبصره 6 بند ح ماده 2 مکرر قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز 
توســط پیله وران، مرزنشــینان و شــرکت های تعاونی آنها با شــماره 
1628۴76/1۴۰۳ مــورخ 1۰/11/1۴۰۳ توســط مدیرکل دفتر صادرات 

گمرک جمهوری اسلامی ایران ابلاغ شد.
براســاس ایــن بخشــنامه صادرات اقــلام محصــولات فولادی و 
فلزات اساســی و گروه فراورده های نفتی و پتروشــیمی توســط پیله 
وران و مــرز نشــینان و شــرکت هــای تعاونــی تا اطلاع ثانــوی ممنوع 

می باشد.

طرح جهش تولید برنج در کشور آغاز شد
بنابــر اعــلام معاون امــور زراعت، طرح پنج ســاله جهش تولید 
برنج با مشارکت معاونت امور زراعت، ستاد اجرایی فرمان امام )ره( 

و سازمان های جهادکشاورزی سه استان شمالی کشور کلید خورد.
جهادکشــاورزی،  وزارت  اطلاع رســانی  پایــگاه  گــزارش  بــه 
معــاون امــور زراعــت در دومین نشســت هماهنگــی طرح جهش 
تولیــد برنج گفت: از امروز بسترســازی و فراهــم آوردن مقدمات 
کار بــرای اجــرای فــاز نخســت طرح جهــش تولید برنــج به صورت 
پایلوت در اســتان های گیلان، مازندران و بخش هایی از گلســتان 

آغاز می شود.
علیرضــا مهاجــر افــزود: فاز نخســت این طرح در ســطح 25۰۰ 

هکتار در سال آینده به اجرا گذاشته خواهد شد.
وی ادامــه داد: در ســال پایــه 1۴۰۴ طرح جهــش تولید برنج به 
صورت پایلوت در هر یک از اســتان های گیلان و مازندران در ســطح 
یک هزار هکتار و در استان گلستان در سطح 5۰۰ هکتار هدفگذاری 
شده است. مهاجر پیش بینی کرد؛ در سال نخست این طرح در سال 
آینده 1۴ هزار و ۳8۰ تن شــلتوک و 8628 تن برنج ســفید بدســت 
آیــد. وی تهیــه بــذر، تغذیــه مناســب و مبارزه بــا آفــات، بیماری ها و 
علف هــای هــرز را ســه اصل مهــم در اجرای طرح جهــش تولید برنج 
عنــوان کــرد. معــاون وزیر جهادکشــاورزی درهمین حــال موضوع کم 

آبیاری و کاهش مصرف آب در شالیزارها را با اهمیت خواند.
وی تصریــح کــرد: با ســه عامل بذر مناســب، تغذیه و مبارزه با 
آفــات، بیماری هــا و علف های هــرز می توان ۳۰ تــا 5۰ درصد میزان 

عملکرد در شالیزارهای برنج را در واحد سطح افزایش داد.
مهاجر از مســوولان جهادکشــاورزی ســه اســتان شمالی کشور 
خواســت ظــرف یــک هفتــه، مناطــق و کشــاورزان مــورد نظــر را برای 
اجــرای ایــن طــرح تعییــن و معرفــی کننــد و حداکثر ظــرف 1۰ روز نیز 

نهاده های مورد نیاز پیش از آغاز کار، تدارک و آماده شود.
وی در عین حال گفت: این طرح باید واقع بینانه باشــد و توام 

با صرفه جویی و برنامه ریزی دقیق پیش برود.

در نشست خبری الزمات تحقق هدف گذاری برنامه هفتم توسعه در معدن عنوان شد 

سرمایه 55 میلیارد یورویی،کلید تحقق جهش اقتصادی در معدن
زینب غضنفری

محمدرضــا بهرامــن، رئیــس خانــه معــدن 
تحقــق  الزمــات  خبــری  نشســت  در  ایــران، 
هدف گذاری برنامه هفتم توسعه در معدن، نیاز 
فوری به تزریق حداقل 55 میلیارد یورو سرمایه 

به بخش معدن کشور را مطرح کرد. 
بهرامــن گفــت: این ســرمایه گذاری باید در 
زیرساخت های حیاتی مانند انرژی و فناوری های 
نویــن صورت گیــرد تا ایران بتواند از ظرفیت های 
زمین شناسی خود به طور بهینه بهره برداری کرده 
و جایگزین مناســبی برای درآمدهای نفتی ایجاد 
کنــد. بهرامــن همچنیــن اشــاره کــرد که بــا وجود 
کاهــش جهانــی ســرمایه گذاری، بخــش معــدن 
بــرای  حوزه هــا  جذاب تریــن  از  یکــی  همچنــان 

سرمایه گذاران باقی مانده است.
گذشــته  روز  اقتصــاد،  عصــر  گــزارش  بــه 
نشســت خبــری الزمــات تحقــق هــدف گــذاری 
حضــور  بــا  معــدن  در  توســعه  هفتــم  برنامــه 
محمدرضــا بهرامــن رئیــس خانــه معــدن، قدیــر 
قیافــه نایــب ریــس اتاق ایــران و بهرام شــکوری 
رئیــس کمیســیون معــدن اتــاق ایــران در اتــاق 

بازرگانی ایران برگزار شد.
در ابتــدای ایــن نشســت خبــری محمدرضا 
بهرامــن، نایــب ریــس اتــاق ایــران، بــه بررســی 
الزامــات رشــد 1۳ درصــدی بخــش معــدن، بــر 
ضرورت رعایت الزامات کلیدی برای دستیابی به 

این هدف تاکید کرد.
 وی گفــت: ما نمی گوییم رســیدن به رشــد 
1۳ درصــدی غیرممکــن اســت، امــا اگــر الزامــات 
مــورد نظر رعایت نشــود، قطعا دســتیابی به این 

هدف دشوار خواهد بود.
تامیــن  اهمیــت  بــه  اشــاره  بــا  بهرامــن 
زیرســاخت های اقتصــادی و روان ســازی جریــان 
ســرمایه اظهار داشــت: امروز جابه جایی پول در 
سطح جهانی به یکی از چالش های اصلی تبدیل 
شــده اســت. بــرای دســتیابی بــه رشــد اقتصادی 
پایدار، باید این موانع برطرف و فرآیندهای مالی 
تســهیل شود. کشــورهایی مانند چین و روسیه، 
علی رغم تحریم ها، توانسته اند با ایجاد ابزارهای 
مالــی مناســب، مشــکلات خــود را تــا حــد زیادی 

مدیریت کنند.
رئیس خانه معدن ایران با اشاره به کاهش 
ســال  در  جهانــی  ســرمایه گذاری  درصــدی   26
2۰2۳ گفــت: در حالــی که ســرمایه گذاری جهانی 
کاهــش یافتــه، بخــش معدن رشــد 11 درصــدی را 
تجربه کرده اســت. این نشــان می دهد که معدن 

همچنــان یکــی از جذاب تریــن حوزه هــا 
بــرای ســرمایه گذاران اســت. مــا بایــد از 
این فرصت اســتفاده کنیــم و موانع ورود 

سرمایه به کشور را از میان برداریم.
بهرامــن بــا تاکیــد بر نقــش بخش 
خصوصــی در توســعه اقتصــادی کشــور 

تصریــح کــرد: اتاق هــای بازرگانــی و تشــکل های 
جــذب  در  موثــری  نقــش  می تواننــد  اقتصــادی 
توســعه ای  پروژه هــای  اجــرای  و  ســرمایه گذاری 
ایفــا کنند. دولت باید به بخــش خصوصی اعتماد 
کنــد و نقــش خــود را از تصدی گــری بــه نظــارت 
محــدود کنــد. تجربه نشــان داده که هر جا بخش 
خصوصــی وارد شــده، موفقیت هــای چشــمگیری 
حاصل شــده اســت. وی تاکید کــرد: تغییر رویکرد 
از مدیریت دولتی به مدیریت بخش خصوصی کار 
ســاده ای نیســت، اما ضروری اســت. بــرای تحقق 
ایــن تغییــر، باید فضــای اقتصــادی کشــور را برای 
جذب ســرمایه های داخلی و خارجــی آماده کنیم. 
ظرفیت هــای طبیعــی ایــران یــک فرصــت بی نظیر 
است که باید با مدیریت صحیح و سیاست گذاری 

هوشمندانه از آن بهره برداری کنیم.
حفظ محیط زیست و توسعه پایدار 

معدن
وی بــا اشــاره به لزوم حفظ محیط زیســت 
نکتــه ای  اولیــن  فرآیندهــای معدنــی گفــت:  در 
کــه بایــد بــر آن تاکید کنیــم، پاســداری از محیط 
زیســت اســت. بخش معدن یکی از متعهدترین 
بخش ها در حفظ عوامل زیســت محیطی اســت، 
چــرا که عــلاوه بر حساســیت فعالان ایــن حوزه، 
ســازمان های ناظر نیــز بر رعایت اســتانداردهای 

زیست محیطی نظارت دقیق دارند.
معظــم  مقــام  تاکیــد  یــادآوری  بــا  قیافــه 

رهبــری بــر جایگزینــی معــدن بــه جــای 
نفــت، تصریــح کــرد: اگر بــا برنامه ریزی 
بلندمدت و چشــم انداز 2۰ تا ۳۰ ســاله 
در حــوزه معــدن ســرمایه گذاری کنیــم، 
وضعیــت این بخش به طور چشــمگیری 
متفــاوت خواهــد شــد. ایران با داشــتن 
تنهــا یــک درصــد از جمعیــت جهــان و مســاحتی 
ذخایــر  دارای  روســیه،  یازدهــم  یــک  معــادل 
زیرزمینــی بــه ارزش 27.5 تریلیــون دلار اســت 
و از نظــر میــزان ذخایــر شناخته شــده زیرزمینی، 

جایگاه پنجم جهان را در اختیار دارد.
از  انتقــاد  بــا  ایــران  اتــاق  رئیــس  نایــب 
محدودیت هــا و موانعــی که در مســیر اکتشــافات 
معدنــی وجود داشــته، افزود:در کشــور ما تاکنون 
اکتشــافات سیســتماتیک و مبتنــی بــر دانــش روز 
به طور کامل محقق نشده است. چنانچه این مهم 
به درســتی انجام شــود، قطعاً شاهد کشف منابع 

زیرزمینی بیشتری خواهیم بود.
را  انســانی  ســرمایه های  همچنیــن  قیافــه 
مهم تریــن عامل توســعه بخش معدن دانســت و 
تاکید کرد: برای دستیابی به ثروت های زیرزمینی، 
تکنولــوژی بــه تنهایی کافی نیســت. ســرمایه های 
انســانی، از مرحلــه اکتشــاف تــا اســتخراج و حتی 
در حوزه هــای فناورانــه ماننــد هــوش مصنوعــی و 
هوشمندسازی معادن، نقشی تعیین کننده دارند. 
متاسفانه این سرمایه ها به خوبی در کشور حفظ 
نمی شوند و باید همان طور که نسبت به خروج ارز 
از کشور حساسیت وجود دارد، برای حفظ نخبگان 
و نیــروی انســانی متخصــص نیــز توجــه ویــژه ای 
داشــته باشــیم. قیافــه ابراز امیــدواری کــرد که با 
اتخاذ سیاست های درست در حفظ سرمایه های 
بخــش  نویــن،  فناوری هــای  توســعه  و  انســانی 

معدن بتواند نقش برجسته تری در اقتصاد ملی 
ایفا کند.

ضرورت حمایت دولت و رفع موانع برای 
جایگزینی معدن به جای نفت

بهــرام شــکوری، رئیس کمیســیون معدن اتاق 
ایران، بر نقش کلیدی بخش معدن و صنایع معدنی 
در تحقــق اهــداف برنامه هفتم توســعه تاکید کرد و 
گفــت: رشــد 1۳ درصــدی در بخــش معــدن و صنایع 
معدنــی کامــلا دســت یافتنی اســت، امــا مشــروط بر 
اینکــه موانــع موجــود بــر ســر راه فعــالان ایــن حــوزه 

برداشته شود.
فــراوان  ظرفیت هــای  بــه  اشــاره  بــا  شــکوری 
کشــور در حــوزه معــدن اظهــار کــرد: در دیــدار اخیــر 
بــا رئیس جمهــور تاکیــد کــردم کــه معــدن می توانــد 
جایگزیــن نفــت شــود. حتــی فراتــر از آن، مــس نیــز 
می توانــد به تنهایی نقش آفرینی مشــابهی در تامین 
درآمدهای ارزی کشــور داشــته باشد. این ظرفیت ها 
در زنجیره هــای مختلــف مــواد معدنــی وجــود دارد، 
امــا تحقــق آن ها نیازمنــد حمایت جــدی و رفع موانع 
ســاختاری اســت. وی افــزود: در ســال های گذشــته، 
نامه هایــی از ســوی تشــکل های مختلــف معدنی به 
دفتر رهبری ارســال شــد که باعث شــد حمایت های 
بیشــتری از ایــن بخــش صــورت گیرد. ایــن تعامل ها 
موجب شــد تا تشکل های صنفی و فعالان اقتصادی 
در کنــار دولــت قــرار بگیرنــد و بــرای حل مشــکلات و 
چالش هــای موجــود تــلاش کنند. رئیس کمیســیون 
سیاســت های  از  انتقــاد  بــا  ایــران  اتــاق  معــدن 
محدودکننــده در ایــن بخــش گفت:مســائلی ماننــد 
پیمان سپاری ارزی، عوارض سنگین صادراتی، حقوق 
دولتی بالا و قطع مکرر برق، زنجیره ای از مشکلات را 
ایجاد کرده که مانع توسعه بخش معدن شده است. 
ما دیگر فقط به دنبال توسعه نیستیم؛ در حال حاضر 
اولویت اصلی ما حفظ تولید و اشتغال موجود است.

شــکوری ادامه داد: در شــرایطی که سه روز در 
هفتــه با قطع بــرق مواجه هســتیم، چگونه می توان 
انتظــار توســعه در صنایــع معدنــی داشــت؟ ریشــه 
بســیاری از ایــن مشــکلات بــه کســری بودجــه دولت 
و نبــود ســرمایه گذاری در زیرســاخت ها بازمی گــردد. 
دولــت بایــد به بخش خصوصــی اعتماد کنــد و اجازه 

دهد مدیریت بیشتری در این حوزه داشته باشد.
وی در پایــان تاکیــد کــرد: مــا به عنــوان بخــش 
خصوصــی آمادگــی کامــل داریــم کــه اهــداف برنامه 
هفتــم توســعه را محقــق کنیــم، اما این امــر نیازمند 
کلان  حمایت هــای  و  مجلــس  دولــت،  همراهــی 
حاکمیتــی اســت. اگــر ایــن همــکاری شــکل بگیــرد، 

می توانیم به رشد اقتصادی واقعی دست یابیم.

در سایت روزنامه بخوانید:

شهردار رباط کریم خبر داد:شهردار رباط کریم خبر داد:

تدوین بودجه تدوین بودجه 2727 هزار میلیارد تومانی شهرداری رباط کریم برای سال  هزار میلیارد تومانی شهرداری رباط کریم برای سال 14041404  

 حمیدرضا اله یاری شــهردار رباط کریم از تدوین بودجه
 2 هزار و 700 میلیارد تومانی شهرداری رباط کریم و تسلیم 

آن به شورای شهر خبر داد.
وی با اشــاره به تحقق صد در صدی بودجه سال۱۴0۳ 
اظهارداشــت: شهرداری رباط کریم توجه ویژه به مناطق 
کم برخوردار را در بودجه سال ۱۴0۴ دستور کار خود قرار 
داده اســت که می توان به مناطق آبشناسان، اشکانیه و 

مناطق سفیدار و آلارد اشاره کرد.
شهردار رباط کریم اولویت های بودجه سال آینده شهرداری 
رباط کریم را پیش بینی پروژه های مورد نیاز برای شــهر 
رباط کریم در حوزه های عمرانی، ورزشی و خدماتی مطرح 
کرد و بیان داشت: ساخت سالن ورزشی مخصوص بانوان، 
ساخت سالن چند منظوره در آبشناسان، تکمیل و توسعه 
پارک جنگلی ملل، تکمیل پردیس سینمایی، ساخت پایانه 
تاکســیرانی، خرید ماشین آلات شهری، نوسازی ناوگان 
شــهرداری و احداث کمربندی از الویت های بودجه سال 

آینده است.
اله یاری گفت: امســال نیز همچون بودجه سال گذشته 
تلاش شده تا سند جامع درآمد و هزینه های سال ۱۴0۴ 
شــهرداری رباط کریم بر مبنای توزیع عادلانه امکانات 

صورت می گیرد.
بودجه ۱۴۰۴ با بسته های ویژه توسعه همه جانبه 

شهرك آبشناسان
دکتر اله یاری شــهردار رباط کریم: طی هفته های اخیر 
مجموعه شهرداری رباط کریم مطابق همه ساله، تدوین 
لایحه بودجه سال آینده خود را در دست اقدام دارد تا پس 
از بحث و بررســی و جمع بندی نظــرات، بهترین برنامه 
عملیاتی و سند چشم انداز توسعه و پیشرفت شهر جهت 
تصویب و طی مراحل نهایی تقدیم شورای محترم اسلامی 

شهر شود.
  امسال نیز همچون بودجه سال گذشته تلاش شده تا سند 
جامع درآمد و هزینه های سال ۱۴0۴ شهرداری رباط کریم 
بر مبنای توزیع عادلانه امکانات و زیرساخت ها با توجه ویژه 

به مناطق منفصل و کمتربرخوردار تدوین شود تا موتور 
توســعه و خدمات رسانی شهرداری رباط کریم با قدرت و 

توان بیشتر در سال آینده به جلو حرکت کند.
 شــهرک آبشناســان نیز یکی از محلاتی است که طی 
هفته های اخیر مورد توجه ویژه مجموعه شــهرداری در 
روند تدوین لایحه بودجه ســال آینده قرار گرفته و طی 
پیش بینی های اولیه پروژه های مهم و شاخصی همچون 
مجموعه ورزشــی بزرگ چندمنظوره، پاتوق محله ای و 
ساماندهی گسترده معابر از جمله عملیات روکش آسفالت 
و جدول گذاری در ســال آینده به مرحله اجرا در خواهد 

آمد.
 روز پر کار شورای اسلامی  شهر رباط کریم؛
بررسی دفترچه عوارض و بهای خدمات در 

کمیسیون  عمران و بودجه سال ۱۴۰۴
جلسه تلفیق کمیسیون های عمران و بودجه با دستور کار 
تدوین دفترچه عوارض و بهای خدمات ۱۴0۴ شهرداری 

مورد بررسی قرار گرفت.
در این جلسه اعضای اصلی و مدعو کمیسیون های تلفیق،  
و کارشناســان شهرداری به بررسی بیشــتر و دقیق تر 

بندهای مختلف این دفترچه پرداختند.
دفترچه تعرفه عوارض و بهای خدمات ۱۴0۴ شهرداری 
در واقع پیشــانی درآمدی شــهرداری و شهر رباط کریم  

است.
دفترچه تعرفه عوارض در واقع پیش بینی و اعلام هزینه 
های خدماتی است که شهرداری  به مردم ارائه می کند و 
هر ساله  تصویب شده و به اطلاع عموم رسانده می شود و 

بر همین اساس هم شهرداری فعالیت می کند.
دراین جلســه تاکید شــد آرای هیئــت عمومی دیوان 
درخصوص اخذ عوارض و بهای خدمات باید مدنظر قرار 
گیرد و اصلاحاتی به این دلیل در دفترچه پیشــنهادی 
شهرداری مطرح شد . این کمیسیون با جلسات متعدد و 
فشرده در حال بررسی است و پس از بررسی به صلاح مردم 

به تصویب خواهد رسید . 

شایان ذکر است امروز در جلسه رسمی شورا لوایح و طرح 
ها  مورد بررسی قرار گرفت.

تحقق ۹۰ درصدی بودجه شهرداری رباط کریم تا 
پایان دیماه

جلسه کمیته درآمد شهرداری رباط کریم امروز به ریاست 
حمیدرضا اله یاری شهردار و با حضور مدیران و اعضای این 
کمیته برگزار و برنامه ها و هدف گذاری بخش های مربوطه 

در مسیر تحقق بودجه تا پایان سال تشریح شد .
ســکاندار شهرداری رباط کریم در این نشست با تاکید بر 
اهمیت انضباط در نظام مالی شهرداری رباط کریم، گفت: 
ارائه خدمات و تعریف و اجرا پروژه ها در حوزه های مختلف 
نیازمند تامین مالی است که اهمیت تلاش تمام بخش ها 
برای تحقق بودجه ۱۴20 میلیارد تومانی شــهرداری در 

سال ۱۴0۳ را نمایان می کند.
وی ضمن تاکید ویژه بــرای پیگیری مطالبات معوق، و 
برگزاری جلسات دقیق، از شهرداران نواحی و واحدهای 
مربوطه خواســت تا پیگیر جدی این امور در دو ماه باقی 

مانده سال جاری باشند.
اعتماد مدیریت شهری رباط کریم به استفاده از 

نیروهای بومی و جوان
معرفی مدیران نواحی آلارد و سفیدار

در پی تغییرات مدیریتی در شهرداری رباط کریم، دکتر 
اله یاری، شهردار این شهر، طی حکمی آقای کاوه نیل قاز 
را به عنوان مســئول شهرداری ناحیه یک رباط کریم در 
آلارد منصوب کرد تا تاکیدی بر اعتماد مدیریت شهری 
رباط کریم به اســتفاده از نیروهای بومی و جوان جهت 

خدمت موثر به مردم باشد.
گفتنی است نیل قاز که از نیروهای باسابقه شهرداری رباط 
کریم به شمار می رود، سابقه فعالیت در سمت های مختلف 
این مجموعه همچون سرپرستی شهرداری سفیدار را دارد 
که در حکم شهردار رباط کریم بر ضرورت استفاده از تمام 
ظرفیت ها و توانمندی های موجود در جهت ارتقای سطح 
خدمات رسانی به شهروندان تاکید شده و از نیل قاز خواسته 

شده اســت با تعامل و همدلی با سایر معاونان و مدیران، 
برای پیشبرد اهداف و برنامه های شهرداری تلاش کند.

همچنین  در راستای بهره مندی از نیروهای باسابقه جهت 
خدمت به مردم و در پی تغییرات مدیریتی در شهرداری 
رباط کریم، دکتر اله یاری، ســکاندار دیار کریمان، طی 
حکمی منوچهر ویسی مهر را به عنوان سرپرست شهرداری 

سفیدار منصوب کرد.
پیش از این مهندس نیل قاز مسئولیت این امر را برعهده  
داشت که اکنون مسئول شهرداری ناحیه دو در آلارد به 

وی سپرده شد.
استفاده از نیروهای بومی و جوان در دستور کار مدیریت 
شــهرداری رباط کریم دکتر اله یاری است که به این مهم 

توجه دارد.
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طراحی و تولید خلاقانه خدمات و 
 محصولات بانک ملی 
براساس نیاز مشتریان

عصراقتصــاد - شــعبه جدیــد بانــک ملــی 
ایــران در مرکــز مبادلــه ارز و طــلای ایــران بــا 
حضــور ابوالفضــل نجــارزاده مدیرعامــل بانــک 
سرپرســت  زاده  گچ پــز  علیرضــا  ایــران،  ملــی 
ســعیدی  علــی  مرکــزی،  بانــک  ارزی  معــاون 
مدیرعامــل مرکز مبادله ارز و طــلای ایران، اعضای هیات 
مدیــره، هیــات عامــل و دیگــر مدیــران ارشــد بانــک ملــی 
ایــران در راســتای رشــد و تقویــت اقتصاد ملــی و حمایت 

از صادرکنندگان و وارد کنندگان افتتاح و آغاز بکار کرد.
بــه گــزارش روابط عمومــی بانک ملی ایــران، در این 
مراســم نجارزاده با بیان این که با راه اندازی این شــعبه 
فصــل جدیدی از همکاری های مشــترک بانک ملی ایران 
و بانک مرکزی رقم خواهد خورد، اظهارداشت: با توجه به 
نقش حاکمیتی این بانک در اقتصاد کشور و جایگاه مرکز 
مبادله ارز و طلای ایران به عنوان یک ســازمان تخصصی 
در تقویت و تثبیت بازار ارز و طلای کشــور امیدواریم که 
اثربخشــی ایــن دو نهــاد بــزرگ در کنــار هم زمینه رشــد و 

تقویت اقتصاد ملی را بیش از پیش فراهم کنند.
نجارزاده با اشــاره به این که حضور بانک ملی ایران 
در ایــن مرکــز یــک فرصــت اســت، گفــت:  ایــن بانــک بــا 
بکارگیــری ابزارهای مختلف در کنــار توانمندی های بانک 
کارگشایی و صرافی ملی به عنوان بازوهای پرقدرت خود 

می تواند کمک رسان این مرکز باشد .
وی در ادامــه ایــن مراســم بــا تاکیــد بر ایــن نکته که 
رویکــرد بانک ملی ایران در درون شــعب ســازمانی تغییر 
یافته اســت، افزود: بانک ملی ایران به دنبال این اســت 
کــه بــا تغییر نــگاه بــه کارکردها و نــوع خدمت رســانی به 
مشــتریان در شعب ســازمانی به عنوان یک الگوی موفق 

تبدیل شود.
مدیرعامــل بانــک  ملــی ایــران در پایــان، راه اندازی 
این شــعبه را منشــاء خیر و برکت دانســت وافزود: از این 
پس خدمات و محصولات بانک براســاس نیاز مشــتریان 

با رویکرد خلاقانه و نوآورانه طراحی و تولید می شود. 

 کسب رتبه اول شاخص
 فروش در گروه واسطه گری مالی 

از سوی بانک مسکن
عصراقتصاد - شــرکت خدمات ارزی و 
صرافی بانک مســکن در بیست و هفتمین 
همایــش رتبه  بندی شــرکت های برتر ایران 
در جایــگاه اول شــاخص فــروش در گــروه 

واسطه گری مالی قرار گرفت.
به گزارش پایگاه خبری بانک مســکن-هیبنا؛ بیســت 
و هفتمیــن همایــش رتبه  بنــدی شــرکت های برتــر ایــران 
)IMI-1۰۰( بــا حضــور معــاون اول رئیــس جمهــور، وزیــر 
صنعــت، معــدن و تجــارت، رئیــس کمیســیون صنعــت و 
معدن مجلس شــورای اسلامی و مدیران ارشد شرکت ها 
و بنگاه هــای بــزرگ اقتصــادی کشــور و به همت ســازمان 
مدیریــت صنعتــی در محل مرکز همایش های بین المللی 

صدا و سیما تهران برگزار شد.
شــرکت خدمــات ارزی و صرافــی بانــک مســکن بــا 
فعالیــت مســتمر در صنعــت مالــی و با همــکاری و تلاش 
پرســنل حرفه ای، موفق شد در این رتبه بندی جایگاه اول 
را از نظــر شــاخص فــروش در گــروه واســطه گــری مالی، 
بین 5۰۰ شــرکت برتر ایرانی کســب کرده و مورد قدردانی 

قرار گیرد.
ایــن رتبــه بنــدی در شــاخص های مختلــف شــامل 
میزان فروش، سودآوری، رشد سریع، صادرات و ... آمار 
و اطلاعــات شــفاف و مفیــد در مورد بنگاه هــای اقتصادی 
کشــور را ارایه داده و با ایجاد فضای روشــن تری از کسب 
و کار اقتصــادی کشــور بــه مدیــران بنگاه هــای اقتصادی، 
سیاســت گذاران و پژوهشــگران ایــن امــکان را مــی دهــد 
کــه شــناخت و درک دقیق تــری از مقیاس، ســاختار مالی 
و اقتصــادی صنایــع و بنگاه هــای بــزرگ اقتصــادی کشــور 

داشته باشند.
لازم بــه ذکــر اســت گــروه واســطه گــری مالــی بــه 
نهادهای مالی که به عنوان واسطه بین عرضه کنندگان و 
متقاضیان وجوه فعالیت می کنند، اتلاق می شود. شرکت 
خدمــات ارزی و صرافــی بانک مســکن توانســته طی ســه 
سال متوالی همواره در میان سه شرکت برتر قرار گیرد و 
در نهایت در سال 1۴۰۳ با اختلافی قابل توجه نسبت به 
شــرکت های صرافی، تأمین سرمایه، کارگزاری، لیزینگ و 
... موفــق به کســب رتبــه اول در گروه واســطه گری مالی 

شود.

پست بانک ۴۲.1۹3 میلیارد ریال 
تسهیلات ازدواج و فرزندآوری 

پرداخت کرد
ایــران  بانــک  پســت   - عصراقتصــاد 
بــا هــدف اجــرای قانــون جوانــی جمعیــت 
دولــت  ابتــدای  از  خانــواده  از  و حمایــت 
چهاردهــم تــا پایــان دی مــاه ســال جاری، 
بالــغ بــر ۴2.1۹۳ میلیارد ریال تســهیلات 
ازدواج، فرزند آوری، ودیعه مسکن، ماده 6۹ قانون حمایت 
از خانــواده و جوانــی جمعیــت و ســاخت، خریــد یــا ودیعــه 
مســکن فرزنــد ســوم بــه 21.7۴۹ متقاضــی پرداخــت کرده 
است.به گزارش اداره کل روابط عمومی پست بانک ایران، 
این بانک در جهت اقدامات امیدبخش خود از ابتدای دولت 
چهاردهــم و در یــک بازه زمانی پنج ماهه، بــه 11 هزار و 2۹ 
نفر، ۹.۳15 میلیارد ریال تسهیلات فرزند آوری و به ۹هزار 
و 188 متقاضــی، بالغ بر ۳۰.6۴۹ میلیارد ریال تســهیلات 

قرض الحسنه ازدواج، اعطا کرده است.
همچنیــن پســت بانــک ایــران 1.778 میلیــارد ریــال 
بــه یــک هــزار و ۳5۴ متقاضی تســهیلات ودیعه مســکن 
و بــرای اجرای جز ســوم بند الف تبصــره 16 قانون بودجه 
کل کشــور جهــت حمایــت از خانواده های که فرزند ســوم 
آنهــا متولــد شــده بــه 85 نفر بالغ بــر 2۴۹ میلیــارد ریال 
تســهیلات، ودیعــه، ســاخت یــا خریــد مســکن و بــه ۹۳ 
متقاضــی 2۰2 میلیــارد ریال، تســهیلات مــاده 6۹ قانون 

حمایت از خانواده و جوانی جمعیت اعطا کرده است.

حمایت 6۸ هزار میلیاردی بانک رفاه 
از احداث مسکن در کشور

رفــاه  بانــک   - عصراقتصــاد 
کارگــران با پرداخت بالغ بر 68 هزار 
میلیــارد ریال تســهیلات مســکن در 
ســال جاری، اقدامات خود در مســیر حمایت از قانون جهش 

مسکن را تداوم بخشید.
بــه گزارش روابــط عمومی بانک رفاه کارگران، این میزان 
تســهیلات در قالــب بیــش از ۳7 هــزار فقره، از ابتدای ســال 
جاری تا 2۰ دی ماه به متقاضیان واجد شــرایط پرداخت شــده 

است. 
بر اســاس این گزارش، این تســهیلات در قالب مســکن 
خودمالکــی، ودیعه مســکن، پروژه های نهضت ملی مســکن، 
بافت فرسوده و مسکن روستایی به متقاضیان پرداخت شده 

است.
گفتنی اســت، بانک رفاه کارگران از ابتدای اجرای قانون 
جهــش تولید مســکن تاکنون بیش از 12۳ هــزار میلیارد ریال 
تســهیلات در ایــن بخــش پرداخــت کــرده که بالغ بــر 87 هزار 
واحــد مســکونی بــا اســتفاده از این تســهیلات احــداث و یا در 

حال احداث است.

رشد ۹۴ درصدی پرداخت تسهیلات 
قرض الحسنه در بانک کشاورزی

عصراقتصــاد - بانــک کشــاورزی از ابتدای 
ســال 1۴۰۳ تــا ابتــدای دهــه مبــارک فجــر بــا 
پرداخت 1۹ همت تســهیلات قرض الحســنه و 
رشد ۹۴ درصدی نسبت به مقطع مشابه سال 
گذشــته، عملکــرد درخشــانی در مســیر تحقق 
آرمان هــای انقــلاب و تقویــت همبســتگی اجتماعــی، عدالــت 
اجتماعی، حمایت اقتصادی از اقشار کم برخوردار و نیز ایفای 

مسئولیت اجتماعی خود داشته است.
شــعب  کشــاورزی،  بانــک  عمومــی  روابــط  گــزارش  بــه 
ایــن بانــک در ســال 1۴۰۳ تــا کنون در راســتای تحکیــم بنیان 
خانــواده، جوانــی جمعیت، اشــتغالزایی مددجویــان نهادهای 
حمایتی و تامین مسکن اقشار کم برخوردار، بالغ بر 1۹۰ هزار 
میلیــادر ریــال تســهیلات قــرض الحســنه بــه 12۰ هــزار نفر از 

واجدان شرایط پرداخت کرده اند.
کشــاورزی  بانــک  اهتمــام  گــزارش،  ایــن  اســاس  بــر 
بــرای افزایــش پرداخــت تســهیلات قــرض الحســنه ازدواج و 
فرزنــدآوری، اشــتغالزایی و ودیعه مســکن مــدد جویان کمیته 
امداد امام خمینی )ره( و ســازمان بهزیســتی و نیز تســهیلات 
قرض الحسنه طرح احسان، نقش موثری در ارتقای شاخص 
های رشد و توسعه کشور از جمله ثبات اقتصادی، همبستگی 
اجتماعی، اقتصاد خانوارها، بهداشت و درمان، سلامت روان، 
اشتغال و نیز بهبود مولفه های آموزشی، اجتماعی، فرهنگی 

و کاهش فقر در کشور داشته است.

هدف گذاری بانک پارسیان در مجمع فوق العاده عمومی تصویب شد

 شکرخواه: نسبت کفایت سرمایه 12.2 
و سرمایه بانک 108 همت می شود

در مجمــع  پارســیان  بانــک  مدیرعامــل 
فــوق العــاده عمومــی ایــن بانک گفــت: یکی 
از اهداف بانک پارســیان خروج از بنگاه داری 
و واگــذاری امــوال تملیکــی اســت و بــر ایــن 
اســاس هــدف گــذاری کــرده ایــم تا ســرمایه 
بانــک تــا پایــان ســال 1۴۰7 بــه 1۰8 هــزار 
میلیــارد تومــان و نســبت کفایت ســرمایه به 

12.2 درصد برسد. 
 بــه گــزارش عصــر اقتصاد وی بــا تبریک 
ایــام دهــه فجــر و اعیــاد بــا اشــاره بــه این که 
اقتصــاد  کشــور بانــک محــور اســت، گفــت: 
بانک پارسیان در اجرای تکالیف قانون برنامه 
هفتم پیشتاز و جایگاه اول را دارد و از این رو 
برای مولد سازی سرمایه و تزریق این سرمایه 
هــا به چرخه عملیات بانکــی اقدام به فروش 
بخشــی از دارایــی هــا کــرده کــه در ادامه این 

روند شتاب بیشتری خواهد گرفت.
شــکر خواه با اشــاره به این که واگذاری 
شــرکت معدنی اوپال نخســتین گام  افزایش 
ســرمایه بوده و با بازپرداخت ســه ماه اقساط 
از سوی خریدار به سرعت سرمایه های بانک 
افزایــش خواهــد یافت، گفــت: در این مجمع 
قــرار اســت تــا مکمل هــای ایــن اقــدام بزرگ 

را بــه تصویــب رســانده  و به ســرعت 
عملیاتی کنیم. 

مدیرعامــل  شــکرخواه  جــواد 
عمومــی  مجمــع  در  پارســیان  بانــک 
فوق العــاده بانک پارســیان بیان کرد: 
امــروز این مجمع بــا موضوع تصویب 

برنامه مدون بانک در اجرای تکالیف مقرر در 
ماده )8( قانون برنامه پنج ساله برگزار شد.

مدیر عامل بانک پارســیان خاطر نشــان 
کــرد: در تلاشــیم تا با افزایش نســبت کفایت 
امــکان  تحریم هــا،  رفــع  در صــورت  ســرمایه 
حضور فعال تری در مجامع بین المللی داشته 

باشیم
وی جمــع درآمــد بانک در ۹ ماهه ســال 
1۴۰2  را معــادل 22.5 هــزار میلیــارد تومــان 
عنوان کرد و گفت:  این رقم در مدت مشــابه 
تومــان  میلیــارد  هــزار   86 بــه   1۴۰۳ ســال 

افزایش یافته است.
طــی  کــه  شــده ایم  متعهــد  افــزود:  وی 
را  بانــک  مطالبــات  سه ســاله،  برنامــه  یــک 
تعیین تکلیف کنیم. به همین منظور، امســال 
6 هزار میلیارد تومان ذخیره در نظر گرفته ایم 
تــا به اســتاندارد های مقرراتــی موردنظر بانک 

مرکزی دست یابیم.
مدیــر عامــل بانــک پارســیان بــا 
بیــان اینکه یکی از برنامه های کلیدی 
بانــک، تقویت بنیــه مالی برای اجرای 
تکالیــف بانــک مرکــزی اســت، گفت: 
یکــی از اقدامــات مهم در این راســتا، 
افزایش کفایت ســرمایه از طریق خرید اوراق 
خزانه بوده است. در پایان سال 1۴۰2، میزان 
اوراق خزانــه در اختیــار بانــک 5 هــزار میلیارد 
تومــان بــود کــه اکنــون بــه 8.8 هــزار میلیارد 
تومان رســیده اســت. بازدهی ایــن اوراق ۳۳ 
درصــد بــوده و از آنجایــی کــه بانــک مرکــزی 
عملیــات ریپــو را انجام می دهــد، نقدینگی به 

بانک بازمی گردد.
 وام گیرنده ای که وام دهنده شد

وی افــزود: پیــش از مهرمــاه، بانــک در 
بازار بین بانکی به عنوان وام گیرنده فعال بود، 
امــا از مهرمــاه بــه بعــد، در نقــش وام دهنده 
ظاهر شــده اســت. یکــی از مهم ترین اهداف 
بانــک، خروج از بنــگاه داری و واگــذاری اموال 
تملیکــی اســت. در ایــن راســتا، شــرکت اپــال 
بــه فروش رســیده اســت که عــلاوه بــر بهبود 
نقدینگی بانک، درآمد غیر مستقیم نیز ایجاد 

کــرده اســت. ایــن واگــذاری دو مزیــت اصلــی 
بانــک  نقدینگــی  تقویــت  نخســت،  داشــت: 
و دوم، کســب درآمــد 22 درصــدی از محــل 
اقســاط تســهیلات. بــه ایــن ترتیــب، هر ســه 
ماه یک بار 5.5 هزار میلیارد تومان از اقســاط 
وصول می شود که بازدهی تسهیلات را بیش 
از 22 درصــد افزایــش داده اســت. عــلاوه بــر 
وصــول ۳۴۳  بــرای  لازم  پیگیری هــای  ایــن، 
میلیــون دلار از مطالبــات ارزی بانــک از بانک 

مرکزی در حال انجام است.
 نسبت کفایت سرمایه مثبت 5 درصد 

شد
شــکرخواه بــا بیــان اینکــه ایــن بانــک در 
راســتای بهبــود شــاخص های مالــی، اقدام به 
تغییــر طبقه بنــدی دارایی هــا از غیرسیســتمی 
به سیستمی کرده و نسبت کفایت سرمایه را 
از منفــی ۳ درصد بــه مثبت 5 درصد افزایش 
داده است، تاکید کرد: بانک پارسیان با هدف 
کاهــش هزینه هــا و مدیریــت نــرخ ســود، در 
صــدد کاهــش قیمت تمام شــده پول اســت و 
از ســوی دیگــر، تــلاش بــرای کاهــش و حذف 
افزایــش نقدینگــی  بــه  مطالبــات غیرجــاری، 

بانک کمک خواهد کرد.
وی افزود: بر اساس پیش بینی ها، سود 
خالــص بانک پارســیان در ســال های آینده به 
شــرح زیر رشــد خواهــد داشــت 1۴۰۳: 1۴.7 
 15.۴  :1۴۰5 همــت،   15.1  :1۴۰۴ همــت، 
 18.7  :1۴۰7 و  همــت   15.6  :1۴۰6 همــت، 
همــت که بــه این ترتیب  پیش بینی می شــود 
نســبت کفایت سرمایه در  پایان سال 1۴۰۳: 
5.۳ درصد 1۴۰۴: 8.6 درصد، و 1۴۰5 ؛ ۹.6 
درصــد و 1۴۰6، 1۰.۹ درصــد و 1۴۰7؛ 12.2 

درصد شود.
حضــور  بــا  مجمــع  ایــن  اســت  گفتنــی 
77.68 درصد ســهام داران رسمیت یافت، در 
ایــن جلســه، آقاپور به عنــوان رئیس مجمع و 
محمــد میونــد و محمدباقر حیدرنیــا به عنوان 
ناظــران مجمــع انتخــاب شــدند و در پایــان، 
ســهام داران طــی رأی گیــری، بــا برنامــه مدون 
بانــک در اجــرای تکالیــف مقــرر در مــاده )8( 
قانــون برنامه پنج ســاله هفتــم ایران موافقت 

کرده و آن را تصویب کردند.

در سایت روزنامه بخوانید:

عصراقتصاد - مدیرعامل بانک ســپه به مناســبت گرامیداشــت چهل و 
ششــمین سالگرد پیروزی انقلاب اســلامی اهم اقدامات و برنامه های بانک 

سپه را در مسیر تحول اقتصادی کشور تشریح کرد.
به گزارش شــادا، آیت اله ابراهیمی، مدیرعامل بانک ســپه با اشاره به 
اقدامات و فعالیت های این بانک در مشــارکت پروژه های کلان ملی و پروژه های عمرانی، 
حمایــت از تولیــد محصولات اســتراتژیک و فناورانه، پرداخت تســهیلات و مســئولیت های 
اجتماعــی گفــت: بانــک ســپه به عنــوان نخســتین و بزرگ تریــن بانــک ایرانــی همســو بــا 
سیاســت های کلان اقتصادی دولت، حمایت و پشــتیبانی از تولید ملی و کمک به رشــد و 
توسعه اقتصاد بومی را در اولویت برنامه های خود قرار داده و طرح های تسهیلاتی متنوعی 

را در چارچوب بانکداری بدون ربا اجرا و پیاده سازی کرده است.
مشارکت در پروژه های کلان ملی و طرح های عمرانی

ابراهیمی در تشــریح عملکرد بانک ســپه در عرصه حمایت از پروژه های کلان ملی و 
طرح های عمرانی و تولید داخلی، تصریح کرد: این بانک با مشارکت در طرح ها و پروژه های 
بزرگ ملی در حوزه های نفت، گاز، پتروشــیمی، برق، فولاد و ســیمان، گام های بزرگی در 

راستای توسعه اقتصادی و صنعتی کشور برداشته است.
تأمین مالی ابرپروژه های صنعت نفت، گاز و پتروشیمی

وی افــزود: بانــک ســپه به عنــوان بانــک پیشــرو در جهت ایفای رســالت خــود و کمک 
به توســعه اقتصادی کشــور و در راســتای سیاســت های دولت چهاردهم مبنی بر توســعه 
صنایع مادر و همچنین منویات مقام معظم رهبری مبنی بر تقویت اقتصاد ملی با تأکید 
بر استفاده از ظرفیت های موجود داخلی، در برخی از پروژه های عظیم و ملی ورود نموده 
و حمایت از پروژه های ملی و زیربنایی را در اولویت اقدامات خود قرار داده و در این مسیر 

گام های اساسی برداشته است.
گشایش نخستین LC شبکه بانکی کشور در روسیه توسط بانک سپه

ابراهیمی عنوان کرد: به دنبال رایزنی ها و عملیاتی ســازی بســترهای پولی و بانکی و 
مذاکرات فنی بانک مرکزی کشــورمان، اولین ال ســی شــبکه بانکی ایران در خارج از کشور 
توسط بانک سپه در روسیه گشایش یافت که این اقدام پس از "سیاست فشار حداکثری" 

بی سابقه است.
وی با بیان اینکه این همکاری مشترک و راهگشا، نمایانگر آغاز فصل جدیدی از روابط 
بانکی ایران با کشورهای خارجی است، ادامه داد: در واقع این گشایش اعتبار، امکان خرید 
آسان و اعتباری توسط تجار ایرانی از کشور روسیه را فراهم کرده که در تسهیل واردات به 

کشور کمک کننده خواهد بود.
مشارکت بانک سپه در پروژه کلان ملی انتقال آب خلیج فارس به فلات مرکزی

مدیرعامل بانک سپه خاطرنشان کرد: پروژه پالایشگاه گاز بید بلند خلیج فارس، کود 
شیمیایی اوره لردگان، مهندسی و توسعه سروک آذر و نفت و گاز صبای اروند از مهم ترین 
طرح ها و پروژه های صنایع نفت و گاز و پتروشــیمی هســتند که با مشــارکت و تأمین مالی 
بانک سپه به بهره برداری رسیده اند. این بانک همچنین در پروژه شیرین سازی و انتقال آب 
خلیج فارس از طریق تفاهم نامه مشترک، اعطای تسهیلات و شرکت های زیرمجموعه بانک 
حضور فعال داشــته که تأمین آب شــرب بخشی از ساکنان استان های هرمزگان، کرمان و 
یــزد و آب موردنیــاز واحدهــای صنعتی و معدنی بزرگ مســتقر در این اســتان ها و کاهش 

مهاجرت روستاییان به شهرها از مهم ترین نتایج این اقدام است.
پرداخت بیش از 2۷2 هزار میلیارد ریال تسهیلات تکلیفی

ابراهیمی تأکید کرد: بانک ســپه طی 1۰ماهه نخســت سال 1۴۰۳ در حوزه تسهیلات 
تکلیفــی بالــغ بــر 272 هــزار میلیــارد ریــال در قالــب 16۰ هــزار و ۳17 فقــره تســهیلات در 
ســرفصل های قرض الحســنه ازدواج، فرزنــدآوری، اشــتغال زایی، کمــک ودیعــه مســکن 

مستأجرین، قانون جهش تولید مسکن، حوادث قهری و غیره پرداخت کرده است.
اختصاص بالغ بر 133 هزار میلیارد ریال تسهیلات ازدواج و فرزندآوری

مدیرعامل بانک سپه افزود: این بانک از ابتدای سال تاکنون در راستای تکالیف ابلاغی 
بانــک مرکــزی و به منظور کمک به اجرای بهتر قانون حمایــت از خانواده و جوانی جمعیت، 
بیــش از 1۳۳ هزار میلیارد ریال تســهیلات قرض الحســنه ازدواج و فرزنــدآوری با کارمزد ۴ 

درصد پرداخت کرده است.
ارائه تسهیلات مهارت آموزی به ۹ هزار سرباز وظیفه واجد شرایط

ابراهیمی با تشریح نقش بانک سپه در ارائه تسهیلات مهارت آموزی به ۹ هزار سرباز 
واجد شــرایط، گفت: بانک ســپه از ســال گذشــته تاکنون در راســتای افزایش مهارت های 

شغلی و حرفه ای سربازان وظیفه، تعداد ۹ هزار فقره تسهیلات پرداخت کرده است.

مشارکت بانک سپه در ابرپروژه های کلان ملی و 
تأمین مالی صنایع مادر کشور

اداره کل ثبت اسناد و املاک گیلان 
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه 

قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شماره  140360318011023061 مورخ 
1403/10/23 هیــات موضوع قانــون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رسمی 
مستقر در واحد ثبت ملک صومعه سرا تصرفات مالکانه 
بلامعارض متقاضی آقای/خانم معصومه هاشمی خلخالی 
فرزند اســکندر به شــماره شناسنامه 4355 صادره از 
صومعه ســرا در ششــدانگ یک قطعه زمین مشتمل بر 
یک باب خانه و محوطه به مســاحت 1492.3 متر مربع 
پلاک 2391 فرعی از 6 اصلی مفروز و مجزی شــده از 
پلاک 171 و 150 و 122 متصل بهم واقع در قریه هنده 
خاله ســنگ 6 گیلان خریداری از نســق منصور سمیعی 
فراهانی محرز گردیده اســت لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتــب در دو نوبــت بــه فاصله 15 روز آگهی می شــود 
چنانچه اشخاصی نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
به شــرح مذکور اعتراض داشــته باشــد می توانند از 
تاریخ اولین انتشــارآگهی به مدت 2 ماه اعتراض خود 
را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض، دادخواســت خود را 
به مراجع قضایی تقدیم نمایند، بدیهی اســت ورســید 
در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض 
مدت مذکور طبق مقررات ســند مالکیت صادر خواهد 

شد . تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/11/15 
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/11/30

910/2055- رئیس ثبت اســناد واملاک شهرســتان 
صومعه سرا- یداله شهبازی 

..............................................................................
اداره کل ثبت اسناد و املاک گیلان 

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 

ساختمانهای فاقد سند رسمی
برابر رای شماره  140360318011023094 مورخ 
1403/10/23 هیــات موضوع قانــون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رسمی 
مستقر در واحد ثبت ملک صومعه سرا تصرفات مالکانه 
بلامعــارض متقاضــی آقای/خانــم بیژن کرمــی فرزند 
غلامعلی به شــماره شناسنامه 2084 صادره از صومعه 
ســرا در ششــدانگ یک قطعه زمین مشــتمل بر اعیان 
احداثی ) استخر آب ( به مساحت 370.4 متر مربع پلاک 
554 فرعی از 37 اصلی مفروز و مجزی شــده از پلاک 
138  واقــع در قریــه نفوت ســنگ 37 گیلان خریداری 
از مالکیت غلامرضا فلاحتکار محرز گردیده است لذا به 
منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز 
آگهی می شــود چنانچه اشــخاصی نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضی به شرح مذکور اعتراض داشته باشد 
مــی تواننــد از تاریخ اولین انتشــارآگهی به مدت 2 ماه 
اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید 
ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست 
خــود را بــه مراجع قضایی تقدیم نمایند، بدیهی اســت 
ورســید در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 
اعتراض مدت مذکور طبق مقررات سند مالکیت صادر 
خواهد شد . تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/11/15 

تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/11/30
910/2053- رئیس ثبت اســناد واملاک شهرســتان 

صومعه سرا- یداله شهبازی 
..............................................................................

اداره کل ثبت اسناد و املاک گیلان 
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه 

قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شماره  140360318011023091 مورخ 
1403/10/23 هیــات موضوع قانــون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رسمی 
مستقر در واحد ثبت ملک صومعه سرا تصرفات مالکانه 
بلامعــارض متقاضــی آقای/خانــم بیژن کرمــی فرزند 
غلامعلی به شــماره شناسنامه 2084 صادره از صومعه 
ســرا در ششــدانگ یک قطعه زمین مشــتمل بر اعیان 

احداثی ) اســتخر آب ( به مســاحت 300 متر مربع پلاک 
553 فرعی از 37 اصلی مفروز و مجزی شــده از پلاک 
138  واقــع در قریــه نفوت ســنگ 37 گیلان خریداری 
از مالکیت غلامرضا فلاحتکار محرز گردیده است لذا به 
منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز 
آگهی می شــود چنانچه اشــخاصی نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضی به شرح مذکور اعتراض داشته باشد 
مــی تواننــد از تاریخ اولین انتشــارآگهی به مدت 2 ماه 
اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید 
ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست 
خــود را بــه مراجع قضایی تقدیم نمایند، بدیهی اســت 
ورســید در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 
اعتراض مدت مذکور طبق مقررات سند مالکیت صادر 
خواهد شد . تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/11/15 

تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/11/30
910/2054- رئیس ثبت اســناد واملاک شهرســتان 

صومعه سرا- یداله شهبازی 
..............................................................................

اداره کل ثبت اسناد و املاک گیلان 
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه 

قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

شــماره  140260318011022157  رای  برابــر 
مــورخ 1403/10/12 هیــات موضوع قانــون تعیین 
تکلیــف وضعیــت ثبتــی اراضــی و ســاختمانهای فاقد 
ســند رســمی مســتقر در واحد ثبت ملک صومعه ســرا 
تصرفــات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای/خانم حبیبه 
غلامی کلدهی فرزند غلامحســین به شــماره شناسنامه 
21 صادره از صومعه سرا در ششدانگ یک قطعه زمین 
باغی به مســاحت 890.3 متر مربع پلاک 526 فرعی از 
27 اصلی مفروز و مجزی شده از پلاک 5  واقع در قریه 
چوبه بخش 22 گیلان خریداری از نســق طاهر علیزاده 
محــرز گردیده اســت لذا به منظــور اطلاع عموم مراتب 
در دو نوبــت بــه فاصله 15 روز آگهی می شــود چنانچه 
اشــخاصی نســبت به صدور ســند مالکیت متقاضی به 
شــرح مذکور اعتراض داشــته باشد می توانند از تاریخ 
اولیــن انتشــارآگهی به مدت 2 مــاه اعتراض خود را به 
این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید ظرف مدت یک 
ماه از تاریخ تســلیم اعتراض، دادخواســت خود را به 
مراجع قضایی تقدیم نمایند، بدیهی اســت ورســید در 
صــورت انقضــای مدت مذکور و عــدم وصول اعتراض 
مدت مذکور طبق مقررات ســند مالکیت صادر خواهد 

شد . تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/11/15 
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/11/30

910/2012- رئیس ثبت اســناد واملاک شهرســتان 
صومعه سرا- یداله شهبازی 

..............................................................................
اداره کل ثبت اسناد و املاک گیلان 

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 

ساختمانهای فاقد سند رسمی
شــماره  140260318011018528  رای  برابــر 
و 18529- 1403/09/01 هیــات موضــوع قانــون 
تعییــن تکلیــف وضعیت ثبتــی اراضی و ســاختمانهای 
فاقد ســند رســمی مســتقر در واحد ثبت ملک صومعه 
ســرا تصرفات مالکانه بلامعــارض متقاضی آقای/خانم 
سمانه خانعلی فرزند حسین به شماره شناسنامه 4057 
صادره از قم و آقای/خانم سمیه خانعلی فرزند حسین 
به شماره شناسنامه 2429 صادره از قم در ششدانگ 
یک قطعه زمین باغی مشــتمل بر یکباب خانه و محوطه 
) مشــاعا بالســویه ( به مساحت 482.87 متر مربع پلاک 
105 فرعی از 58 اصلی مفروز و مجزی شده از پلاک 5  
واقع در قریه گاوکده بخش 22 گیلان خریداری از نسق 
محمد وطن دوســت ضیابری محرز گردیده اســت لذا به 
منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز 
آگهی می شــود چنانچه اشــخاصی نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضی به شرح مذکور اعتراض داشته باشد 
مــی تواننــد از تاریخ اولین انتشــارآگهی به مدت 2 ماه 
اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید 
ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست 

خــود را بــه مراجع قضایی تقدیم نمایند، بدیهی اســت 
ورســید در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 
اعتراض مدت مذکور طبق مقررات سند مالکیت صادر 
خواهد شد . تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/10/30 

تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/11/15
910/1888- رئیس ثبت اســناد واملاک شهرســتان 

صومعه سرا- یداله شهبازی 
..............................................................................

اداره کل ثبت اسناد و املاک گیلان 
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه 

قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

شــماره  140260318011018530  رای  برابــر 
و 18531- 1403/09/01 هیــات موضــوع قانــون 
تعییــن تکلیــف وضعیت ثبتــی اراضی و ســاختمانهای 
فاقد ســند رســمی مســتقر در واحد ثبت ملک صومعه 
ســرا تصرفات مالکانه بلامعــارض متقاضی آقای/خانم 
زهرا هنردوســت فرزند علی اکبر به شماره شناسنامه 
59763 صــادره از تهران و آقای/خانم ســمیه خانعلی 
فرزند حسین به شماره شناسنامه 2429 صادره از قم 
در ششدانگ یک قطعه زمین مشتمل بر یکباب خانه و 
محوطه )مشــاعا بالســویه ( به مساحت 635.5 متر مربع 
پلاک 106 فرعی از 58 اصلی مفروز و مجزی شــده از 
پلاک 5  واقع در قریه گاوکده بخش 22 گیلان خریداری 
از نسق محمد وطن دوست ضیابری محرز گردیده است 
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 
15 روز آگهی می شود چنانچه اشخاصی نسبت به صدور 
ســند مالکیت متقاضی به شرح مذکور اعتراض داشته 
باشد می توانند از تاریخ اولین انتشارآگهی به مدت 2 
ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ 
رســید ظــرف مدت یــک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض، 
دادخواســت خــود را به مراجع قضایــی تقدیم نمایند، 
بدیهی اســت ورســید در صورت انقضای مدت مذکور و 
عدم وصول اعتراض مدت مذکور طبق مقررات ســند 

مالکیت صادر خواهد شد . 
تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/10/30 
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/11/15

910/1887 - رئیس ثبت اســناد واملاک شهرســتان 
صومعه سرا- یداله شهبازی

..............................................................................
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه 

قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابــر رای شــماره 140360329012006957- 
مــورخ 1403/10/24 هیات اول/دوم موضوع قانون 
تعییــن تکلیــف وضعیت ثبتــی اراضی و ســاختمانهای 
فاقد ســند رســمی  مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت 
ملــک گرمســار تصرفــات مالکانه بلامعــارض متقاضی 
خانم فرزانه صبوری فرزند داود   به شماره شناسنامه 
4600001702 کــد ملی 4600001702 صادره از 
گرمســار در ششــدانگ یک قطعه زمین محصور با بنای 
احداثی  به مســاحت 167/90 متر مربع در قســمتی از 
پلاک 10/215  اصلی واقع در قشلاق بزرگ شهرستان 
گرمسار خریداری از ورثه حسن باقری حقوق ارتفاقی بر 
اساس نقشه کل قسمتی از ملک مزبور در طرح تعریض 
آینــده قــرار دارد محــرز گردیده اســت . لذا به منظور 
اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی 
می شــود در صورتی که اشــخاص نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضی اعتراضی داشــته باشــند می توانند 
از تاریــخ انتشــار اولین آگهی بــه مدت دو ماه اعتراض 
خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم 
دادخواست به مراجع قضایی نموده و گواهی مربوطه را 
به اداره تسلیم نمایند بدیهی است در صورت انقضای 
مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول:  1403/10/29

تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/11/15    
شناسه: 1866228                                          

رئیس ثبت اسناد و املاک گرمسار- حسین چلوئی



شرکت ها  .دوشنبه15 بهمن 1403 . سال بیستم. شماره 5564.

شینا انصاری در بازدید از نیروگاه خورشیدی فولاد مبارکه:

 فولاد مبارکه پیشگام در کاهش مصرف سوخت های فسیلی
شینا انصاری، معاون رئیس جمهوری و رئیس 
ســازمان حفاظت محیط زیســت کشــور بــا همراهی 
محمدیاسر طیب نیا، مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه، 
محیط زیســت  مدیــرکل حفاظــت  شــاکری  مرجــان 
اســتان اصفهــان و شــادی فضلی فرمانــدار کوهپایه 
روز پنج شنبه 11 بهمن ماه از نیروگاه خورشیدی 6۰۰ 
مگاواتی فولاد مبارکه، بزرگ ترین نیروگاه خورشیدی 

متمرکز کشور )آفتاب شرق( بازدید کردند.
ســازمان  رئیــس  و  رئیس جمهــوری  معــاون 
حفاظــت محیط زیســت کشــور در حاشــیه بازدیــد از 

نیروگاه خورشیدی فولاد مبارکه گفت: 
این اقدام فولاد مبارکه نقش مهمی در کاهش 
مصرف سوخت های فسیلی و کاهش انتشار گازهای 
گلخانه ای دارد و کاملاً همسو با سیاست های دولت 
چهاردهــم و اهــداف برنامــه هفتــم توســعه اســت. 
انصاری ابراز امیدواری کرد این نیروگاه تا سال آینده 
به بهره برداری برســد و به الگویی برای ســایر صنایع 

تبدیل شود.
نیروگاه 6۰۰ مگاواتــی  از  :امــروز  گفــت  وی 
آفتاب شــرق در اســتان اصفهان که در حال تکمیل 
اســت، بازدیــد کردیــم. یکــی از رویکردهایــی کــه در 
دولت چهاردهم در پاســخ به ناتــرازی انرژی و حفظ 
محیط زیســت دنبــال می کنیم توســعه و تنوع ســبد 
انــرژی و اســتفاده از انرژی هــای پــاک به خصــوص 
نیروگاه هــای خورشــیدی اســت و ایــن اقــدام فــولاد 
مبارکــه در جهــت همیــن رویکــرد و سیاســت های 

بالادســتی در قانــون برنامــه هفتم توســعه 
است.

 مدیرعامل فولاد مبارکه: کاهش 
850 هزار تن CO2 با راه اندازی کامل 

نیروگاه خورشیدی آفتاب شرق
مبارکــه  فــولاد  مدیرعامــل  گفتــه  بــه 

از مزایــای محیــط زیســتی ایــن نیــروگاه می تــوان به 
کــرد  تــن CO2 در ســال اشــاره  کاهش 85۰ هــزار 
درخــت  اصلــه  ظرفیت ۴2.5 میلیــون  معــادل  کــه 
در جهــت جــذب CO2 و معــادل تأمیــن نیــاز بــرق 

و  مســکونی  منــزل  از ۴۰۰ هــزار  بیــش 
یا 15 میلیون لامپ است.

 محمدیاســر طیب نیــا، مدیرعامل 
شــرکت فــولاد مبارکه، در حاشــیه بازدید 
معــاون رئیس جمهوری و رئیس ســازمان 
نیــروگاه  از  محیط زیســت  حفاظــت 
خورشــیدی 6۰۰ مگاواتی ایــن شــرکت، ضمــن ارائه 
گزارشــی از مراحــل ســاخت ایــن نیــروگاه، میــزان 
سرمایه گذاری های انجام شــده و اقدامات جامع این 
شــرکت در زمینه حفظ محیط زیســت گفت: نیروگاه 

آفتاب شــرق بزرگ ترین نیروگاه متمرکز خورشــیدی 
بزرگ مقیــاس  نیــروگاه  بیســت و پنجمین  و  کشــور 
خورشــیدی دنیاســت.وی افــزود: این نیــروگاه علاوه 
بــر اینکــه بــه لحاظ تولیــد انرژی، ســهم بســزایی در 
رفــع ناترازی هــا دارد، بــه جهت مزایــای نیروگاه های 

تجدیدپذیر هم ارزش آفرین است.
بــه گفته مدیرعامل فولاد مبارکه، برنامه ریزی 
اولیــه این بــود که طی ۴2 مــاه این نیــروگاه احداث 
شود، ولی با توجه به شرایط کشور و نیازی که وجود 
دارد، این برنامه به صورت فشــرده تری عملیاتی شــد 
و به لطف الهی تا پایان سال آینده کل ظرفیت این 

نیروگاه در مدار قرار می گیرد.
طیب نیا با بیان اینکه تــا به امروز ۴۰ مگاوات 
و  شــده  مــدار  وارد  نیــروگاه  ایــن  ظرفیــت  از 
نزدیک 6۰ مــگاوات نصب انجام شــده اســت، تأکید 
کــرد: به دلیل چالش های مختلــف در زمینه واردات 
تجهیــزات و نصــب آن هــا و ســایر مشــکلات مربوط 
بــه پــروژه، بــه بهره بــرداری رســاندن ظرفیــت کامــل 
این نیروگاه تا پایان ســال آینده کار بســیار ســختی 
است؛ اما با جدیت به دنبال تحقق این هدف گذاری 
چالشــی هســتیم.وی در خاتمــه خاطرنشــان کــرد: 
مزایای یادشــده در شــهر و اســتان اصفهان که جزو 
آلوده ترین شــهرهای کشــور اســت، از مصادیق بارز 
ایفــای مســئولیت اجتماعــی فــولاد مبارکــه اســت و 
امیدواریــم بتوانیم با تســریع در انجــام این پروژه در 

جهت خلق آینده ای بهتر برای جامعه گام برداریم.

اخبــــــــــــار اخبــــــــــــار

مجری طرح ساماندهی تجهیزات و ماشین آلات معدنی ایمپاسکو:

تامین فضای مناسب مغزه های اکتشافی و 
معدنی ، اولویت مهم شرکت تهیه و تولید 

مواد معدنی ایران است 

مجــری طــرح ســاماندهی تجهیــزات و ماشــین آلات معدنــی 
ایمپاســکو اعــلام کــرد: برنامــه احــداث مرکــز حفــظ و نگهــداری نمونــه 
مغزه های اکتشــافی و معدنی اســتان زنجان و شــمال غرب کشــور در 

مجتمع سرب و روی انگوران انجام می شود.
بــه گــزارش مجتمــع ســرب و روی انگــوران، فرشــاد ابراهیــم نژاد 
مجری طرح ســاماندهی تجهیزات و ماشــین آلات معدنی ایمپاسکو با 
بیان این مطلب گفت: نگهداری و حراست از نمونه مغزه های معدنی 
محدوده های اکتشافی کشور، از اهمیت قابل توجهی برخوردار بوده و 
تامین فضای مناسب، از اولویت های شرکت تهیه و تولید مواد معدنی 
ایــران اســت. وی افــزود: در ایــن راســتا، مقــرر شــد پــس از مطالعــات 
تخصصی و سنجش خاک و دریافت مجوزهای لازم از مراجع ذیصلاح با 
محوریت مجتمع سرب و روی انگوران و نیز طرح ساماندهی تجهیزات و 
ماشین آلات معدنی ایمپاسکو، مجموعه امین آباد این مجتمع )واقع در 
22 کیلومتری شهر زنجان(، به عنوان مرکز حفظ و نگهداری مغزه های 

اکتشافی، در سال 1۴۰۴ طراحی و سازه های مربوطه احداث شود.
مجــری طــرح ســاماندهی تجهیــزات و ماشــین آلات معدنــی 
ایمپاســکو تصریح کرد: بنا به دســتور مدیرعامل این شــرکت، مبنی بر 
ساماندهی و فراهم آوردن شرایط استاندارد لازم برای حفظ و نگهداری 
مستندات حفاری، ساخت انبارهای مشابه به صورت یکپارچه و یکسان 
در مناطق و مجتمع های دارای قابلیت لازم، در دســتور کار قرار گرفته 

است.

شرایط فروش ریسپکت تیپ ۲ اعلام شد
شرایط فروش ریسپکت تیپ دو برای منتخبین رزرو طرح عادی 

و جوانی جمعیت اعلام شد.
در ایــن طــرح امکان تکمیل فرآیند ثبت نام و واریز وجه برای آن 
دســته از منتخبین که حائز شــرایط بودند فراهم شده است. مشتریان 
می توانند برای خرید ریسپکت تیپ دو به صورت پیش فروش با قیمت 
غیــر قطعــی و به صورت آنلایــن اقدام کنند. مبلغ پیــش پرداخت برای 
ریســپکت تیــپ دو 52۰ میلیــون تومــان با موعد تحویــل هفته چهارم 
تیر ماه 1۴۰۴ اعلام شده است. پیش پرداخت دوم نیز در زمان صدور 
دعوتنامــه و بــر اســاس قیمــت مصوب روز مشــخص می شــود. بدین 
منظور متقاضیان باید از ساعت 18 روز شنبه 1۳ بهمن لغایت ساعت 

2۴ روز سه شنبه 16 بهمن تکمیل وجه کنند.

 دور جدید واگذاری 
و حراج شماره های رند همراه اول

دور جدیــد حــراج شــماره های رنــد همــراه اول از امــروز 1۴ بهمن 
1۴۰۳ آغاز شد.

به گزارش اداره کل ارتباطات شــرکت ارتباطات ســیار ایران، دور 
جدید واگذاری شــماره های رند همراه اول آغاز شــده و متقاضیان می 
توانند برای مشــاهده و شــرکت در حراج، به ســامانه حراج نخســتین و 

بزرگترین اپراتور تلفن همراه کشور مراجعه کنند.
براساس اصول و ساختار ارزشی اپراتور اول تلفن همراه که مبین 
ارائه و انجام خدماتی آسان و در دسترس برای عموم متقاضیان شماره 
های رند اســت، واگذاری شــماره های رند همراه اول از طریق برگزاری 
https:// حــراج برای عمــوم متقاضیان و به صورت اينترنتی بــه آدرس

rond.mci.ir صورت می پذیرد. متقاضیان شرکت در حراج شماره های 
رند همراه اول، باید ضمن تأیید شــرایط و ضوابط مربوط به شــرکت در 
حــراج و همچنیــن وارد کردن صحیح اطلاعات درخواســتی و هویتی در 
سامانه مذکور، نسبت به واریز آنلاین رقم ودیعه که معادل 2۰ درصد 
مبلغ پایه شــماره تلفن همراه مدنظرشــان اســت، اقدام کنند.برقراری 
اعتبار زمانی هر حراج نیز منوط به دو شرط است که لزوماً هر دو باید 
برقرار باشد تا حراج به اتمام برسد.شرط نخست آنکه »زمان قانونی« 
حــراج بــه اتمام برســد کــه این زمــان برای هر حــراج متغیر اســت و در 
زمان شــروع حراج اعلام می شود.دیگری هم اینکه از آخرین پیشنهاد 
قیمت بر روی یک شماره، باید 8 ساعت گذشته باشد؛ در صورت اعلام 
پیشــنهاد جدیــد قبل از اتمام مدت زمان حراج، مــدت زمان حراج برای 

یک دوره 8 ساعته دیگر تمدید می شود.

توجه ویژه شرکت ذوب آهن 
اصفهان به موضوع محیط زیست

در ادامــه پیگیــری و اجــرای برنامه هــای زیســت محیطی 
دادســتان  معــاون  ملــت  محمدرضــا  اصفهــان،  آهــن  ذوب 
شهرســتان لنجــان، حجت الاســلام محمدعلی عباســی قاضی 
شــعبه 1۰2 لنجــان وجمعــی از مدیــران شهرســتان لنجــان بــا 
حضــور در شــرکت ذوب آهــن با اردشــیر افضلــی مدیرعامل و 

تنی چند از مدیران شرکت دیدار و تبادل نظر کردند.
تشــریح  بــه  اصفهــان  آهــن  ذوب  شــرکت  مدیرعامــل 
اهــداف، پروژه هــا و برنامه هــای تولیــدی با محوریت مســائل 
زیســت محیطــی در شــرکت پرداخــت و گفــت: شــرکت بــزرگ 
ذوب آهن همواره تولید را با در نظر گرفتن »زیســت محیط« 
مد نظر داشته است و به یقین حفظ و ارتقا شرایط بهداشتی 
و محیط زیســتی داخل مجموعه و مناطق اطراف در ســرلوحه 
کار قــرار دارد. افضلــی در تشــریح اهمیــت »زیســت محیــط« 
برای ذوب آهن بیان داشــت: همگام با رعایت اســتانداردهای 
زیســت محیطــی و در قالــب ظرفیــت ۳ میلیــون و 6۰۰ هــزار 
تن تولید ســالانه شــرکت با ســرمایه گذاری و نصــب تجهیزات 
لازم، چنــد پــروژه علمــی و تحقیقاتــی با همکاری دانشــگاه ها 
و مراکــز پژوهشــی اســتان در ســطح شــرکت بــه اجــرا درآمــد 
اســت.مدیرعامل شــرکت ذوب آهن افزود: در حال حاضر نیز 
برنامه هــای فنــی و تولیدی دیگری هــم طراحی کرده ایم که به 
زودی اجرایــی می شــوند و بــا اجــرای ایــن طرح ها بــا تعامل با 
ســازمان های مرتبط شــاهد کاهش و کنترل آلایندگی زیســت 
دادســتان  معــاون  ملــت  بود.محمدرضــا  خواهیــم  محیطــی 
شهرســتان لجــان گفــت: از هزینه هــای بالایــی که شــرکت در 
حــوزه محیــط زیســت متحمــل می شــود، مطلــع هســتیم، اما 
انتظار می رود برای تحقق مطالبه مردمی در این زمینه شاهد 

نتایج ملموس تری باشیم.

نمایند مردم بندرعباس در مجلس شورای اسلامی: 

اقدامات فولاد هرمزگان در حوزه 
مسئولیت های اجتماعی، الگویی برای سایر 

صنایع است

نماینــده مــردم بندرعبــاس در مجلــس شــورای اســلامی گفــت: 
اقدامات فولاد هرمزگان در حوزه مســئولیت های اجتماعی یک حرکت 
پســندیده و ماندگار و به عنوان الگویی برای ســایر صنایع و بنگاه های 

اقتصادی خواهد بود.
بــه گــزارش شــرکت فولاد هرمــزگان، احمــد مرادی که بــه همراه 
عطاالله معروفخانی مدیرعامل شــرکت فولاد هرمزگان از روند ساخت 
مدرسه 12 کلاسه منطقه پیامبر اعظم )ص( بازدید به عمل آورد، بیان 
کرد: خوشبختانه مدرسه 12 کلاسه به همت مجموعه فولاد هرمزگان و 
توکا صنعت در حال ساخت است و در این مکان یک بنای بسیار خوب 
و ماندگار و تاریخی در کشور و استان هرمزگان احداث خواهد شد که 

به زودی به بهره برداری و افتتاح می رسد.
وی بــا اشــاره بــه نیاز شــهرک پیامبر اعظم بندرعبــاس به احداث 
یــک مدرســه، افزود: در شــهرک پیامبر اعظم در حــدود ۳۳ هزار واحد 
مسکونی با جمعیتی بالغ بر 1۰۰ هزار نفر است و تعدادی از واحدهای 
مسکونی نیز در حال ساخت هستند که به معنای افزایش جمعیت در 
این شــهرک اســت؛ از اینرو، یکی از خلاهای مهم این منطقه، تامین و 
احداث فضاهای آموزشی بود که به همت صنایع بزرگ بالاخص فولاد 
هرمزگان، اقدامات موثر و مناسبی در این راستا انجام شده که در حوزه 
تعلیم و تربیت و آموزش و پرورش امری بسیار ضروری و حیاتی برای 

حال و آینده است.
نماینده مردم بندرعباس در مجلس شورای اسلامی خاطرنشان 
کــرد: تمــام ســعی و تلاش بر این اســت که بتوانیم کمبــود کلاس های 
درس را در شهرک پیامبر اعظم )ص( برای افراد ساکن در این منطقه، 

جبران کنیم.
وی با بیان اینکه فولاد هرمزگان در تمامی حوزه های مســئولیت 
اجتماعــی به خوبی عمل کــرده، تاکید کرد: مجموعه فولاد هرمزگان در 
حوزه ورزش اســتانی قدم های بزرگی برداشــته و بســیاری از رشته های 

ورزشی را پوشش تحت پوشش قرار داده که قابل تقدیر است.
نماینده مردم بندرعباس در مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: 
فــولاد هرمــزگان در حــوزه آموزش و پرورش، مدرسه ســازی و نوســازی 
مدارس نیز گام های بلندی برداشــته و ضروری اســت تا سایر مجموعه 
بنگاه هــای اقتصــادی نیز در کنار اقدامــات خود و فعالیت های تولیدی، 

این رویکرد را مشاهده کنند و الگوی خود قرار دهند.

طی ۹ ماهه امسال محقق شد؛

میزان اکتشاف مجتمع سنگ آهن سنگان 
تا پایان پاییز امسال: 10 هزار و 7۹3 متر

مجتمع ســنگ آهن سنگان در شهرستان خواف استان خراسان 
رضوی قرار دارد این مجتمع طی ۹ ماهه امســال؛ 1۰ هزار و 7۹۳ متر 
اکتشاف داشته که حدود سه هزار متر بیش از برنامه)78۰۰ متر( بوده 

است.
بــه گــزارش ایمیــدرو، مجتمع ســنگ آهــن ســنگان)زیرمجموعه 
ایمیدرو( با استخراج 2۰ میلیون و 86 هزار و 5۹6 تن سنگ آهن طی 

۹ ماهه امسال؛ فراتر از برنامه عمل کرد.
ایــن رشــد عملکرد در حالی محقق شــده که پیــش از این برنامه 
بخــش اســتخراج مجتمع برای مدت یاد شــده؛ 18 میلیــون و 6۰۰ هزار 

تن بوده است.
همچنیــن مجتمع ســنگان طی آذرماه امســال؛ 2 میلیــون و 612 
هزار و ۴22 تن استخراج سنگ آهن داشته که بیش از ۴12 تن فراتر 

از برنامه)2 میلیون و 2۰۰ هزار تن( بوده است.

مدیرعامل گروه سایپا در بازدید از شرکت سازه گستر عنوان کرد:

50درصد چالش های صنعت خودرو، درون زاست
ســایپا  خودروســازی  گــروه  مدیرعامــل 
بــر  ســازه گسترســایپا  شــرکت  از  بازدیــد  در 
ضــرورت بهره گیــری از تــوان داخلــی و بهبــود 
فرآیندهــای مهندســی تأکیــد کــرد و بــا بیــان 
نقــش مهــم ســازه گســتر در زنجیــره تأمیــن، 
خواســتار اولویت بنــدی طراحــی و مهندســی 
قطعــات و اصلاح ســاختارهای فرآیندی برای 
بهبــود و توســعه زنجیــره تأمیــن در صنعــت 
خودروســازی کشــور شــد و ادامه داد: اگرچه 
بســیاری از چالــش هــای صنعــت خــودرو به 
دلایل تحریمی اســت اما 5۰ درصد از چالش 

ها درون زاست.
بــه گــزارش ســایپانیوز، علی شــیخ زاده، 
بــه همراه محمدرضا شــیخ عطار، عضو هیات 
حــوزه  در  مدیرعامــل  مقــام  قائــم  و  مدیــره 
شــرکت های تولیــدی و تامین گــروه و جمعی 
ســازه  شــرکت  از  ســایپا  گــروه  مدیــران  از 

گسترسایپا بازدید کردند.
شــیخ زاده در جریــان ایــن بازدیــد اظهار 
بــه  اعتمــاد  و  کارکنــان  بــا همدلــی  داشــت: 
تــوان داخلی می تــوان از ظرفیت های موجود 
بــه بهتریــن شــکل ممکــن اســتفاده کــرد و با 
تصمیم گیری هــای بــه موقــع، از چالش هــای 

فعلی صنعت خودرو عبور کرد.
مدیرعامــل گــروه ســایپا بــا نگاهــی بــه 
تاریخچه صنعت خودروسازی کشور، تصریح 
کــرد: صنعــت خــودرو طــی ســه دهــه اخیــر 
تاکنون مســیر مشــخصی را طی کرده اســت. 
در دهــه اول، ایــن صنعــت مراحــل ایجــاد و 
توسعه زیرساخت ها را پشت سر گذاشت. در 

دهه های بعد، بیشتر به بهره برداری 
از ایــن ظرفیت هــا پرداختــه شــد. اما 
اکنــون، اگــر روند بهســازی و انطباق 
بــا شــرایط جدید صــورت نگیــرد، این 
صنعــت بــا چالش های جــدی مواجه 

خواهد شد.
وی بــا تأکید بــر اینکه مشــکلات داخلی 
ســهم قابــل توجهــی از موانع صنعــت خودرو 
را تشــکیل می دهند، خاطرنشان کرد: اگرچه 
مشــکلات بیرونــی نیز بر ایــن صنعت تحمیل 
چالش هــا  درصــد   5۰ حــدود  امــا  می شــود، 

درون زا هســتند و نیازمنــد اصلاحات 
از درون مجموعه ها هستند.

شــیخ زاده با بیــان نقش حیاتی 
واحد اقتصادی ســازه گسترســایپا در 
زنجیــره تأمیــن، تأکیــد کرد: ســاختار 
ذهنــی و فرآینــدی ایــن حــوزه بایــد 
موفقیت هــای  بــه  بتــوان  تــا  شــود  اصــلاح 
راســتا،  ایــن  در  یافــت.  دســت  بیشــتری 
قیمت گذاری هدف، باید با دقت و با رویکردی 
مهندسی شــده انجــام شــود، چــرا کــه تعیین 
اهــداف قیمتی یک علم تخصصی اســت. وی 

ادامه داد: در شــرکت ســازه گستر، طراحی و 
مهندســی قطعــات باید در اولویــت برنامه ها 
قــرار گیــرد و پس از آن، مباحــث تأمین مورد 
توجــه قرار گیرد. همچنین زنجیره تأمین باید 
با تأکید بر مهندسی تکوین، تأمین و کیفیت 

به طور هم زمان تقویت شود.
مدیرعامــل گــروه ســایپا در پایــان تأکید 
کــرد: با تمرکــز بر مباحث مهندســی و اصلاح 
آینــده ای  می تــوان  داخلــی،  فرآیندهــای 
روشن تر برای صنعت خودرو و زنجیره تأمین 

رقم زد.

در سایت روزنامه بخوانید:

در سایت روزنامه بخوانید:

 شــرکت آب و فاضلاب سیستان و بلوچستان در نظر دارد به اســتناد قانون برگزاری مناقصات – مصوب 1383 مجلس شورای اسلامی و 
آئین نامه معاملات شرکتهای آب و فاضلاب از محل اعتبارات داخلی، بمنظور اجرای پروژه ای مطابق مشخصات زیر از کلیه پیمانکاران حقوقی 

واجد شرایط ، جهت شرکت در مناقصه دعوت به عمل می آورد.
1-کارفرما: شرکت آب و فاضلاب سیستان و بلوچستان

2-موضوع مناقصه: عملیات اجرایی نصب انشعابات آب سراوان ، گلشن ، سوران ، مهرستان و شهرهای تابعه
3-دستگاه نظارت: معاونت بهره برداری و توسعه آب کارفرما

4-مبلغ برآورد اولیه: 98500000000 ) نود و هشت میلیارد و پانصد میلیون( ریال
5-مدت اجرای کار :  12)دوازده( ماه می باشد.

6-رشته و پایه پیمانکار : اشخاص حقوقی دارای گواهینامه صلاحیت پیمانکاری در رشته آب ) حداقل پایه 5(
7-مبلغ و نوع تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار : 

تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار: مبلغ 3400000000 ) سه میلیارد و چهارصد میلیون( ریال
نوع تضمین: الف-رسید بانکی واریز وجه نقد و ب- ضمانت نامه بانکی و یا ضمانتنامه های صادره از سوی موسسات اعتباری غیربانکی که 

دارای مجوز فعالیت از سوی بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران هستند به نفع کارفرما.
8-تاریخ و مهلت تهیه و تحویل اسناد مناقصه:

مهلت تهیه اسناد مناقصه از تاریخ 1403/11/15 لغایت 1403/11/18 می باشد.
آخرین مهلت بارگذاری اسناد مناقصه ساعت 14 مورخ 1403/11/29 می باشد.

تاریخ بازگشایی پاکات ساعت 9 مورخ 1403/11/30 می باشد.
 لذا شرکتهای واجد شرایط می توانند با مراجعه به ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir   و با پرداخت 
مبلغ 5000000 )دو میلیون( ریال ، اسناد مناقصه را دریافت و باتوجه به مندرجات اسناد مناقصه و  در مواعد زمانی مندرج در سامانه ، مدارک 

لازم شامل پاکات )الف(، )ب( و )ج( را مطابق با شرایط مناقصه تهیه و بصورت فایلهای pdf در سامانه فوق بارگذاری نمایند.

دفتر قراردادها و امور حقوقی
شرکت آب و فاضلاب سیستان و بلوچستان

آگهی تجدید مناقصه عمومی یک مرحله ایآگهی تجدید مناقصه عمومی یک مرحله ای
نوبت  اول
نوبت  اول

 آگهی دعوت به مجمع عمومی عادی
 به طور فوق العاده

 شورای ملی نخود ایران
آگهی دعوت به مجمع عمومی عادی به طور فوق العاده شورای 

ملی نخود ایران به شماره ثبت 1734  و شناسه ملی  10320881020
احتراما بدینوسیله از کلیه اعضای محترم شورای ملی نخود ایران 
دعوت بعمل می آید تا در جلسه مجمع عمومی عادی به طور فوق 
العاده شــورا که در روز چهارشنبه مورخ 1403/12/01 ساعت 10 در 
محل اتاق بازرگانی، صنایع معادن و کشاورزی کرمانشاه به نشانی 
کرمانشاه، بلوار شهید بهشــتی، جنب اداره تأمین اجتماعی کل، 

شماره 535 برگزار میگردد، حضور بهم رسانند.
دستور جلسه :

1. استماع گزارش عملکرد هیات مدیره, خزانه دار و بازرس
2. تصویب صورتهای مالی منتهی به 1402/12/29

3. انتخاب روزنامه کثیرالانتشار
4. تعیین ورودیه و حق عضویت سالیانه اعضا
5. انتخاب بازرس اصلی و بازرس علی البدل 

هیات مدیره شورای ملی نخود ایران

بسته تخفیفی ایرانسل برای اعیاد شعبانیه
ایرانسل به مناسبت اعیاد شعبانیه، بسته تخفیفی پنج ساعت مکالمه درون شبکه، برای همه مشترکان 
دائمــی و اعتبــاری خــود در نظر گرفته اســت. به گزارش ایرانســل، اولین و بزرگترین اپراتــور دیجیتال ایران، به 
مناسبت گرامی داشت اعیاد شعبانیه و ولادت حضرت امام حسین )ع(، حضرت ابوالفضل )ع(، حضرت امام 
سجاد )ع( و نیمه شعبان، سالروز میلاد حضرت امام مهدی )عج(، بسته مکالمه ایرانسلی را با قیمت تخفیفی، 
به مشترکان خود ارائه کرده است.فعال سازی این بسته تخفیفی، با شماره گیری کد دستوری #5* یا مراجعه 
به سوپراپلیکیشــن ایرانســل من، به دفعات امکان پذیر اســت و محدودیتی در خرید و تعداد فعال ســازی آن 

وجود ندارد.
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پالایش و پخش

نیرو

نفت و گاز

پتروشیمی

توافقنامه بین شرکت نفت سپاهان 
و دانشگاه امیرکبیر امضا شد

عصراقتصــاد - توافقنامــه تاســیس، راه اندازی و راهبری 
مرکــز زیســت بوم نــوآوری، تحقیقات و فنــاوری پالایش نفت 
بیــن شــرکت نفــت ســپاهان و دانشــگاه صنعتی امیــر کبیر به 

امضاء رسید.
بــه گــزارش روابــط عمومــی شــرکت نفــت ســپاهان، در 
راســتای اجرای تفاهم نامه »توســعه اقتصاد دانش بنیان در 
صنایع پالایشــی« که در حاشــیه بیست و هشتمین نمایشگاه 
بیــن المللــی نفت، گاز و پتروشــیمی تهران بین شــرکت نفت 
ســپاهان و معاونــت علمــی و فنــاوری و اقتصــاد دانــش بنیان 
ریاست جمهوری به امضا رسید، روز یکشنبه چهاردهم بهمن 
مــاه و با حضــور فرهاد امین دهقان مدیر عامل شــرکت نفت 
ســپاهان و محمــد شــریفی رئیس ارتبــاط با صنعت دانشــگاه 
صنعتــی امیــر کبیر، توافقنامه تاســیس، راه اندازی و راهبری 
مرکــز زیســت بوم نــوآوری، تحقیقات و فنــاوری پالایش نفت 
بیــن شــرکت نفــت ســپاهان و دانشــگاه صنعتــی امیرکبیــر به 

امضاء رسید .
ایــن توافقنامه بعد از بررســی های کارشناســی مســتمر 
معاونــت طــرح و توســعه شــرکت نفــت ســپاهان و بــه منظور 
اســتفاده از ظرفیــت هــای علمــی، مالــی ، منایــع انســانی و 
امکانات زیر ساختی دو طرف در راستای حمایت از تحقیقات 
و فن آوری های مورد نیاز زنجیره پالایش نفت و شکل گیری 
زیســت بوم اســتارآپی و کســب و کارهای مبتنی بر نوآوری در 
حــوزه های مختلــف مرتبط با صنعت پالایــش نفت به منظور 
رفع چالش ها و نیازهای نوآورانه و فناورانه این صنعت نهایی 

و امضاء شده است.  
ایجــاد زیرســاخت و امکانــات لازم جهات انجــام فعالیت 
راســتای  در  صنعتــی  و  تحقیقاتــی  علمــی،  مشــترک  هــای 
کاربردهای فناوری های مرتبط به زنجیره پالایش نفت، ایجاد 
بازارهای جدید برای ورود صنایع موثر در زنجیره پالایش نفت 
در حوزه های جدید و توسعه و ارتقاء سرمایه انسانی در حوزه 
فنــاوری هــای مرتبط با صنایــع مرتبط از جملــه اهداف امضاء 

این توافقنامه ذکر شده است. 

پتروناس تولید نفت و گاز مالزی را 
افزایش می دهد

پتروناس مالزی در نظر دارد تولید نفت و گاز را طی سه 
سال آینده افزایش دهد.

بــه گــزارش رویتــرز از کوالالامپــور، شــرکت »پترولیــام 
 Petroliam Nasional( مالــزی  )پترونــاس(  ناســیونال« 
Berhad( بــا اجــرای پروژه هــای کلیــدی طــی ســه ســال آینده 

به دنبال افزایش تولید نفت و گاز این کشور است.
پترونــاس در گــزارش چشــم انداز فعالیــت خــود اعــلام 
کــرد کــه در نظــر دارد تولید نفت و گاز مالــزی را در بازه زمانی 
ســال های 2۰25 تــا 2۰27 بــا افزایــش و حفــظ پایــداری به 2 
میلیون بشــکه معادل نفت برســاند. این رقم در ســال 2۰2۴ 

میلادی یک میلیون و 7۰۰ هزار بشکه معادل نفت بود.
ایــن شــرکت مالزیایــی اعلام کرد که ایــن هدف از طریق 
اجــرای پروژه هایــی ماننــد توســعه طــرح گازی »کاســاواری« 
در نزدیکــی ایالــت »ســاراواک« در »بورنئــو« و توســعه دوباره 
»بکــوک«،  »گوموســوت-کاکاپ«،  گاز  و  نفــت  میدان هــای 

»تابو« و »سلیگی« محقق خواهد شد.
بر اســاس این گزارش، برای دو ســال آینــده، پیش بینی 
می شــود  هر ســال حدود 15 حلقه چاه اکتشــافی حفر شود و 

تمرکز بر چاه ها در آب های کم عمق و عمیق است.
بــرای  شــرکت  ایــن  چشــم انداز  کــرد:  اعــلام  پترونــاس 
پروژه هــای توســعه در بالادســتی ظــرف ســه ســال آینــده بــا 
حفــاری 6۹ چاه توســعه ای در ســال 2۰25 ثابــت می ماند، در 

حالی که این رقم در سال 2۰2۴ میلادی 56 حلقه بود.
برآوردهای پتروناس حکایت از آن دارد که طی سه سال 
آینــده بیــش از ۴۰۰ حلقه چاه حفاری و ۳۹ پروژه بالادســتی 
شــامل ســاخت ســه ســکوی فرآورش مرکزی فراســاحلی، سه 
تأسیســات خشکی و ســاخت و نصب حدود ۹۰۰ کیلومتر خط 

لوله انتقال اجرا می شود.

پتروشیمی بندرامام برنده جایزه ملی 
بزرگمهر شد

عصراقتصاد - کســب جایزه بزرگمهر، نشانه ای از موفقیت 
ایــن شــرکت در تلفیــق فناوری هــای پیشــرفته بــا رویکردهــای 
مدیریتــی نوآورانــه اســت. مدیــران ارشــد پتروشــیمی بندرامام 
معتقدند که این دستاورد، تنها گامی از مسیر تحول گسترده ای 

است که در راستای بندر امام نوین تعریف شده است.
شــرکت پتروشــیمی بندرامام موفق به کســب جایزه ملی 
بزرگمهر به عنوان معتبرترین جایزه ملی در زمینه تحول سازمانی 
شد. این جایزه که بیش از 1۰ سال سابقه دارد، به شرکت های 

پیشرو در حوزه تحول سازمانی اهدا می شود.
در دوره اخیــر، محــور اصلــی جایــزه تحــول دیجیتــال بوده 
و پــروژه تدویــن نقشــه راه تحــول دیجیتال شــرکت پتروشــیمی 

بندرامام با رویکردی نوآورانه، به عنوان پروژه برتر شناخته شد.
این برای نخستین بار است که جایزه بزرگمهر به پروژه ای 

در حوزه تحول دیجیتال صنعت پتروشیمی تعلق می گیرد.
در ایــن پــروژه، بــا نگاهــی جامــع و آینده نگــر، به مســائل 
کلیدی سازمان، ارزیابی سطح آمادگی داده ها، جلب مشارکت 
حداکثــری ذینفعــان و خلق ارزش دیجیتال پایــدار توجه ویژه ای 

شده است.
بندر امام نوین؛ رویکردی مبتنی بر تحول دیجیتال

تحقق چشــم انداز بندر امام نوین بر پایه نوآوری، توســعه 
پایدار و همگامی با فناوری های روز جهان شــکل گرفته اســت. 
کسب جایزه بزرگمهر، نشانه ای از موفقیت این شرکت در تلفیق 
فناوری هــای پیشــرفته با رویکردهــای مدیریتی نوآورانه اســت. 
مدیران ارشــد پتروشــیمی بندرامام معتقدند که این دســتاورد، 
تنها گامی از مســیر تحول گســترده ای اســت که در راستای بندر 

امام نوین تعریف شده است.
لازم بــه ذکــر اســت اختتامیــه هفتمیــن دوره جایــزه ملــی 
مشــاوره مدیریت بزرگمهر در تاریخ دوم بهمن ماه ســال جاری، 
بــا حضــور مدیــران، متخصصــان و علاقه منــدان حــوزه مشــاوره 
مدیریت، در مرکز همایش های بین المللی صدا و ســیما برگزار 
شــد. شــرکت پتروشــیمی بندرامام با کســب این جایزه معتبر، 
جایــگاه خــود را به عنــوان یــک ســازمان پیشــرو در حــوزه تحــول 
دیجیتــال و توســعه پایــدار تثبیت کــرده و گامی مؤثر در مســیر 

ارتقای صنعتی کشور برداشته است.

رصد آنلاین قطره قطره سوخت از 
پالایشگاه تا مصرف

عصراقتصاد - مدیرعامل شرکت ملی مهندسی و ساختمان 
نفت، زنجیره تأمین فرآورده های نفتی کشــور با ســرمایه گذاری 

۳۹2 میلیون دلار هوشمند می شود.
محمــد مشــکین فام، مدیرعامل شــرکت ملی مهندســی و 
ســاختمان نفــت در مراســم امضــای تفاهم نامه مشــترک طرح 
پایش لحظه ای و مدیریت هوشــمند زنجیره تأمین فرآورده های 
نفتی کشور، اظهار کرد: با تفاهم نامه ای که امضا شده، تا پایان 
ســال قــراردادی بــه ارزش ۳۹2 میلیون دلار به امضا می رســد تا 
بــر مبنــای آن قطــره قطره ســوخت از تولید تا مصــرف به صورت 

برخط رصد شود.
وی افــزود: زنجیــره تأمیــن فرآورده هــای نفتــی کشــور بــا 
ایــن  ســرمایه گذاری ۳۹2 میلیــون دلار هوشــمند می شــود و 
سیســتم آنلایــن در کل زنجیره تولید، انتقــال، توزیع، انبارش و 

مصرف سوخت نصب خواهد شد.
مشــکین فام خاطرنشــان کرد: براساس تکالیف قانونی که 
در برنامه هفتم پیشــرفت مصوب شــده است حدود سه ماه در 
ایــن طــرح به طــور شــبانه روزی کار کردیم و در این مــدت، تمام 
سیستم موجود شناسایی و تجهیزات مورد نیاز این پروژه وصل 
شده است و این سیستم به طور کامل به سیستم پایش آنلاین 

مجهز می شود.
وی با بیان اینکه طی یک ماه گذشته، سه شرکت ایرانسل، 
مپنا و شــرکت طراحی و ســاختمان نفت شناســایی شده اند و با 
برگزاری نشســت های متعدد و شرح کار امروز موفق به امضای 
ایــن تفاهم نامــه شــده ایم، تصریح کــرد: قرارداد اصلــی تا پایان 

سال امضا می شود.
مدیرعامل شــرکت ملی مهندســی و ساختمان نفت ایران 
با اشــاره به اینکه مقدار ســرمایه گذاری این پروژه ۳۹2 میلیون 
دلار است، بیان کرد: طرح پایش لحظه ای و مدیریت هوشمند 
زنجیــره تأمیــن فرآورده هــای نفتــی کل زنجیــره تولیــد و توزیــع 

فرآورده را پوشش می دهد.
مشکین فام گفت: نصب سیستم های میترینگ در ورودی 
و خروجی شــبکه خطوط لوله، تکمیل شــبکه فیبرنوری شــرکت 
خطــوط لولــه و مخابــرات نفــت ایــران بــه طــول ۴ هــزار و 2۰۹ 
کیلومتــر، نصب تجهیــزات لازم برای ســامانه حفاظت پیرامونی 
نشت یاب خطوط، نصب سامانه های میترینگ در محل تحویل 
بــه مصرف کننــده عمــده ماننــد نیروگاه هــا، تجهیــز ناوگان های 
جاده پیما به سیســتم های ردیاب از جمله اقدام هایی اســت که 

طی این قرارداد انجام می شود.

 پاسخگوی التهاب 
در بازار روانکاران کیست؟

کارگــروه تنظیــم بازار در نامــه ای به بــورس کالا اعلام می 
کنــد کــه قیمت خــوراک پالایشــگاه هــای روانکار اصلاح شــده و 
بایستی به قیمت قبل بازگردد که علیرغم این نامه نگاری عرضه 
لوبــکات در بــورس کالا همچنــان بــه قیمت قبل عرضه شــد  که 

بدون خریدار ماند!
به گزارش نفت ما، بررســی عملکرد پالایشگاه های کشور 
نشان می دهد که طی سال جاری  انجمن صنفی پالایشگاه ها 
در دو مرحله نسبت به افزایش قیمت لوبکات اقدام کرده است.

در آخریــن افزایــش قیمــت، خــوراک ۳1 درصــد گران شــد 
که این امر  موجب اعتراض انجمن پالایشــگاه های روانکار شــد 
بطوری که سلمان اسماعیلی، دبیر انجمن پالایشگاههای تولید 
روانــکار در مصاحبــه ای تنــد گفت که متاســفانه اطلاعات آقای 
عاشــوری، در مــورد ســود شــرکت های روانــکاران کــه در کــدال 
منتشر شده و دخالت در قیمت گذاری لوبکات، از یک فرد عادی 
هــم پایین تــر هســت و نباید از گمــاردن افراد سیاســی در حوزه 

تخصصی و کارشناسی جز این انتظار داشت.
ایــن درحالی اســت کــه کارگروه تنظیم بــازار در نامه ای به 
بــورس کالا اعــلام مــی کنــد کــه قیمت خــوراک پالایشــگاه های 
روانکار اصلاح شده و بایستی به قیمت قبل بازگردد که علیرغم 
این نامه نگاری عرضه لوبکات در بورس کالا همچنان به قیمت 

قبل عرضه شد  که بدون خریدار ماند!
از ســوی دیگر عیســی اســحاقی، رئیس انجمن پالایشــگاه 
های روغن سازی ایران در واکنش به این موضوع گفت که عدم 
اجــرا و تمکین مصوبه ســتاد تنظیم بازار در مــورد اصلاح فرمول 
خوراک که پس از ســالها و بر اســاس یک تصمیم کارشناســی و 

درست انجام شده جای تاسف دارد.
حــال شــنیده شــده مســوولان ارشــد ســازمان تعزیــرات 
حکومتــی هشــدار داده انــد در صورت عدم اجرای مصوبه ســتاد 
تنظیــم بــازار در مــورد اصــلاح فرمــول لوبــکات و کاهــش عرضه 
لوبکات با پالایشگاههای عرضه کننده لوبکات در راستای منافع 
مــردم در آســتانه ســال نــو و  ســفرهای نــوروزی برخــورد جــدی 
خواهد شــد. ســوال این جاست چه کسی پاسخگوی التهاب در 

بازار روانکاران در آستانه سال نو خواهد بود؟

جزئیات بهره برداری از پروژه های آب و 
فاضلاب در دهه فجر

عصراقتصاد - مدیرعامل شــرکت مهندســی آب و فاضلاب 
کشور از افتتاح و بهره برداری پروژه های آب و فاضلاب شهری و 
روستایی با اعتباری افزون بر 257هزار و ۳86 میلیارد ریال در 

دهه فجر خبر داد.
هاشــم امینی از افزایش ظرفیت تولید و تأمین پایدار آب 
شرب و بهداشت در سطح کشور به میزان ۳276 لیتر در ثانیه، 
احــداث ۴2 مخــزن بــا حجم کلــی 228هــزار و 5۰۰ مترمکعب، 
اجرای ۴25 کیلومتر خطوط انتقال و جمع آوری خبر داد و افزود: 
احداث 25 ایستگاه پمپاژ و سه سامانه آب شیرین کن به ظرفیت 
2۰هــزار و 8۰۰ مترمکعب در شــبانه روز نیــز از دیگر پروژه هایی 

است که در دهه فجر به بهره برداری می رسند.
رئیس هیئت مدیره آبفای کشور با بیان این که پروژه های 
فاضلاب شــهری و روســتایی شــامل جمــع آوری، تصفیــه و دفع 
بهداشــتی فاضلاب در سطح کشــور با اعتباری بالغ بر 16۳هزار 
و 67۳ میلیارد ریال از منابع بودجه عمومی انجام شــده اســت 
خاطرنشــان کرد: 5۰ کیلومتر خط انتقال و 81۳ کیلومتر شــبکه 
جمــع آوری و احــداث ۹ واحــد تصفیه خانــه شــهری و روســتایی 
مجموعــا بــه ظرفیــت 22۰هــزار و 65۰ مترمکعب در شــبانه روز 

مهم ترین پروژه های بخش فاضلاب در کشور است.
به گفته مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور 
در ایام دهه فجر امسال پروژه های آب رسانی به 15۴6 روستای 
کشور با جمعیتی معادل یک میلیون و ۳۳6هزار و ۹5۰ نفر نیز 

افتتاح خواهد شد.

امضای تفاهم نامه های 400 میلیون دلاری برای 
فشارافزایی پارس جنوبی

سکینه مهرایی
مدیــر مهندســی و توســعه ایــن شــرکت، 
رضــا دهقان، از امضای ۴ تفاهم نامه به ارزش 
۴۰۰ میلیون دلار برای اجرای طرح فشارافزایی 

میدان گازی پارس جنوبی خبر داد. 
به گزارش عصراقتصاد، رضا دهقان، مدیر 
مهندســی و توسعه شرکت ملی نفت ایران در 
نشســت خبــری، تأکید کرد کــه 7۰ درصد گاز و 
۴۰ درصــد بنزیــن کشــور از ایــن میــدان تأمین 
می شود و به دلیل برداشت های مداوم ایران و 
قطر، در چند سال آینده شاهد کاهش فشار و 

تولید از این میدان خواهیم بود.
دهقــان اعــلام کــرد کــه برنامه ریزی ها از 
ســال 1۳۹5 آغــاز شــده و بــا وجــود مشــکلات 
تحریم هــا، پــروژه بــه طــور جــدی دنبــال شــده 
اســت. در حــال حاضــر، 7 طــرح بــه ارزش 17 
میلیارد دلار برای فشــارافزایی در آســتانه امضا 
قــرار دارد و پیش بینــی می شــود کــه اولیــن گاز 
فشــارافزایی شــده در اواخــر ســال 1۴۰7 وارد 

شبکه توزیع شود.
مدیــر مهندســی و توســعه شــرکت ملــی 
نفــت خاطرنشــان کرد کــه پیش نویس قــرارداد 
بــا  پــارس جنوبــی  مالــی فشــارافزایی  تأمیــن 
صندوق توســعه ملی آماده شــده و قرار اســت 
تمامــی تأمیــن مالــی این پــروژه مهم از ســوی 

صندوق توسعه ملی صورت گیرد.
وی ادامه داد که صندوق توسعه ملی 15 
میلیارد دلار برای این پروژه درنظر گرفته که قرار 
است سالانه حدود ۳ میلیارد دلار تزریق منابع 

صورت گیرد.
وی افزود که هر هاب فشــارافزایی دارای 
6۰ هــزار تن وزن اســت و مجموع وزن 7 هاب 

برابــر بــا ۴2۰ هزار تن خواهد بود. وی 
اظهــار کرد: برای اجــرای این پروژه، 17 
هزار نفر به صورت مستقیم و 5۰ هزار 
نفر به صورت غیرمستقیم مشغول به 

کار خواهند شد.
دهقــان بــا بیــان اینکــه بایــد در 

کوتاه ترین زمــان ممکن و با اولویت بلوک های 
مرزی با کشور قطر، طرح فشارافزایی در پارس 
جنوبــی اجــرا شــود، گفت: بــا اجــرای این طرح 
می تــوان افــت فشــار و کاهــش تولیــد را تا حد 
زیــادی جبــران و از ناتــرازی گاز و بنزین کشــور 

جلوگیری کرد.
وی اهــداف اصلــی اجــرای ایــن طــرح را 
شامل مدیریت تراز گازی کشور از طریق تأمین 
بخــش قابــل توجهــی از گاز و بنزین مــورد نیاز 
و نگهداشــت فشــار و تولید میدان گازی پارس 
جنوبی و جلوگیری از مهاجرت گاز عنوان کرد و 
افزود: ابتدای ســال گذشته، شرکت ملی نفت 
ایران به منظور دستیابی به این اهداف و با درک 
درســت اهمیت این طرح راهبردی، نســبت به 
انتقــال و ارتقای مدیریت آن به ســتاد شــرکت 
اقدام و مطالعات فنی و مهندســی آن را تحت 

مدیریت خود آغاز کرد.
و  مدیــران  تــلاش  بــا  کــرد:  تأکیــد  وی 
کارشناســان شــرکت ملی نفت ایران و شــرکت 
نفت و گاز پارس و همراهی پیمانکاران اصلی، 
برنامــه جامــع اجرایــی کل میــدان گازی پــارس 
جنوبــی به طــور یکپارچــه و کامــل تدویــن و بــر 
اســاس آن طراحــی و مهندســی پایــه انجــام و 
مــدارک مهندســی لازم بــا جزییات کافــی برای 

واگذاری کار به پیمانکاران تهیه شد.
مدیــر مهندســی و توســعه شــرکت ملــی 

نفــت ایــران خاطرنشــان کــرد کــه این 
اقــدام  مهم تریــن  عنــوان  بــه  طــرح 
راهبــردی وزارت نفــت در جهــت حفظ 
تولیــد و مدیریــت تراز گازی کشــور به 
شــمار می آیــد و بــا هــدف جلوگیری از 
ناتــرازی گاز و بنزین لازم اســت که در 

کوتاه ترین زمان ممکن اجرایی شود.
دهقان به اهمیت تأمین مالی این پروژه 
نیــز اشــاره کــرد و وعــده داد که تأمیــن مالی از 
طریق صندوق توسعه ملی انجام خواهد شد. 
به گفته وی، این پروژه می تواند تا سال 1۴۳۰ 
حــدود 78۰ میلیــارد دلار درآمــد بــرای کشــور 
ایجاد کند.بــا توجه به ظرفیت های داخلی، وی 
تأکیــد کرد کــه 7۰ درصد از ملزومات این پروژه 
با توان داخلی کشور تأمین خواهد شد و انتظار 
مــی رود ایــن طرح اشــتغال زایی گســترده ای به 
همراه داشــته باشــد. دهقان با اشاره به اینکه 
راهبــرد  و  اجــرا  ســازمانی  ســاختار  همچنیــن 
واگذاری قراردادها مشخص شده است، گفت: 
در ایــن مدت، منابــع و روش تأمین مالی طرح 
نیــز تعییــن تکلیف شــد. همچنیــن کل میدان 
بــه هفــت ناحیه یا هــاب مجزا تقســیم و تمام 

پیمانکاران اجرایی اصلی انتخاب شدند.
وی افزود: نصب و راه اندازی 6۰۰ کیلومتر 
خــط لولــه زیردریایی برای انتقــال گاز ترش نیز 
بخــش مهم دیگری از اقدام های لازم در اجرای 

طرح است.
وی با اشاره به اینکه از ابتدای سال گذشته 
بــرای تســریع در روند اجرای طرح فشــارافزایی 
پارس جنوبی، سه اقدام مهم انجام شد، گفت:  
نخست کمیته ویژه فشــارافزایی با عنوان طرح 
فشارافزایی و نگهداشت تولید پارس جنوبی با 

حضور مدیران شــرکت ملی نفت تشــکیل شد 
که رئیس کمیته، مدیرعامل شــرکت ملی نفت 

و دبیر آن نیز من بودم.
دهقان از تشــکیل تیم طرح در تیر 1۴۰2 
به عنــوان اقدام دوم نام بــرد و ادامه داد: اقدام  
ســوم این بود کــه اتاق فکری با حضور نخبگان 
صنعت نفت تشکیل دادیم که بیشترین تأثیر 
و نقــش را در طــرح فشــارافزایی پــارس جنوبی 
داشــته اســت و ســرانجام با این تغییر ساختار 

وارد سرعت بخشیدن به پروژه شدیم.
قــرارداد اجرایــی طــرح فشــارافزایی امضا 
شود، توضیح داد: پایان سال گذشته مطالعات 
شرکت فرانسوی را در اختیار داشتیم؛ مطالعات 
شــرکت نارگان نیز تقریباً به پایان رســیده بود، 
بنابرایــن اطلاعــات خوبــی بــرای تصمیم گیــری 
پیمانــکاران وجــود داشــت و می توانســتیم آنها 
را نیــز عمــلاً درگیــر طرح کنیم. اما مهندســی تا 
آنجا پیش نرفته بود که قرارداد اجرایی را امضا 
کنیم. از همین رو برای اینکه پیمانکاران بتوانند 
به صورت جامع از این مطالعات استفاده کرده، 
در طراحــی مهندســی پایــه از آن بهــره بــرده، 
مذاکــرات را بــرای تأمین تجهیــزات آغاز کنند و 
در برنامه ریــزی و تصمیم گیری کنار ما باشــند، 
یک موافقت نامــه فعالیت های مقدماتی امضا 

کردیم.
مدیــر مهندســی و توســعه شــرکت ملــی 
نفــت ایران تصریــح کرد: ایــن موافقت نامه 15 
صفحــه بود هر موافقت نامه حداکثر تا ســقف 
1۰۰ میلیــون دلار تعییــن شــد. درمجمــوع ۴ 
موافقت نامــه امضا شــد، اما اطلاع رســانی این 
کار درست صورت نگرفت و به گونه ای منعکس 
شــد که گویا قــرارداد اجرایی طرح فشــارافزایی 
پارس جنوبی در آن زمان به امضا رسیده است 

اما این گونه نبود.
دهقــان با تأکید بر اینکه در زمان امضای 
موافقت نامــه فعالیت های مقدماتی، فلســفه 
کار تبییــن نشــد و بــه مبلــغ ایــن موافقت نامه 
نیز اشاره ای نکردند، گفت: در مقابل مبلغ کل 
قرارداد فشارافزایی را که در آن زمان 2۰ میلیارد 

دلار عنوان می شد، مطرح کردند.
وی با اشاره به اینکه مذاکرات فنی و مالی 
نهایی شده و اکنون آماده امضای قرارداد اجرای 
طرح با پیمانکاران اصلی هستیم، افزود: اجرای 
این طرح، یک پروژه کاملاً ایرانی است و موفق 
شــدیم در تعاملاتــی که داشــتیم همکاری های 

بین المللی را نیز جذب کنیم.
مدیــر مهندســی و توســعه شــرکت ملــی 
نفــت ایــران ادامــه داد: ایــن قراردادهــا مجــوز 
شــورای اقتصــاد را نیــاز دارد و تقاضا داریم یک 
 ماهــه ایــن مجــوز صادر شــود تا پیــش از پایان 

سال تنفیذ صورت گیرد.

شرایط افزایش سقف مجاز برق مصرفی صنایع انرژی بر ابلاغ شد

افزایش 300 میلیون لیتری ذخایر بنزین نسبت به سال گذشته

عصراقتصاد – طبق اعلام مدیرعامل شرکت 
توانیر، به منظور حفظ پایداری شــبکه برق کشور 
در ایــام ناتــرازی تولید و مصرف برق و تامین برق 
مــورد نیاز صنایع و توســعه سیاســتهای مدیریت 
تقاضا در جهت افزایش سقف مجاز برق مصرفی 
صنایــع انرژی بری کــه نیروگاه آنها آغــاز دوره اوج 
بار ســال 1۴۰۴ به بهره برداری نمی رســد، شــرایط 
افزایش سقف مجاز برق مصرفی صنایع از سوی 

وزیر نیرو ابلاغ شد.
بــه گــزارش توانیــر، براســاس ایــن مصوبه، 
صنایع به میزان مورد تایید توانیر مجاز هستند در 
طرحهای مدیریت بار که منجر به کاهش مصرف 
برق مشــترکین واقــع در محدوده های جغرافیایی 
معینــی کــه توســط »توانیر« بــه صــورت عمومی 

اعلام خواهد شد، مشارکت کنند.

براین اســاس ملاک عمل برای اندازه گیری 
و صحه گــذاری میــزان بــرق صرفه جویــی شــده در 
هر ســاعت، کنتورهای منصوبه در ســر فیدرهای 
خروجــی پســتهای فــوق توزیــع و یــا کنتورهــای 
هوشمند منصوبه بوده که مسوولیت اندازه گیری 
و صحه گــذاری آن بــر عهــده شــرکت توانیر اســت 
و تــا پیــش از انجــام اولیــن فراینــد اندازه گیــری و 
صحه گــذاری بــه میــزان 8۰ درصــد بــرآورد بــرق 
صرفه جویی ناشی از اجرای طرحهای مدیریت بار 
در دوره اوج بــار بــه ســقف مصرف مجاز صنایع با 
رعایــت قــدرت قــراردادی اضافه می شــود. مابقی 
بــرق صرفه جویــی شــده. پــس از انجــام فراینــد 
اندازه گیــری و صحه گــذاری که حداقــل به صورت 
هفتگی انجام می شــود، مطابق مفاد این مصوبه 
تســویه می شــود و پس از انجام نخســتین فرایند 

اندازه گیری و صحه گذاری، میزان صرفه جویی هر 
دوره مــلاک افزایش ســقف مصرف مجــاز صنایع 

خواهد بود.
نحــوه  مصوبــه  ایــن  براســاس  همچنیــن 
محاســبه میزان برق صرفه جویی شــده طرحهای 
مختلف براســاس مصوبات شورای اقتصاد بوده 
و در صــورت عــدم وجود مصوبه شــورای اقتصاد 
در یــک طــرح خــاص، میــزان بــرق صرفه جویــی 
شــده در هــر ســاعت براســاس تفــاوت مصــرف 
ثبــت شــده هر ســاعت )پــس از انجام طــرح( با 
خــط مبنــای پیش بینی در آن ســاعت به دســت 

می آید. 
مطابق این مصوبه شیوه نامه محاسبه خط 
مبنا توسط »توانیر« تدوین و توسط معاونت برق 

و انرژی ابلاغ می شود.

همچنین در صورت وجود انرژی صرفه جویی 
شــده مــازاد بر مصــرف. صنایع مجاز هســتند بار 
کاهش یافته ناشــی از اجرای »طرحهای مدیریت 
بــار« را در »تابلــوی بــرق آزاد عرضــه کننــد. در 
صورتــی کــه میــزان کاهــش بــار ناشــی از اجــرای 
»طرحهــای مدیریــت بــار )کمتر از میــزان افزایش 
موضوع بند »۴« باشــد. خسارت توانیر براساس 
ضوابــط تابلــوی بــرق آزاد اخــذ می شــود. در هــر 
صــورت پس از انجــام فراینــد اندازه گیری و صحه 
گــذاری )MALV(  ســقف بــرق تحویلی به صنعت 
به میزان کاهش بار ناشــی از اجرای طرح تعیین 

می شود.
نمونــه قــرارداد حداکثر دو ماه پــس از ابلاغ 
این ســند توســط توانیر تدوین و توســط معاونت 

برق و انرژی ابلاغ خواهد شد.

عصراقتصاد – به گفته مدیرعامل پالایش 
و پخــش فرآورده هــای نفتــی، در حــال حاضــر 
وضعیت ذخایر بنزین نســبت به ســال گذشته 
مطلوب است به طوری که بالغ بر ۳۰۰ میلیون 
لیتر ذخایر نسبت به پارسال همین موقع بالاتر 

است و مشکلی در تأمین بنزین وجود ندارد.
فــر مدیرعامــل  محمــد صــادق عظیمــی 
در  نفتــی  فرآورده هــای  پخــش  و  پالایــش 
حاشــیه مراســم امضــای تفاهم نامــه همکاری 
در خصــوص مدیریــت هوشــمند زنجیره تأمین 
ســوخت کشــور در جمــع خبرنــگاران گفــت: در 
حال حاضر در کشــور 1۰۰ میلیارد لیتر فرآورده 
نفتــی توزیع می شــود کــه ارزش آن بالغ بر 55 
میلیارد دلار در ســطح کشــور توزیع می کند که 
این فرآورده ها امانت مردم به دست ما است.

وی ادامــه داد: در ایــام پــس از انقــلاب 
دستاوردهای خیلی خوبی داشتیم خوشبختانه 
ما تولیدات بنزین و نفت گاز کشــور نســبت به 

قبل از انقلاب چندین برابر شد.
عظیمی فر خاطر نشان کرد: متأسفانه در 
بخش مصرف نتوانستیم اقدامات مؤثری انجام 
دهیــم بــه همیــن دلیــل شــدت مصــرف انرژی 
کشــور بالــغ بــر دو و نیم برابــر میانگین جهانی 

است.
مدیرعامل پالایــش و پخش فرآورده های 
نفتی خاطر نشــان کرد: یکــی از دلایل افزایش 
مایــع  نفتــی  فراورده هــای  بخــش  در  مصــرف 
موضوع قاچاق ســوخت اســت که یــه پدیده ای 
انکارناپذیــر کــه دولــت چهاردهــم نســبت بــه 
موضوع قاچاق ســوخت رویکرد فرار از مســئله 

و کتمــان ندارد و عقیده رئیس جمهوری و وزیر 
نفــت ایــن اســت کــه در مقابــل پدیــده قاچاق 

سوخت باید کنشگری فعالانه داشته باشیم.
وی بــا اشــاره بــه اینکــه موضــوع قاچــاق 
برآمــده از اختــلاف قابــل توجــه و چنــد برابــری 
قیمــت ســوخت در داخــل کشــور و کشــورهای 
همســایه اســت، خاطــر نشــان کــرد: بــه صفــر 
رســاندن قاچاق ســوخت امری محال است اما 
بــه دنبال این هســتیم کــه از حداکثــر امکانات 
و ابزارها اســتفاده بکنیم که یکــی از راه های به 
حداقل رســاندن قاچاق سوخت تفاهم نامه ای 
اســت که به امضا رســید. که یکی از ثمرات آن 

به حداقل رساندن قاچاق سوخت خواهد بود
عظیمــی فر با اشــاره به اینکه باید منشــأ 
قاچــاق را بایــد به صورت دقیق شناســایی کرد، 
خاطر نشــان کرد: از نظر ما که متولی تأمین و 

توزیع سوخت کشور هستیم عمدتاً به مصرف 
باز می گردد و تخصیص سهمیه هایی که توسط 
دســتگاه های تخصصــی صورت می گیــرد بعضاً 

متناسب با نیاز نیست.
وی ادامه داد: وقتی که سهمیه تخصیص 
داده می شــود در حــوزه مصــرف، نظارتــی بــر 
عملکرد مصرف کنندگان وجود ندارد که آیا این 
مصــرف واقعــاً صورت گرفته یا نــه! و به اعتقاد 
مــا در بخــش عمدتــاً شــاید بالــغ بــر درصــد ۹۰ 
اعتقــاد ما در بخش مصرف اســت و امیدواریم 
دســتگاه های متولــی در حــوزه مصــرف حســب 
تأکیــدی کــه آقــای رئیس جمهــور داشــتند پای 
کار خواهند آمد با راهبری و تنظیم گری ســتاد 
قاچــاق بقیه پازل های این مجموعه پیشــگیری 

قاچاق سوخت را تکمیل خواهند کرد.
مدیرعامل پالایــش و پخش فرآورده های 

نفتی اضافه کرد: بر اساس مصوبه ای که اخیراً 
داده شــده قــرار اســت کارت ســوخت موتــور 

سیکلت های فاقد بیمه جمع آوری شود.
وی ادامــه داد: در موضــوع بارنامه هــا و 
باربرگ های سوری صادره را توانستیم با تقاطع 
اطلاعاتی که بین ســامانه هوشــمند ســوخت و 
ســامانه داپ وجــود دارد حســاب کنیــم اما این 
مشکل و معضل زیرساختی را باید حل و فصل 
بکنیم و برای این نیاز داریم که سامانه سپهتن 
و سیپاد به مصوبه شورای اقتصاد رود و تکلیف 
قانونــی هم بــوده توســط دســتگاه های متولی 

هرچه سریع تر تکمیل شود.
عظیمی فر اضافه کرد: با ورود آقای رئیس 
جمهور و مصوبه ای که در ستاد مبارزه با قاچاق 
ســتاد مرکزی در خصوص تکالیف دستگاه های 
متولــی در حوزه قاچاق ســوخت صادر خواهند 
کرد به زودی ابلاغ می شود که در آن زمانبندی 
آمده و ظرف چند ماه دستگاه ها مکلف که این 
زیرساخت ها رو پیاده بکنند که به نظر می رسد 
بــا آن مصوبــه و تعامل خوبی که الان به وجود 
آمده امیدوارم دســتگاه های متولی هر چه زود 

تر زیر ساخت ها را فراهم کنند.
مدیرعامل پالایــش و پخش فرآورده های 
نفتــی در پاســخ بــه ســوالی مبنی بــر چگونگی 
وضعیــت ذخایر اســتراتژیک خاطر نشــان کرد: 
در حال حاضر وضعیت ذخایر بنزین نسبت به 
ســال گذشــته مطلوب اســت به طوری که بالغ 
بر ۳۰۰ میلیون لیتر ذخایر نســبت به پارســال 
همیــن موقــع بالاتر مشــکلی در تأمیــن بنزین 

وجود ندارد.
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تغییر ساختار تجارت الکترونیک در اروپا 
برای کنترل واردات از چین

اتحادیه اروپا در اقدامی برای کنترل واردات بی سابقه از چین، 
 Temu، Shein قصــد دارد پلتفرم های تجــارت الکترونیکی همچون
و آمازون را در قبال عرضه کالاهای غیرقانونی و خطرناک مســئول 
بداند. این تصمیم که در قالب یک پیش نویس قانونی جدید مطرح 
شــده است، می تواند ســاختار تجارت الکترونیکی را در این منطقه 

دگرگون کند.
بر اســاس ســندی که به رویت فایننشال تایمز رسیده است، 
اصلاحــات پیشــنهادی اتحادیــه اروپا، پلتفرم های آنلایــن را موظف 
می کنــد تــا پیش از ورود کالاها، داده هــای دقیق آن ها را ارائه کنند 
تــا مقامــات بتوانند نظارت بیشــتری بــر محصولات وارداتی داشــته 
باشند. این پیشنهاد در واکنش به افزایش نگرانی ها درباره کالاهای 
تقلبــی، غیرایمــن و تأثیرات منفی آن ها بر محیط زیســت و رقابت 

سالم در بازار مطرح شده است.
در ســال گذشــته، اتحادیــه اروپــا ۴.6 میلیــارد یــورو کالا وارد 
کــرده که این رقم نســبت به ســال 2۰22 چهار برابــر افزایش یافته 
است. بیش از ۹۰ درصد این واردات از چین صورت گرفته که فشار 

مضاعفی را بر مقامات گمرکی اتحادیه وارد کرده است.
اصلاحــات جدیــد، مســئولیت کالاهــای تقلبــی و ناامــن را از 
دوش خریداران برمی دارد و پلتفرم های آنلاین را ملزم به اطمینان 
از رعایــت قوانیــن اتحادیــه اروپــا می کنــد. ایــن مقــررات همچنیــن 
معافیت پرداخت گمرک برای کالاهای زیر 15۰ یورو را حذف خواهد 
کــرد، اقدامــی که می تواند بر رفتار مصرف کنندگان و سیاســت های 

قیمت گذاری پلتفرم ها تأثیر بگذارد.
راه اندازی یک اداره گمرکی مرکزی

در قالــب این پیشــنهاد، اتحادیه اروپا قصــد دارد اداره گمرکی 
جدیــدی بــا عنــوان “EUCA” را راه اندازی کند. ایــن نهاد وظیفه دارد 
اطلاعــات دریافتــی از 27 کشــور عضــو را تجمیــع کنــد و کالاهــای 
مشــکوک را پیــش از ورود به اتحادیه اروپا بررســی کنــد. این اقدام 
بــه مقامــات اجــازه خواهد داد تا پیــش از بارگیــری کالاها، خطرات 

احتمالی آن ها را شناسایی کنند.
بر اساس این گزارش، کالاهای جعلی سالانه 12 میلیارد یورو 
به صنعت پوشــاک اروپا خســارت وارد می کنند. صنایع دیگر نیز با 
ضررهای هنگفتی مواجه هســتند؛ اســباب بازی ها حدود 1 میلیارد 
یــورو و لــوازم آرایشــی ۳ میلیــارد یــورو از فــروش خــود را از دســت 

می دهند.
مقــررات جدیــد نه تنها مســئولیت قانونی پلتفرم هــا را افزایش 
می دهــد، بلکــه فروشــندگان آنلاین را ملــزم به پرداخــت هزینه های 
مربوط به دفع محصولات ناخواســته، از جمله پوشــاک، خواهد کرد. 
همچنیــن اتحادیــه اروپــا در حــال بررســی وضع یک هزینــه جدید بر 
اساس تعداد بسته های وارداتی است، که می تواند تأثیر قابل توجهی 

بر استراتژی های تجارت الکترونیکی بگذارد.
در حــال حاضــر، پلتفرم های تجارت الکترونیکی مســئولیتی در 
قبال کالاهای فروخته شــده توسط فروشندگان مستقل ندارند، مگر 
اینکه کالاها آشــکارا غیرقانونی یا خطرناک باشــند و پس از شناسایی 
همچنان روی پلتفرم باقی بمانند. اما در صورت تصویب قوانین جدید، 

این مسئولیت به طور کامل به خود پلتفرم ها منتقل خواهد شد.
در واکنش به این مقررات جدید، Temu و Shein اعلام کرده اند 
که از قوانین اتحادیه اروپا پیروی خواهند کرد و Temu گفته است که 

از تغییراتی که به نفع مشتریان باشد، حمایت می کند.
آمازون نیز اعلام کرده اســت که اقدامات پیشــگیرانه ای برای 
جلوگیری از لیست شدن کالاهای غیرقانونی و ناامن در پلتفرم خود 

دارد و این قوانین را به چالش خواهد کشید. 
تصویــب ایــن مقــررات می توانــد باعــث افزایــش قیمت هــا، 
کاهــش واردات از چیــن و تشــدید نظارت بر بازارهای آنلاین شــود. 
این تغییرات همچنین فشــار بیشــتری بر پلتفرم های بزرگ تجارت 
الکترونیکی وارد می کند و ممکن است باعث تغییر در سیاست های 

تأمین کالا و هزینه های حمل ونقل شود.
با این حال، اتحادیه اروپا بر این باور اســت که این اصلاحات 
ایمنــی  دهــد،  افزایــش  را  وارداتــی  کالاهــای  کیفیــت  می توانــد 
مصرف کنندگان را تضمین کند و رقابت سالم را در بازار اروپا تقویت 
کند. حال باید دید که این پیشنهاد تا چه حد مورد پذیرش پارلمان 

اروپا و سایر نهادهای تصمیم گیرنده قرار خواهد گرفت.

اکوسیستم استارتاپی

مدیرعامل انویدیا: هوش مصنوعی آینده 
همه صنایع را شکل خواهد داد

جنسن هوانگ، مدیرعامل شرکت انویدیا، در مصاحبه ای جدید 
دربــاره آینــده هوش مصنوعــی و تأثیر آن بــر صنایع مختلف صحبت 
کــرده اســت. او بــر ایــن باور اســت که در دهه آینده، شــاهد توســعه 
گســترده ربات هــای انســان نما و کاربردهــای عملی هــوش مصنوعی 
خواهیم بود. او همچنین توصیه هایی برای نسل جوان درباره یادگیری 

و بهره گیری از این فناوری ارائه کرده است.
هوش مصنوعی؛ از علم نظری به علم کاربردی

 Huge Conversations برنامــه  بــا  مصاحبــه ای  در  هوانــگ 
پیش بینی کرد که در پنج سال آینده، پیشرفت های بزرگی در رباتیک 
انســانی و کاربردهــای هــوش مصنوعــی رخ خواهد داد. شــرکت های 
زیادی در سراسر جهان در حال کار بر روی توسعه ربات های انسان نما 
بــرای صنایــع تولیدی و کاربردهــای مختلف هســتند. او تأکید کرد که 
در دهه گذشته، تمرکز اصلی روی علم بنیادی هوش مصنوعی بوده 
است، اما در دهه آینده، این فناوری وارد مرحله علم کاربردی خواهد 

شد و در صنایع مختلف نفوذ خواهد کرد.
او گفــت: “ده ســال گذشــته، همه چیــز واقعــاً حــول محــور علم 
هوش مصنوعی بود. ده سال آینده ]همچنان[ شاهد چیزهای زیادی 
از علم هوش مصنوعی خواهیم بود، درعین حال علم کاربردی هوش 
مصنوعی را خواهیم دید. تقابل علم بنیادی در مقابل علم کاربردی.”

هوانــگ معتقــد اســت کــه هــوش مصنوعــی در آینــده بــه جزء 
جدایی ناپذیر تمام صنایع تبدیل خواهد شد و تقریباً هیچ حوزه ای از 

تأثیرات آن در امان نخواهد بود.
توصیه هوانگ به نسل آینده

مدیرعامل انویدیا به نسل های جوان توصیه کرد که هرچه زودتر 
با هوش مصنوعی و کاربردهای آن آشنا شوند و یادگیری این فناوری 

را در اولویت قرار دهند. او گفت:
“اگــر درحال حاضــر دانش آمــوز بــودم، اولین کاری کــه می کردم 
یادگیــری هــوش مصنوعــی بــود. یادگیــری نحــوه تعامــل بــا هــوش 
مصنوعی، بی شباهت به کسی نیست که واقعاً در طرح سؤال مهارت 
دارد.” هوانگ، که اکنون 61 ســال دارد، به تغییرات اساســی در نحوه 
اســتفاده از فنــاوری در نســل های مختلف اشــاره کــرد. او توضیح داد 
که در دوران خود، ســؤال مهم این بود که “چگونه از رایانه برای بهتر 
انجــام دادن کارهــا اســتفاده کنم؟” امــا در دنیای جدید، این پرســش 
بــه “چگونــه می توانم از هوش مصنوعی برای بهتــر انجام دادن کارها 

استفاده کنم؟” تغییر یافته است.
کاهش موانع دانش با هوش مصنوعی

هوانگ در پایان تأکید کرد که برای درک کامل کاربردهای هوش 
مصنوعــی، افــراد بایــد آن را امتحان کنند و خودشــان کشــف کنند که 
چگونــه این فناوری می تواند موانع یادگیــری و دانش را کاهش دهد. 
او معتقد است که هوش مصنوعی نه تنها بهره وری را افزایش خواهد 
داد، بلکه سطح دسترسی به دانش را برای همه افراد در جهان تغییر 

خواهد داد.
بــا ایــن رونــد، آیا ما در آســتانه ورود به عصر جدیــدی از تعامل 
انسان و فناوری هستیم؟ آینده ای که در آن هوش مصنوعی در قلب 

تمام تصمیمات و فرآیندهای کاری قرار خواهد گرفت.

در نشست خبری رویداد فین شورتک مطرح شد

 مسئولان با هوش مصنوعی و ناترازی جمله بازی نکنند!
در نشســت خبــری رویداد فین شــورتک، 
مدیــران ارشــد بانکــی، بیمــه ای و فنــاوری بــه 
بررســی چالش های ایــن صنعت، نقش تحول 
دیجیتال و هوش مصنوعی پرداختند. در حالی 
کــه برخــی مدیــران از پیشــرفت های فناورانــه 
اســتقبال می کنند، برخی دیگر انتقادات جدی 
نسبت به روند کنونی دارند. آیا هوش مصنوعی 

می تواند نجات دهنده این بخش باشد؟
بانکداری ایران؛ ناترازی، بهره وری پایین 

و نیاز به تحول
بانــک  مدیرعامــل  فتحعلــی،  غلامرضــا 
قرض الحســنه مهــر ایــران، در نشســت فیــن 
شــورتک بــا تأکیــد بر چالش هــای نظــام بانکی 
گفــت: »بهــره وری پاییــن، کیفیــت نامناســب 
و  بانکــی  عملیــات  پاییــن  کارایــی  خدمــات، 
ناترازی هــا از جملــه ضعف های بانک ها اســت 
و از طرفی سیاست های انقباضی بانک مرکزی 
بــرای کنتــرل رشــد حجــم نقدینگی بــه صنعت 

بانکداری فشار وارد می کند.«
هــوش  نقــش  بــه  اشــاره  بــا  فتحعلــی 
مصنوعــی در بهبــود عملکــرد بانکــداری اظهــار 
داشــت: »بــرای هــوش مصنوعی ماننــد نیروی 
انســانی خســتگی معنا ندارد و می تواند میزان 
خطــا را تــا 7۰ درصــد کاهــش دهــد. هــوش 
مصنوعــی با تحلیل داده ها، شناســایی الگوها 
و ارائــه راهکار هــای هوشــمند می توانــد تحول 

قابل توجهی در بانکداری ایجاد کند.«
وی همچنین بــه تلاش های این بانک در 
دیجیتالی ســازی خدمــات اشــاره کــرد و گفــت: 
افتتــاح حســاب ها و 65 درصــد  »7۳ درصــد 
تسهیلات پرداختی در بانک قرض الحسنه مهر 
ایران به صورت غیرحضوری انجام می شــود. ما 
اعتبارســنجی ها را ایرانیزه کرده ایم و این کار با 

کمک هوش مصنوعی صورت می گیرد.«
بــه اعتقــاد فتحعلی، بهــره وری بانک های 
ایــران پاییــن اســت و هزینــه ســربار بانک هــا 
بالاســت. او گفــت: »بانک هــا به صــورت گران 
اداره می شوند و نیاز به تحول ساختاری دارند.«

نقد تند به رویکرد نهادها در نوآوری
ایمــان ارســطو، مدیرعامــل مرکز نــوآوری 
پلنت، یکی از ســخنرانان این نشســت  نسبت 
به شــیوه برخورد نهادهــای حاکمیتی با نوآوری 
و تحــول دیجیتــال انتقــادات شــدیدی مطــرح 
کــرد. او با انتقاد از سیاســت های کلی در حوزه 

فناوری و بانکداری گفت: »از مسئولین 
خواهشمندم با کلمات ناترازی و هوش 
مصنوعــی جمله ســازی نکننــد. مــا نیاز 
بــه عملیاتی شــدن مفاهیــم داریم، نه 

استفاده نمایشی از آن ها.«
وی با اشــاره بــه معضلات موجود 

در ســندباکس های نــوآوری گفــت: »در حــال 
حاضــر ورود بــه ســندباکس ها دشــوار و خروج 
نامشخص است، در حالی که باید ورود راحت 
و خروج دشــوار باشــد. بســیاری از استارتاپ ها 
در ایــن ســاختار ناپایدار و غیرشــفاف ســردرگم 

شده اند.«
مشــکل اصلــی نــوآوری در بانــک و بیمــه 
چیســت؟ بــه گفته ارســطو، یکــی از بزرگ ترین 
چالش ها عدم تعامل شرکت های بزرگ بانکی 
و بیمــه ای بــا مراکــز نــوآوری، شــتاب دهنده ها 
و ســرمایه گذاران جســورانه )VCهــا( اســت. او 
توضیح داد: »بانک ها و بیمه ها یا مســتقیم به 
ســراغ اســتارتاپ ها می روند، یا خودشان مرکز 
نــوآوری افتتاح می کنند. امــا این مراکز معمولاً 
دوام زیــادی ندارنــد و منجر بــه هدررفت منابع 

مالی می شوند.«
تحول دیجیتال؛ نیازمند درک مدیریتی نه 

صرفاً واژه سازی
کمیســیون  رئیــس  آبایــی،  ســادینا 
فنــاوری اطلاعــات و ارتباطات اتاق بازرگانی 

ایــران، بــا تأکیــد بــر اهمیــت درک 
مدیــران از تحــول دیجیتــال گفت: 
»بانک ها به دنبال تحول دیجیتال 
هســتند، امــا ایــن تحــول از ذهــن 
اگــر  می شــود.  شــروع  مدیــران 
مدیــران مفهوم تحــول دیجیتال را 
درک نکننــد، ایــن مفهوم صرفــاً یک ادبیات 

لوکس و بی اثر خواهد بود.«
آبایــی تصریــح کرد کــه در بســیاری از 
گفتمان های مدیران شــاهد اســتفاده مکرر 
مصنوعــی  هــوش  ماننــد  اصطلاحاتــی  از 
هستیم، اما در عمل بسیاری از این واژه ها 
بــدون درک واقعــی از معنــا و کاربردشــان 

استفاده می شوند.
هوشمندسازی در بیمه؛ چالش ها و 

پیشرفت ها
موسی رضایی، مدیرعامل بیمه البرز، 
در ایــن نشســت از حرکــت ایــن شــرکت به 
سمت هوشمندسازی خبر داد و گفت: »ما 
در بیمــه البرز این مســیر را آغــاز کرده ایم و 
بخش هایی مانند بیمه بدنه، ثالث، درمان، 
حمــل و نقــل و آتش ســوزی را بــه ســمت 

دیجیتالی شدن برده ایم.«
او یکی از چالش های اساســی صنعت 
بیمــه را نوســانات قیمــت دانســت و افزود: 
دارو  و  خــودرو  قطعــات  »هزینه هــای 

به صــورت روزانــه تغییر می کنــد و این برای 
هوشمندسازی مشکل ساز است.«

رضایی همچنین اعلام کرد که نســبت 
خســارت در بیمــه البــرز از ســال 1۴۰1 تــا 
1۴۰2، 1۳ درصد و از سال 1۴۰2 تا 1۴۰۳، 
15 درصــد کاهــش یافتــه اســت کــه یکی از 
دلایل آن اســتفاده از زیرساخت های جدید 

و هوشمندسازی فرآیندها است.
فین شورتک، تلاش برای تلفیق 

تکنولوژی و صنعت مالی
کارشــناس  الحســینی،  محمدمهــدی 
رویــداد  برگــزاری  از  هــدف  اقتصــادی، 
فینشــورتک را بررســی تکنولوژی هــای نوین 
در آینــده بانکداری و بیمــه داری اعلام کرد. 
او گفــت: »مــا بــه دنبــال ترکیــب و توســعه 
صنعت مالی و تکنولوژی در کشور هستیم. 
ادبیــات  بتوانیــم  کــه  اســت  ایــن  هــدف 
ایجــاد  کشــور  مالــی  صنعــت  در   جدیــدی 

کنیم.«
الحســینی بر کاهش فاصله بین بانک 
و بیمــه، خصوصــاً در حــوزه فنــاوری تأکیــد 
کــرد و افــزود: »ایــن رویــداد فرصتی اســت 
بــرای گردهمایی متخصصــان و فعالان این 
صنعــت، به امید آنکه بتوانیم صنعت مالی 
بــه ســمت آینــده ای شــفاف تر و  کشــور را 

کارآمدتر سوق دهیم.«

وزیــر کشــور از تلاش هــای دولت 
بــرای تکمیــل زیرســاخت های فنــی و 
بــه  شــهرداری  ســامانه  اتصــال 15۰۰ 
درگاه ملــی مجوزهــا در اســرع وقــت 
خبــر داد. این در حالی اســت که روند 
اجرای این پروژه با تأخیرهای متعددی 
مواجه شــده و برخی مسئولان شهری 
خواستار تسریع در اجرای آن شده اند.

لزوم اتصال شهرداری ها به 
درگاه ملی مجوزها

اســکندر مومنی، وزیر کشــور، در 
گفت و گــو با شــبکه خبر اعــلام کرد که 
دولــت در حــال تــلاش بــرای تســهیل 
فرآینــد اتصــال شــهرداری ها بــه درگاه 
ملی مجوزهاست. او با اشاره به وجود 
15۰۰ شــهرداری مستقل در کشور که 
هرکدام زیرمجموعه شــورای شهر خود 
هستند، گفت: »اتصال این سامانه ها 
در اولویــت دولــت اســت و امیدواریــم 

این فرآیند به سرعت انجام شود.«
وی تأکیــد کــرد کــه وزارت کشــور 
در  خــود  مســئولیت  از  نــدارد  قصــد 

امــا  کنــد،  خالــی  شــانه  زمینــه  ایــن 
نقدهایــی نســبت بــه فرآینــد اجرایــی 
ایــن پــروژه دارد. مومنی گفت بخشــی 
ایــن  بــرای  لازم  زیرســاخت های  از 
اتصــال فراهم شــده و ســایر بخش ها 
نیــز در دســتور کار قــرار دارد. اتصــال 
ســامانه های شــهرداری بــه درگاه ملی 
نیســت.  جدیــدی  موضــوع  مجوزهــا 
و  ســتادی  حوزه هــای  برخــی  تاکنــون 
ســازمان های وابســته به وزارت کشور 
امــا  درگاه متصــل شــده اند،  ایــن  بــه 
شــهرداری ها همچنــان در صف انتظار 

قرار دارند.
در تیرمــاه 1۴۰2 جلســه ای بــرای 
بررســی چالش هــای فنــی ایــن پــروژه 
برگــزار شــد و قــرار بر این شــد که یک 
ناحیــه پایلــوت بــرای اجرای آزمایشــی 
این اتصال انتخاب شــود. با این حال، 
باوجــود گذشــت بیــش از یــک ســال، 
پیشــرفت این پروژه کند بوده و آمارها 
نشان می دهد که همچنان موانعی در 

مسیر اجرای آن وجود دارد.

بــه دنبــال تأخیرهای ایجادشــده، 
نیــز  شــهر  شــورای  اعضــای  از  برخــی 
نســبت بــه روند کند اجــرای این پروژه 
انتقاد کرده اند. مهدی عباســی، رئیس 
شهرســازی  و  معمــاری  کمیســیون 
در  تهــران،  شــهر  اســلامی  شــورای 
جلســه اخیــر شــورای شــهر تهــران بــر 
لــزوم تســریع ایــن فرآینــد تأکیــد کرد. 
او بــا اشــاره بــه گذشــت بیــش از یــک 
ســال از وعده های داده شده، خواستار 
اتصــال  در  تســریع  و  شفاف ســازی 
شــهرداری ها بــه درگاه ملــی مجوزهــا 

شد.
بــا توجه به نیاز جدی به تســهیل 
فرآینــد صدور مجوزهای شــهری و رفع 
موانــع بوروکراتیــک، اجــرای این پروژه 
می تواند گام مهمی در راستای کاهش 
پیچیدگی های اداری و بهبود شفافیت 
باشــد.  شــهرداری ها  فرآیندهــای  در 
امــا همچنان مشــخص نیســت که چه 
زمانــی ایــن طرح به طور کامــل اجرایی 

خواهد شد.

و  مرکــزی  بانــک  میــان  تنــش 
صرافی هــای رمــزارزی اکنــون به صحن 
مجلس کشــیده شــده اســت. در حالی 
کــه برخــی نماینــدگان ارســال اطلاعات 
کاربــران به بانــک مرکــزی را غیرقانونی 
می داننــد، گروهــی دیگــر این اقــدام را 
ضــروری و اجتناب ناپذیر توصیف کرده 
و معتقدند این موضوع باید در شورای 

عالی فضای مجازی بررسی شود.
مسدودسازی درگاه های پرداخت 

و واکنش ها
درگاه هــای پرداخــت صرافی هــای 
رمــزارزی در 6 دی ماه بار دیگر مســدود 
شــد و بانــک مرکــزی شــرط بازگشــایی 
آن هــا را ارســال 1۰ نوع داده مشــخص 
بــه شــاپرک اعلام کــرد. ایــن تصمیم با 
علــی حــدادی، عضــو هیئــت  واکنــش 
معــادن  و  صنایــع  کمیســیون  رئیســه 
شــبکه  در  او  شــد.  مواجــه  مجلــس، 
اجتماعــی »ایکس« ایــن اقدام را کاملاً 
غیرقانونــی خوانــده و خواســتار دخالت 

مجلس شد.
کــه  اســت  کــرده  تأکیــد  حــدادی 

را  مجلــس، تنظیم گــری حــوزه رمــزارز 
براســاس ســند شــورای عالــی فضــای 
مجازی دنبال می کند و الزام صرافی ها 
به ارســال اطلاعات کاربران به شاپرک، 
در  اســت.  قانونــی  پشــتوانه  فاقــد 
مقابــل، روح الله عباس پور، دیگر عضو 
کمیســیون صنایــع، رســیدگی بــه ایــن 
را در حیطــه وظایــف شــورای  مســئله 
عالــی فضــای مجازی دانســته و معتقد 
است که مجلس نباید به آن ورود کند.

عضــو  محمــدی،  انارکــی  احمــد 
کمیســیون اقتصــادی، بــر نبــود قانــون 
مشخص در زمینه حفاظت از داده های 
کاربران تأکید کرده اســت. به گفته او، 
قانونی که ارســال اطلاعــات کاربران به 
بانــک مرکــزی را ممنــوع یــا مجــاز کند، 
وجــود نــدارد و این موضــوع تاکنون در 
دســتور کار مجلس قرار نگرفته اســت. 
عبدالوحیــد فیاضــی، عضــو کمیســیون 
آموزش، نیز بر ضرورت تصویب قانون 
در این زمینه تأکید دارد و می گوید خلا 
قانونــی باعــث شــده حریــم خصوصــی 
موســی  بمانــد.  ابهــام  در  کاربــران 

غضنفرآبادی و بهروز محبی نجم آبادی، 
از دیگــر نماینــدگان مجلــس، نیز تأیید 
لایحــه ای  هیــچ  تاکنــون  کــه  کرده انــد 
دربــاره حفاظــت از داده هــا در مجلس 
مطرح نشــده اســت. در مقابــل، برخی 
نمایندگان مانند مهرداد لاهوتی، عضو 
ارســال  بودجــه،  و  برنامــه  کمیســیون 
دانســته اند.  اجتناب ناپذیــر  را  داده هــا 
او می گوید همان طور که ســازمان امور 
نیــاز  بــرای محاســبه مالیــات  مالیاتــی 
بــه دسترســی بــه اطلاعــات دارد، بانک 
مرکــزی نیــز بایــد داده هــای کاربــران را 
در اختیار داشــته باشــد. بــه عقیده او، 
مشکل اصلی نبود قانون گذاری شفاف 
اســت و مجلــس بایــد دولــت را موظف 
کنــد تــا آیین نامــه ای بــرای ایــن حــوزه 
تدوین کند. در همین حال، شاپرک در 
نامه ای به پرداخت یارها اعلام کرده که 
ارائــه خدمــات به صرافی هــای رمزارزی 
بایــد  پلتفرم هــا  ایــن  و  اســت  ممنــوع 
برای دریافت خدمات بانکی، مستقیماً 
پرداخــت  یــا شــرکت های  بانک هــا  بــه 

الکترونیکی مراجعه کنند.

وزیر کشور: اتصال 1500 سامانه شهرداری به درگاه ملی 
مجوزها در دستور کار است

 چالش بانک مرکزی و صرافی های رمزارزی 
به پارلمان کشیده شد
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 مسیر اقتصاد سینما در یک سال پیش رو

در سایت روزنامه بخوانید:

آگهی دعوت مجمع عمومی عادی سالیانه 

شرکت پیوند طلایی اوراسیا )سهامی خاص( 
به شماره ثبت 608871 و شناسه ملی 14011973158

بدینوسیله از کلیه صاحبان سهام دعوت می شود که در جلسه مجمع 
عمومی عادی سالیانه مورخ 1403/11/27  ساعت 9 صبح در آدرس 
استان تهران، شهرستان تهران، بخش مرکزی، شهر تهران، کاووسیه، 
 خیابان گاندی جنوبی، بزرگراه شــهید حقانی، پلاک 40، طبقه 3 به
کد پســتی 1517974414 برگزار می گردد با در دست داشتن برگه 

سهام یا وکالت نامه قانونی در محل مذکور حضور بهم رسانند.
دستور جلسه مجمع عمومی عادی سالیانه:

1- انتخــاب مدیــران 2- انتخاب بازرســان 3- انتخاب روزنامه 
کثیرالانتشار 4- سایر مواردی که در صلاحیت مجمع عمومی عادی 

سالیانه می باشد.
هیئت مدیره شرکت

“تبریک”
برادر ارجمند جناب آقای محمدرضا علی اشرفی

با اهــداء نیکوترین تحیات، 
انتصاب شایسته جنابعالی را 
بعنوان “سرپرست اداره کل 
روابط عمومی و امور بین الملل 
منطقــه آزاد تجاری ارس” ، 
تبریک عرض مــی نمائیم، 

امیدواریم در ســایه ایزد منان و با استفاده از تجارب و توانمندی 
 خــود و دیگر همــکاران در اعتلای آرمان هــای نظام مقدس 

جمهوری اسلامی ایران موفق و موید باشید.
با احترام - عبدالعلی زاده مدیریت روزنامه عصر اقتصاد در 

آذربایجان شرقی


